
نایب رئیس مرکز خدمات سرمایه گذاری استان تهران:
۲۴۸ میلیون دلار سرمایه گذاری خارجی در استان 

تهران مصوب شد
 نایب رئیس مرکز خدمات ســرمایه گذاری اســتان تهران از تصویب ۲۴۸ 
میلیون دلار سرمایه گذاری خارجی در اســتان تهران از شهریور ۱۴۰۱ تا 
پایان مرداد سال جاری خبر داد.داود طبرســا در گفت وگویی به مناسبت 
هفته دولت با ارائه گزارشــی از سرمایه گذاری در اســتان تهران، گفت: از 
ابتدای شهریور سال گذشته تا پایان مرداد امسال، ۲۵ طرح سرمایه گذاری 
خارجی با حجم بیش از ۲۴۸ میلیون دلار در استان تهران مصوب شد، این 
در حالی اســت که طی این دوره، ۸۱ میلیون دلار سرمایه های خارجی به 
کشور وارد شده  است.وی درباره شناســایی فرصت های سرمایه گذاری در 
اســتان تهران گفت: برگزاری جلســات و انجام مکاتبات با بخش دولتی و 
غیردولتی به منظور معرفی فرصت ها و اولویت های سرمایه گذاری استان، 
منتج به گردآوری ۵۵ فرصت سرمایه گذاری در قالب فرم خلاصه اطلاعات 
طرح هــا و ۹۰ اولویت و ظرفیــت ســرمایه گذاری در بخش های صنعت، 
گردشگری، عمران شــهری در سطح استان شده اســت که در نهایت ۴۵ 

فرصت سرمایه گذاری نهایی و مورد تایید استانداردهای مرکز است.
این مسوول ادامه داد: از این تعداد، ۲۴ فرصت ســرمایه گذاری در سطح 
اســتان تهران در ســامانه فرصت های سرمایه گذاری کشــور بارگذاری 
و تایید شده اســت. ضمن اینکه این مرکز برای تدوین امکان سنجی ۳۸ 

اولویت استان اقدام کرده که ۱۲ مورد تدوین و در دست بررسی است.
مدیرکل امور اقتصادی و دارایی اســتان تهران درباره معرفی فرصت های 
ســرمایه گذاری نیز گفت: اطلاع رســانی به بخش های دولتی و خصوصی 
دربــاره زمان و محــل برگــزاری همایش هــا و نمایشــگاه های مرتبط 
با موضوع ســرمایه گذاری و همچنین شــرکت و حضور فعال در برخی از 
همایش ها و نمایشــگاه های مرتبط با موضوع ســرمایه گذاری به منظور 
معرفی ظرفیت هــا، فرصت های ســرمایه گذاری و توانمندی های بالفعل 
اســتان تهران از جمله شرکت در ســیزدهمین نمایشــگاه فرصت های 
سرمایه گذاری ایران در مهر سال گذشته در جزیره کیش در قالب پاویون 
استان تهران، حضور فعال در پنجمین نمایشگاه بین المللی توانمندیهای 
صادراتی ایران )نمایشــگاه توســعه زنجیره های ارزش راهبردی ۱۴۰۲ 
در محل دائمــی نمایشــگاه های بین المللی تهران( در اردیبهشــت ماه 
۱۴۰۲و نیز حضور در رویداد »همکاری های اقتصادی ایرن و عربســتان، 
چشم انداز بخش خصوصی کشور« در تیر ســال جاری، از جمله اقدامات 
مرکز خدمات سرمایه گذاری استان تهران در خصوص معرفی فرصت های 
ســرمایه گذاری بود.وی، اقدامات انجام شده درباره رفع مشکلات سرمایه 
گذاران را انجام بازدیدهای مســتمر و متعدد از طرح های سرمایه گذاران 
خارجی و برگزاری نشست های متعدد با حضور آنان و سایر سرمایه گذاران 
و کارآفرینان داخلــی و خارجی به منظور بررســی وضعیت موجود و روند 
پیشرفت اجرای طرح و همچنین تسریع و تســهیل در امر سرمایه گذاری 
و ارائه راهکارهای لازم به منظور جلب حمایت دســتگاه های مرتبط و رفع 
موانع و مشــکلات موجود و اخذ مجوزها و تسهیلات مربوطه و هم اندیشی 
نمایندگان تام الاختیار مســتقر در مرکز خدمات ســرمایه گذاری و سایر 
مسئولان ذیربط دستگاه های اجرایی مرتبط با موضوع عنوان کرد.طبرسا 
افزود: در راســتای رفع مشــکلات ســرمایه گذاران، همچنین از ابتدای 
شهریور ماه سال گذشته تا پایان مردادماه سال جاری، ۵۷ مورد رسیدگی 
و رفع موانع برای ســرمایه گذاران داخلی و خارجی از طریق برگزاری ۴۶ 
جلســه با حضور نمایندگان تام الاختیار دستگاه های اجرایی عضو، بازدید 
حضوری از محل اجرای ۱۴ پروژه سرمایه گذاری خارجی و بررسی آخرین 
وضعیت موجود طرح های اســتان تهــران به منظور به روزرســانی بانک 
اطلاعــات و نظارت بر طرح های ســرمایه گذاری خارجی و رســیدگی به 

مشکلات و موانع احتمالی آنان انجام شد.

سرمایه در دولت سیزدهم انجام شد

آغاز تولید گاز از فاز ۱۱ پارس جنوبی پس از سال ها وقفه
خریدار  آغاز تولید گاز از فاز ۱۱ میدان 
مشــترک پارس جنوبی پس از ســال ها 
وقفه، ضمــن جبران بخشــی از ناترازی 
گاز در ماه هــای ســرد، اشــتغال زایی و 
درآمدزایی برای کشــور به همراه خواهد 

داشت.
در ســال ۱۳۷۵ نخســتین حلقه چاه در 
میدان مشــترک پارس جنوبی حفر شد. 
سپس تا انتهای ســال ۱۳۸۸ فازهای ۱، ۲ 
و ۳، ۴ و ۵، ۶ و ۷ و ۸، ۹ و ۱۰ ایــن میــدان 
و بقیه فازها نیز به اســتثنای فــاز ۱۱ و فاز 
۱۴ تا انتهای ســال ۱۳۹۸ به طور رسمی 

راه اندازی شدند. 
در این میان فاز ۱۱ پارس جنوبی، مسیری 
پرفراز و نشــیب تا بهره بــرداری در دولت 

سیزدهم پیمود.

بدعهدی شرکت های خارجی
اواسط سال ۱۳۷۹، شرکت ملی نفت ایران 
)۵۰ درصد(، شــرکت توتال فرانسه )۴۰ 
درصد( و پتروناس مالــزی )۱۰ درصد(، با 
توافق سه جانبه، توســعه بخش بالادستی 
و همچنین پایین دســتی فــاز ۱۱ پارس 

جنوبی را در اختیار گرفتند.
در فاصله ســال های ۱۳۸۵ تــا ۱۳۸۷ به 
دلیــل افزایش قیمــت جهانــی فولاد و 
هزینه اجرای این پروژه مرزی و مشترک، 
شــرکت توتال فرانســه عهدشــکنی و 
وقت کُشــی کرد و بعد از انجــام مذاکرات 
طولانی و مخالفت شرکت ملی نفت ایران 
با پیشــنهاد حدود ۱۰ میلیــارد دلاری 
فرانسوی ها، توتال از اجرای فاز ۱۱ پارس 

جنوبی کنار رفت.
در ســال ۱۳۸۸، چینی ها برای توســعه 
این فاز مرزی با پیشــنهاد مالی ۴ میلیارد 
دلار پیشقدم شدند. بر اســاس قراردادی 
که شــرکت ملی نفــت ایران با شــرکت 
سی انِ پی ســی امضا کرد، شــرکت چینی 
موظف بود در مدت زمــان ۵۲ ماه، فاز ۱۱ 
را به تولید برساند اما این شرکت نیز بعد از 
گذشت مدت زیادی از توسعه این فاز کنار 

گذاشته شد.
بعــد از خلع ید شــرکت چینــی از طرح 
توســعه فاز ۱۱ پــارس جنوبی در ســال 
۱۳۹۲ براســاس تصمیمــات مدیریتی 
اتخاذشــده و به دلیل زمان برَ بودن توسعه 
بخش خشکی و دریایی هم زمان، قرار شد 
توســعه بخش دریایی به صورت مستقل و 

زودتر از بخش خشکی انجام شود.
تفاهمنامــه   ۱۳۹۲ اردیبهشــت ماه  در 
توســعه دریایی این فاز میان شرکت نفت 
و گاز پارس و شــرکت مهندسی و ساخت 
تأسیســات دریایی ایران با هدف ساخت و 
راه اندازی یک جکت، دو ســکو و دو رشته 
خط لوله دریایی انتقال گاز به پالایشــگاه 

خشکی امضا شد.
اواخر مردادماه ۱۳۹۲ نیز قرارداد توســعه 
این میدان در قالب بیع متقابل به شــرکت 
پتروپارس واگذار شــد. بر اساس قرارداد، 
ساخت و نصب دو ســکوی سرچاهی )پایه 
و عرشه( و حفر ۱۲ حلقه چاه در هر سکوی 
سرچاهی در دســتور کار پتروپارس قرار 
گرفت ضمن اینکه، دو خــط لوله ۳۲ اینج 
هر یک به طول حدود ۱۳۵ کیلومتر جهت 
انتقال گاز به خشــکی، تأسیسات دریافت 
و جداســازی و تثبیت میعانــات و مخازن 
ذخیره میعانات در خشــکی و تأسیســات 
صادرات میعانات گازی نیز باید ســاخته و 

نصب می شد.
هنوز ۸ ماه از امضا قرارداد نگذشته بود که 
شــرکت پتروپارس به طور کامل از توسعه 
فاز ۱۱ پــارس جنوبی کنار رفــت و بیژن 
زنگنه، وزیر نفت وقت، بــه صراحت اعلام 
کرد که فاز ۱۱ فعلًا در اولویت کاری وزارت 
نفت نیست و تصمیم درباره آن سر فرصت 

گرفته خواهد شد.

بازگشت مجدد توتال
در سال ۱۳۹۵، توتال بار دیگر برای توسعه 
فاز ۱۱ پیشقدم شــد و موافقتنامه اصولی 
این طرح توسعه ای در همان سال و قرارداد 
آن هفت مــاه بعد )۱۲ تیرمــاه ۱۳۹۶( در 
قالب شــرایط عمومی، ســاختار و الگوی 
جدید قراردادهــای نفتی بــه ارزش ۴.۸ 
میلیارد دلار میان شــرکت ملی نفت ایران 
و کنسرسیوم توتال فرانسه )۵۰.۱ درصد(، 
شرکت ملی نفت چین )سی ان پی سی ۳۰ 
درصد( و پتروپــارس )۱۹.۹ درصد( امضا 

شد.

تکرار بدعهدی توتال
۲۹ مردادمــاه ۱۳۹۷، شــرکت نفت و گاز 
فرانســوی توتال در بیانیــه ای اعلام کرد 
که در پی ناتوانــی از دریافــت معافیت از 
تحریم های ضدایرانی آمریکا، خروج خود 
را از پروژه چند میلیارد دلاری طرح توسعه 
فاز ۱۱ پــارس جنوبی اعــلام می کند؛ در 
نتیجه، فرایند انتقال مسئولیت توسعه این 

فاز به سی انِ پی سی رسید.
خروج توتال از پروژه توســعه فــاز ۱۱ در 
حالی اتفاق افتاد که پیش از انعقاد قرارداد 
درخصــوص بدعهدی های این شــرکت 

هشــدارهایی داده شــده بود؛ امــا دولت 
دوازدهــم بی اعتنا به هشــدارها دوباره به 
توتال اعتماد کرد و در نتیجه توسعه فاز ۱۱ 

دوباره دچار وقفه شد.
پس از خــروج توتــال، عمــلًا ۸۱ درصد 
قرارداد توسعه فاز ۱۱ پارس جنوبی به طور 
رسمی در اختیار شــرکت ملی نفت چین 

قرار گرفت.

کناره گیری شرکت چینی از پروژه 
فاز ۱۱ پارس جنوبی

در ۱۴ مهرمــاه ۱۳۹۸ نیز به طور رســمی 
اعلام شــد که شــاخه بین المللی شرکت 
ملی نفت چین هم از ایــن پروژه کنار رفت 
و پتروپارس به تنهایی این پروژه را توسعه 
می دهد.بعد از کناره گیری شرکت چینی 
از طرح توسعه فاز ۱۱، پتروپارس به عنوان 
مجری این طرح شناخته و از مهرماه ۱۳۹۸ 
به طور رسمی کار خود را آغاز و برنامه خود 
را بر اســاس مطالعات مهندسی، موجودی 
کالاهــا و نحــوه تأمیــن کالا و تجهیزات 
موردنیاز مرحله نخست این فاز و جکتی که 
در جزیره قشم کار ساخت آن را انجام داده 

بود، ارائه کرد.

فاز ۱۱ در دولت سیزدهم
با روی کار آمدن دولت سیزدهم توسعه فاز 

۱۱ با جدیت بیشتری دنبال شد.
مهرمــاه ۱۴۰۱، منظــور پیشــگیری از 
مشکل ناترازی گاز در زمســتان و با هدف 
تولید زودهنــگام گاز از ایــن میدان مقرر 
شــد با به کارگیری تمام توان و تجهیزات، 
حفر ۴ حلقه چاه تکمیل شــود؛ همچنین 
با هدف نهایی کردن تولیــد از این میدان، 
مقرر شد تا با انتقال سکوی بهره برداری فاز 
C۱۲ میدان گاز پارس جنوبی به موقعیت 
فاز ۱۱B، خلأ ناشــی از ســاخت سکو که 
معمولا سه سال به طول می انجامد جبران 
و تولید از این میدان هرچــه زودتر نهایی 

شود.
در فروردین ماه ســال جاری، اعلام شد که 
چاه ها تکمیل و خطوط لولــه زیردریایی 
نیز احداث شده است و بخش های مرتبط 
با ســه پایه مشــعل و بریج نیــز در حال 
نصب اســت. در ضمن گفتنی اســت که 
سفارش گذاری ســاخت یک سکوی دیگر 
و جکت دیگر برای این فاز در ســال ۱۴۰۰ 
انجام شــده تــا بلافاصله بــا حفاری های 
جدید، توســعه تکمیلی )تولید روزانه ۵۶ 
میلیون متر مکعب گاز( در آینده عملیاتی 

شود.

مزایای تکمیل فاز ۱۱ پارس جنوبی
تخمین زده می شــود که این پروژه تا ۱۰ 
هزار شــغل ایجاد کنــد و ۲۰ میلیارد دلار 
درآمد برای ایران به همراه داشــته باشد. 
افزون بر این، این پروژه همچنین به احیای 
بخش نفت و گاز ایران که در طول ســال ها 
به دلیل تحریم ها و ســرمایه گذاری کم با 
مشکل مواجه شده اســت، کمک خواهد 

کرد.
از جملــه مزایــای دیگر تکمیــل فاز ۱۱ 
می توان به تولید روزانه لااقل ۱۵ میلیون 
متر مکعب در روز، سه سال زودتر از زمان 
پیش بینی شــده، صرفه جویی در هزینه 
و زمان ســاخت یک ســکوی بــزرگ به 
وزن بیــش از ۳ هزار تـُـن و افزایش تولید 
میعانات گازی با این اقدام ابتکاری اشاره 

کرد.
ایــران تقریبــاً یک دهــه دیرتــر از قطر 
بهره بــرداری از میــدان مشــترک پارس 
جنوبــی را آغاز کــرده و فقــط ۳۰ درصد 
مساحت میدان را در اختیار دارد، اما امروز 
برداشــت روزانه گاز و میعانات ایران از این 

میدان مشترک از قطر پیشی گرفته است.

 در سایه اقدامات بانک مرکزی

بازگشت آرامش به بازار ارز

پس از گذشت ۶ ماه از آخرین تصمیم

نداریم و در بورس  شورای رقابت: برنامه ای برای عرضه خودر
تنها سامانه یکپارچه مجاز است
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خانه  هنر   میرا

غافلگیری در اجلاس بریکس با دو کلید واژه 
خلیج فارس و ایران

رئیس جمهور: 
 مسکن و اجاره مسکن بالاترین سهم 

را در سبد خانواده دارد

رئیس سازمان امور مالیاتی خبر داد
وی لوکس برای اعمال مالیات  شناسایی ۱۷۰ هزار خودر

در کلانشهر تهران و حومه صورت می گیرد
وه های بازرسی وزی گر  حضور شبانه ر

 در جایگاه های عرضه سوخت
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صفحه 2

 توافق آمریکایی؛ شیفت ژئواستراتژیک
 از غرب به شرق آسیا

محمد مهدی مظاهری  رئیس جمهور ایالات متحده روز جمعه، ۲۷ مرداد در 
کمپ دیوید مریلند، میزبان همتایان ژاپنی و کره جنوبی خود بود؛ نشســتی که 
هدف آن تبادل نظر سه کشور بر ســر مسائل امنیتی مهمی همچون تهدیدهای 
موشــکی کره شــمالی و تشــدید نگرانی ها در مورد افزایش تحرکات چین در 

منطقه آسیا و اقیانوسیه، بوده است.
اهمیت این مســائل ژاپن و کره جنوبی را وادار کرد که اختلافات دیرین را کنار 
بگذارند، در ائتلافی سه جانبه به ایالات متحده بپیوندند و بر سر تعهد بر مشورت 

در صورت بروز یک بحران امنیتی منطقه ای به اتفاق نظر برسند.
البته این نشست و توافق امنیتی حاصل از آن به نوعی مسبوق به سابقه است؛ در 
واقع پیش از این بارها برای تشکیل این پیمان تلاش هایی صورت گرفته بود، اما 
به دلیل اختلافات تاریخی و مسائل حل نشــده مرتبط با جنگ جهانی دوم این 
تلاش ها از حد مذاکره فراتر نرفته و به بن بست خورده بود تا اینکه در سال ۲۰۱۶ 

تغییری در این فرایند ایجاد شد. 

یادداشت
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قالیباف در آیین افتتاح مجموعه های جدید فدراسیون کشتی

گره پخش تلویزیونی و مسابقات فدراسیون ها در برنامه هفتم باز می شود

غافلگیری در اجلاس بریکس با دو کلید واژه خلیج فارس و ایران

سیاست
روزنامه اقتصادی صبح ایران
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توافق آمریکایی؛ شیفت ژئواستراتژیک از غرب 
به شرق آسیا

محمد مهدی مظاهری  رئیس جمهور ایــالات متحده روز جمعه، ۲۷ 
مرداد در کمپ دیوید مریلند، میزبان همتایان ژاپنی و کره جنوبی خود 
بود؛ نشســتی که هدف آن تبادل نظر سه کشــور بر سر مسائل امنیتی 
مهمی همچون تهدیدهای موشــکی کره شمالی و تشدید نگرانی ها در 

مورد افزایش تحرکات چین در منطقه آسیا و اقیانوسیه، بوده است.
اهمیت این مسائل ژاپن و کره جنوبی را وادار کرد که اختلافات دیرین 
را کنار بگذارند، در ائتلافی سه جانبه به ایالات متحده بپیوندند و بر سر 
تعهد بر مشــورت در صورت بروز یک بحران امنیتی منطقه ای به اتفاق 

نظر برسند.
البته این نشست و توافق امنیتی حاصل از آن به نوعی مسبوق به سابقه 
اســت؛ در واقع پیش از این بارها برای تشــکیل این پیمان تلاش هایی 
صورت گرفته بود، اما به دلیل اختلافات تاریخی و مســائل حل نشــده 
مرتبط با جنگ جهانی دوم این تلاش ها از حــد مذاکره فراتر نرفته و به 
بن بست خورده بود تا اینکه در سال ۲۰۱۶ تغییری در این فرایند ایجاد 
شد. در این ســال، روند رو به افزایش تهدیدات موشکی و هسته ای کره 
شمالی منجر به نزدیک شــدن دو متحد نه چندان همراه آمریکا یعنی 
کره جنوبی و ژاپن به یکدیگر و تشــکیل توافقنامــه عمومی »امنیت 
اطلاعات نظامی« گردیــد. در نتیجه تحت تأثیر فشــارهای آمریکا و 
البته تهدیداتی که هر یــک از دولت های ژاپن و کره جنوبی از ســوی 
کره شمالی احســاس می کردند، پیمان امنیتی با عملکرد و کارکردی 
چندمنظوره در ســال ۲۰۱۶ تشکیل شــد. با این وجود، این پیمان تا 
ســال ۲۰۱۹ بیشــتر دوام نیاورد؛ افزایش اختلافات میان ژاپن و کره 
جنوبی به دلیل مسائل حل نشده تاریخی، سرریز این اختلافات به حوزه 
اقتصادی و اعمال کنترل های سخت گیرانه تجاری توسط ژاپن نسبت 
به کره جنوبی، سبب شد تا این کشور در اوت ۲۰۱۹ اعلام کند که دیگر 

توافقنامه امنیتی را تمدید نخواهد کرد.
متعهد نبودن دولت ترامپ نســبت به تعهدات بیــن المللی و عدم 
اطمینان بخشــی دولــت آمریکا بــه متحدانش در زمان ریاســت 
جمهوری وی، از دیگــر دلایلی بودنــد که در آن مقطــع زمانی به 
شکســت این پیمان امنیتی کمک کردند. جو بایدن پس از رسیدن 
به ریاست جمهوری تلاش کردن تا وجهه و مشروعیت دولت آمریکا 
را ترمیم کند. وی همچنین در راســتای پیشــبرد اهداف سیاست 
خارجی خویش که بیشــتر معطوف به شرق آسیاســت، بار دیگر بر 
نزدیکی و تشکیل ائتلاف با کشــورهای قدرتمند این منطقه تمرکز 
نموده و در همین راســتا سه کشور در نشســت کمپ دیوید، دیگر 
نه فقط پیرامون تبادل اطلاعات امنیتی- نظامی، بلکه بر ســر ایجاد 
جبهه ای مشترک در برابر کره شــمالی و جلوگیری از نفوذ فزاینده 
چین و نیز گســترش همکاری هــای امنیتی و اقتصــادی به توافق 
رسیدند. بر این اساس، ایالات متحده، ژاپن و کره جنوبی با یک تعهد 
امنیتی جدید موافقت کرده اند که در صــورت بروز بحران امنیتی یا 
تهدید در اقیانوس آرام »با یکدیگر مشــورت« کنند؛ مشــورتی که 
قرار اســت از طریق راه اندازی »خط تلفن  ویژه« بین آمریکا، ژاپن و 

کره جنوبی انجام شود.
همچنین طبق اظهارات جیک سالیوان، مشاور امنیت ملی کاخ سفید، 
در قالب این همکاری ســه جانبه امنیتی قرار است فعالیتهایی همچون 
»برنامه تمرین نظامی چند ســاله، هماهنگی و یکپارچگی عمیق تر در 
دفاع موشکی بالستیک و بهبود اشــتراک گذاری اطلاعات، هماهنگی 
سیاست ها در زمان بحران »که همراه با پاســخ به حوادث احتمالی در 
اقیانوس هند و اقیانوس آرام است« انجام شــود و در راستای ابتکارات 
اقتصادی و امنیت انرژی جدید، مکانیســم هایی همچون هشدار اولیه 

برای اختلالات زنجیره تامین کالا رونمایی خواهند شد.
بر این اســاس می توان گفت این اجــلاس و توافق حاصــل از آن یک 
موفقیت نسبی برای سیاست خارجی دولت بایدن بود که توانست عزم 
ایالات متحده برای تقویت روابط با متحدان خود در آســیا را نشان داده 
و از این طریق، مجددا اعتماد همپیمانان شــرقی را جلب کرده و به یک 
ائتلاف برای هماوردی با رقبا و دشــمنان آمریکا دست یابد. اما فراتر از 
اهداف و منافع آمریکا، نکته مهم این اســت که این پیمان چه تأثیراتی 
بر امنیت منطقه شرق آســیا خواهد داشت و چگونه از سوی کشورهای 

مختلف این منطقه درک می شود؟
در درجه نخســت؛ از آنجا که در ماههای اخیر سازمان پیمان آتلانتیک 
شمالی )ناتو( یارگیری از کشورهای اروپایی را به بهانه بحران اوکراین و 
روسیه در دستور کار قرار داده، به نظر می رسد توافق اخیر میان آمریکا، 
ژاپن و کره جنوبی نیز نوعی توســعه طلبی ناتو در حوزه شرق و تلاش 
نامحسوس این ســازمان برای حضور و توسعه نفوذ سیاسی- نظامی در 
منطقه آســیا- اقیانوس آرام، از طریق پررنگ سازی »تهدیدات ناشی 
از کره شمالی و چین« است. در این راستا نخســتین گام این است که 
ایالات متحده می کوشد با جذب ژاپن و کره جنوبی، جلوی قدرت یابی 

روزافزون چین و تحرکات تهدید زای کره شمالی را بگیرد.
درک این واقعیت سبب شد تا این توافق به جای افزایش امنیت و ثبات 
ادعایی اعضای آن، به عاملی تحریک کننده برای سایر کشورهای شرق 
آسیا به ویژه کره شمالی تبدیل شود؛ کمااینکه کره شمالی از این توافق 
سه جانبه تحت عنوان »ناتوی آســیایی« یاد کرده و کیم جونگ اون، 
رهبر کره شــمالی نیز در واکنش به آن، دســتور تقویــت قابلیت های 

دفاعی کشورش را صادر نموده است.
از سوی دیگر، هر چند نوک پیکان این توافق امنیتی متوجه کره شمالی 
است، اما در واقع این اجلاس دو رقیب استراتژیک ایالات متحده یعنی 
چین و روسیه را نیز هدف گرفته اســت؛ رویکردی که سبب نگرانی این 
دو کشــور از نفوذ آمریکا و متحدان آن در منطقه آســیا-اقیانوس آرام 
می شــود. از نظر چین، این توافق به عنوان تلاشــی برای مهار نفوذ این 
کشور در شرق آسیا تلقی می شود و می تواند در آینده نزدیک منجر به 
ایجاد یک ائتلاف نظامی ضدچین شود و با منزوی کردن و تحت الشعاع 
قرار دادن منافع این کشــور، همکاری بین آمریکا، ژاپن و کره جنوبی 
در زمینه های فنــاوری و اقتصادی را نیز تقویت کنــد. به عبارت دیگر، 
همکاری های نظامی- امنیتی ژاپن و کره جنوبی بــا ناتو، این امکان را 
برای آمریکا و متحــدان اروپایی فراهم می کند تا با اســتفاده ابزاری از 
متحدان شرقی و بحران آفرینی در این پهنه جغرافیایی در صدد مهار و 

تضعیف چین برآیند.
از نظر مقامات کرملین نیز این توافق تهدیدی برای امنیت ملی روسیه 
است. بندر ولادی وستوک واقع در جنوب شــرق روسیه، تنها بندر این 
کشــور پهناور در کنار دریای آزاد اســت؛ بندری که توسط کشورهای 
کره و ژاپن احاطه شــده و حال انعقاد این توافــق، زمینه های همکاری 
بیشتر بین آمریکا، ژاپن و کره جنوبی و در نتیجه نظامی و امنیتی شدن 
آبهای مجاور این بندر کلیدی را فراهم می کند. طبیعی است که چنین 

تحولاتی برای امنیت ملی روسیه خطرناک است.
بر این اساس می توان گفت این توافق سمبل یک ائتلاف و اتحاد جدید 
به رهبری ایالات متحده و طراحی شــبکه امنیتی قدرتمند از متحدان 
این کشــور در شــرق آســیا در برابر قدرت های در حال ظهور چین و 

روسیه و البته همراه با مهار کره شمالی است.
 این ائتــلاف چنانکه تداوم پیــدا کند و با انتخابات ریاســت جمهوری 
آمریکا در ســال ۲۰۲۴، دچار تغییر و فطرت نشــود، در طی یک دهه 
آینده به یکسری چالشــهای جدید شرقی- غربی شــکل خواهد داد و 
بیشــتر از آنکه باعث فراگیری صلح و آرامش در آســیا- اقیانوس آرام 
باشد، رقابت تسلیحاتی و جنگ سرد بین قدرتهای مطرح این منطقه را 
به دنبال خواهد داشت؛ دقیقا مشــابه همان شرایط و فضایی که ائتلاف 
آمریکا و کشــورهای عرب حوزه خلیج فارس در دهه های گذشته، در 

منطقه غرب آسیا ایجاد نمود.

یادداشت

خریدار  رئیس مجلس شــورای اسلامی 
با بیان اینکه در برنامۀ هفتم، در کنار ســبد 
اقتصاد خانواده، به ســبد ورزش نیز توجه 
ویژه ای کرده ایم، گفت: بایــد تلاش کنیم 
سرمایه گذاری بیشتری از بخش خصوصی 

وارد حوزه حرفه ای ورزش شود.
 محمدباقر قالیباف رئیس مجلس شــورای 
اســلامی در آییــن افتتــاح مجموعه های 
جدید اداری، رســانه ای، فرهنگی و ورزشی 
فدراســیون کشــتی جمهوری اســلامی 
ایران که همزمــان با ســالروز تولد جهان 
پهلوان غلامرضا تختی و روز ملی کشــتی، 
در ورزشــگاه آزادی برگــزار شــد، ضمن 
گرامیداشــت این روز و ابراز خرســندی از 
حضور در جمع افتخارآفرینان کشتی گفت: 
غلامرضا تختی به عنوان جوانمرد، غمخوار 
مردم و قهرمانی واقعی در تاریخ ماندگار شد 
که امروز به نام این پهلوان و روز کشــتی در 
جمع شما هســتیم. لازم است یاد امام)ره(، 
شــهدا، شــهدای عرصه ورزش، بــه ویژه 
شهدای کشتی و شــهید صدرزاده را گرامی 
بداریم که همه زندگی امروز خود را مدیون 

این شهدا و خانواده آنها هستیم.
رئیس مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه 
بی شــک ورزش پیوند عمیقی با مســائل 
اجتماعــی، فرهنگــی و اقتصــادی دارد، 
عنوان کرد: اگر بنگرید، امروز کشــورهایی 

که ورزش رو به رشــدی داشــته و یا در اوج 
هستند، به همان نســبت اقتصاد رو به رشد 
و یا در اوجی دارند. امروز کشور ما در پنجره 
جمعیتی جوانی قرار دارد البته متأسفانه در 
حال از دست دادن این پنجره حیاتی کشور 
هستیم و مســیر خوبی را طی نمی کنیم اما 
باید حداکثر استفاده را از این ظرفیت کرده 
و فعالیت جــدی و اساســی در این بخش 
داشــته باشــیم.وی همچنین با اشــاره به 
اینکه تلاش همه ما این اســت که در جای 
خود به همه بخش های پرورشی، همگانی، 
حرفــه ای و قهرمانــی ورزش توجه کنیم، 
اظهار داشــت: ما مدیران بایــد دقت کنیم 
اگر به این ۴ حوزه توجه شــود در بسیاری 
از بخش های دیگــر در حوزه مالی نیز صرفه 
جویی شــده و در عین حال در حوزه ملی، 
منطقه ای و بین المللی نیــز افتخارآفرینی 
کرده ایم.قالیباف یادآور شــد: در نشستی 
که با وزیر آموزش و پرورش داشــتم اشاره 
کردم که ۲ دهه اســت از مدیریت عالی در 
آموزش و پرورش غفلــت کرده ایم چرا که 
در ۲۰ سال گذشــته بیش از ۸ وزیر در این 
وزارتخانه جابه جا و باعث شــده است که به 
جایگاه معلم و مدرســه بی توجهی شود در 
حالی که باید به عنوان مهمترین نقطه مورد 
توجه قرار می گرفت چرا که آینده فرزندان 

ما آنجا قرار دارد.

رئیس قــوه مقننه بــا بیان اینکــه از نکات 
مهمی که در جلســه بــا وزیر آمــوزش و 
پرورش مطرح شــد، موضوع مهارت آموزی 
بود، گفت: لذا از آنجایی کــه پایه ورزش در 
مدارس و آموزش و پرورش است باید توجه 
ویژه را در این حوزه داشــته باشیم از این رو 
از سرپرســت وزارت ورزش و جوانــان که 
البته امیدواریم به زودی بــا معرفی رئیس 
جمهور به مجلس، جلســه رأی اعتماد وزیر 
پیشــنهادی نیز برگزار شــود، می خواهیم 
هماهنگی تنگاتنگی میان آموزش و پرورش 
و ورزش ایجاد شــود که نکته کلیدی برای 

تضمین آینده کشور است.
وی با اشــاره به تجربه خود در حوزه ورزش 
همگانی که در زمان حضور در شــهرداری 
تهران داشــت، گفت: امروز همه نهادهای 

مســئول باید توجه کنند کــه ورزش های 
همگانی را مــورد توجه قــرار داده و ما نیز 
که مخاطب اصلی خــود در برنامه هفتم را 
خانواده قرار داده ایم، بخش مربوط به سبد 
سلامت و فرهنگ را به ویژه در بخش ورزش 

مورد توجه قرار می دهیم.
قالیباف همچنین با اشــاره به اهمیت بخش 
حرفه ای ورزش گفت: باید تلاش شود تا مردم 
وارد حوزه باشگاه داری شــوند که در همین 
راســتا در کمیســیون فرهنگی تصویب شد 
که ریاست فدراســیون ها یک جایگاه باشند 
و یک پست نباشــند تا محدودیت در انتخاب 
افراد برداشته شــود که در کمیسیون تلفیق 
لایحــه برنامه هفتم نیز تصویب شــد و قطعاً 
نمایندگان در صحن نیــز همکاری خواهند 
کرد تا این موضوع به تصویب برســد.وی در 
این بخش از ســخنان خود بــا تأکید مجدد 
بر اینکه بخــش خصوصی بایــد وارد حوزه 
ورزش قهرمانی شــود، عنوان کــرد: درباره 
گره همیشــگی پخش تلویزیونی و مسابقات 
فدراســیون ها کــه در حوزه مالی اســت در 
برنامه هفتم تصمیم گیری شده تا حل و فصل 
شــود؛ البته در ورزش قهرمانی، دولتمردان 
ما نیــز رســالت هایی دارند که جــا دارد از 
آقای دبیر که در فدراســیون کشــتی تلاش 
کرده اند، تشــکر کنم.وی با بیان اینکه امروز 
برای قهرمانی و افتخارآفرین بودن کشــور، 

به حــوزه ورزش به ویژه ورزش کشــتی که 
متعلق به فرهنگ ایرانی و این سرزمین است 
و به عنوان رشته ملی تأثیر دارد، فرصت هایی 
فراهم شــده اســت، گفت: حضــور علیرضا 
دبیر در فدراســیون کشــتی که او را از زمان 
حضور خود در ناجــا و از دوران جوانی و آغاز 
فعالیت های ورزشی  وی در باشگاه پاس و پس 
از آن نیز حضور در عرصه سیاســت و شورای 
شهر می شناســم، در تحقق این اتفاقات در 
حوزه ورزش کشــتی، بســیار اثرگذار است.
قالیبــاف ادامــه داد: وقتــی از کار جهادی 
صحبــت می کنیــم یعنــی از ظرفیت های 
موجود رها شده استفاده شــود که نمونه آن 
فدراسیون کشتی اســت که اتفاقاتی در آن 
رخ داده در حالی که ردیــف بودجه ای به آن 
اضافه نشــده بلکه با مروت، خوش اخلاقی، 
وقت گذاشــتن و کار جهادی صورت گرفت و 
امروز توانسته ایم شــاهد قهرمانان متعدد در 
حوزه کشــتی فرنگی و آزاد باشیم که حاکی 
از تلاش شــبانه روزی اســت.رئیس مجلس 
شورای اســلامی در پایان خاطرنشان کرد: 
از خداوند متعــال می خواهــم روز به روز به 
توفیق جامعه ورزشی کشــورمان به ویژه در 
عرصه های  قهرمانی بیفزاید و قهرمانان امروز 
ما در عرصه های ورزش های انفرادی و تیمی 
در بخش هــای مختلف بتواننــد برای میهن 

عزیزمان افتخارآفرینی کنند.

رئیس جمهور از نیازهای جدی کشور و مردم در شهر و 
روستا ها را مسکن عنوان کرد و گفت: مسکن به عنوان 
اقتصاد پیشــران که می تواند تولید را در کشور فعال و 
بخش های مختلفی را راه اندازی و شغل مستقیم و غیر 
مستقیم ایجاد کند و سهم مســکن و اجاره مسکن در 

سبد خانواده بالاترین سهم است.
آیــت الله ســید ابراهیم رئیســی در آییــن واگذاری 
بیش از یکصد هزار واحدمســکونی در سراســر کشور 
با گرامیداشــت هفته دولت و یاد و نام شــهیدان باهنر 
و رجایی گفت: هفته دولت طبیعتــا باید عملکردها و 
اقدامات دولت به مردم عزیز گزارش شــود و از طرفی 
نگاه های که مردم نســبت به دولت دارنــد و توقعات و 
انتظاراتی که از دولت و دولتمردان دارند بتواند جامعه 

عمل بپوشاند.
آیت الله رئیســی گفــت: از نیازهای جدی کشــور و 
مردم در شــهر و روستا مسکن اســت. از ابتدای دولت 

تاکید کردیم که مساله مســکن در اولویت 
اســت. تلاش وزارت راه و شهرسازی و تمام 
واحدهــای همکار همه مجموعــه هایی که 

برای ساخت مسکن مساعدت کنند.
رئیس جمهــور ادامه داد: مســکن به عنوان 
اقتصاد پیشران که می تواند تولید را در کشور 
فعال کند و بخش های مختلفی را راه اندازی 

کند و شغل مستقیم و غیر مستقیم ایجاد کند، موضوع 
با اهمیت اســت و از همه مهمتر نیاز جــدی خانواده 

هاست.
آیت الله رئیســی با بیان اینکه ســهم مســکن و اجاره 
مسکن در ســبد خانواده بالاترین ســهم است، اظهار 
داشت: مســکن ســازی در کشــور یا کمک کردن یا 
پرداخت تســهیلات و اخذ مجوز و تامین زمین دغدغه 
جدی مردم را کاهش می دهد. مســکن به عنوان یک 
پیشــران اقتصادی هر جا فعال می شــود همراه با آن 

تولیدات مختلف راه می افتد.
رئیس جمهور با بیان اینکــه کاری که امروز 
در وزارت راه و شهرســازی انجام می شــود، 
کار گســترده ای اســت افزود: بــا همکاری 
اســتانداران، فرمانداران و همه مسئولان در 
سراسر کشور گام هایی برداشته شده که آثار 

آن در حال مشخص شدن است.
آیت الله رئیســی با قدردانی از تلاش دست اندرکاران 
برای تامین مســکن مردم و افتتاح بیــش از ۱۰۰هزار 
پــروژه نهضت ملی مســکن در کشــور، آن را موجب 
مباهات و خرســندی دانســت و از مســئولان بخش 
مسکن خواســت این نهضت را با همین قوت و قدرت 
دهند تا کســانی که فاقد مسکن هســتند، بتوانند از 

مسکن مناسب برخوردار شوند.
رئیس جمهور به همــکاری وزارت راه و شهرســازی 
با نهادها و دســتگاه های دیگر برای تسریع در ساخت 

مسکن اشاره کرد و گفت: با پرداخت تسهیلات، احیای 
بافت های فرســوده و پروژه های خودمالکی، آنها هم 

توانستند در این نهضت سهیم باشند.
آیت الله رئیســی یادآور شــد: این نهضــت فراگیر با 
همکاری وزارت راه و شهرسازی، ســایر بخش ها و نیز 

بانک ها انجام شده است.
وی با بیان اینکه بانک ها در پرداخت تسهیلات مسکن 
نقش مهمی دارند، بــر این نکته تاکید کــرد که بانک 
ها باید به صورت خاص تســهیلات بخش مســکن را 
پرداخت کنند زیرا این تســهیلات جزو تکالیف جدی 
است.آیت الله رئیســی ابراز امیدواری کرد که به همت 
همه دولتمردان و مسئولان، نهضت ساخت مسکن در 
کشــور تداوم یابد و مردم هر روز شــاهد یک گشایش 
در زندگی خود باشــند.در آیین امروز به صورت برخط 
۱۰۱ هزار و ۲۷۸ هزار واحد مســکونی نهضت ملی با 

حضور رئیس جمهور به متقاضیان تحویل داده شد.

رئیس جمهوری

رئیس جمهور: مسکن و اجاره مسکن بالاترین سهم را در سبد خانواده دارد

خریدار  رســانه های غربی تلاش کردند 
از کنار اهمیت عضویت ایــران در بریکس 
بگذرند و اهمیت کلید واژه »خلیج فارس« 
در ســخنان رئیس جمهور روسیه را بازتاب 

ندهند.
یکی از مهمتریــن رویدادهای دیپلماتیک 
جهان در روزهای گذشته، برگزاری نشست 
بریکس در ژوهانســبورگ آفریقای جنوبی 
بود. در شــرایطی که اخبار تکراری مربوط 
به اوکراین و همچنیــن خبرهای مربوط به 
دونالد ترامپ در رسانه های غربی منعکس 
شــد، آنان از کنار اهمیت موضوع بریکس 
نیز گذشــتند و تنها زمانی بــه این موضوع 
اشــاره کردند که مســاله عضویت ایران در 
این گروه، جدی شــد. ایران یکی از شــش 
کشوری بود که در نشست کشورهای عضو 
بریکس در آفریقــای جنوبی حضور یافت و 

به این گروه پیوست.
در شــرایطی که مدتی کوتــاه از عضویت 
ایران در شــانگهای سپری شــده، رئیس 
جمهور آفریقــای جنوبی در ســومین روز 
نشســت بریکس اعلام کرد که ایــران و ۵ 
کشور دیگر شــامل آرژانتین، مصر، اتیوپی، 
امارات و عربســتان ســعودی نیــز به این 
سازمان پیوســته اند. این اتفاق در شرایطی 
روی داده که آمریکا، اتحادیــه اروپا و رژیم 
صهیونیستی، همچنان از تلاش برای مهار 

و منزوی کردن ایران دم می زنند.
جمهوری اســلامی ایــران در شــرایطی 
توانسته عضو بریکس شــود که در سیاست 
خارجی کشــور، توســعه روابط بــا چین، 
روسیه، هندوســتان و کشورهای آفریقایی 
به شکل جدی در دســتور کار قرار گرفته و 
اقدامات و سفرهای مهمی برای تحقق این 
هدف انجام شده است. بدون شک، عضویت 
ایران در بریکس، کاتالیزور و شتاب دهنده 
دیگری برای کمــک به تقویت و توســعه 

دیپلماسی اقتصادی است.
بریکس، بــه عنــوان گروهی متشــکل از 
اقتصادهای نوظهــور، عملًا نقطــه مقابل 
هژمونی غرب بر جهان مناسبات اقتصادی 
است و به عنوان وزنه تعادلی عمل می کند. 
برزیل، روسیه، هند، چین و آفریقای جنوبی 
به عنوان قدرت های مهم تشــکیل دهنده 
بریکس، حــالا با همراهی کنشــگران مهم 
دیگری همچــون ایــران، آرژانتین، مصر، 

اتیوپی، عربستان سعودی و امارات متحده 
عربی، عملًا قدرت مانور بیشــتری در برابر 
تمامیــت خواهی مالی آمریــکا و اروپا پیدا 

می کنند.

اذعان معنی دار تحلیلگران آمریکایی
عضویت ایــران در بریکس، بــرای غربی ها 
غافلگیرکننــده بــود. آنان امیــدوار بودند 
که هندوســتان، بازی را در مسیری پیش 
ببرد که به بهانــه تحریم، ایران پشــت در 
بماند. امــا چنیــن اتفاقی نیفتــاد و حتی 
روزنامه آمریکایی نیویــورک تایمز، به این 
واقعیت اذعان کرد کــه ایران، یک موفقیت 
دیپلماتیک به دست آورده و عملًا، سیاست 
آمریکا را به چالش کشیده است. این روزنامه 
آمریکایی در گــزارش تحلیلی خود، به این 
اشــاره کرده که دیپلماســی پویای ایران، 
باعث شــده که ایــن کشــور در مواجهه با 
تصمیمات آمریکا، از اهرم جدید برخوردار 
شــود. چرا که تهران، علاوه بــر آن که تنها 
نشده بلکه با دوستان قدرتمند خود، روابط 

گسترده ای برقرار کرده است.
اندیشــکده آمریکایی شورای آتلانتیک نیز 
به این موضوع اذعان کرده کــه با عضویت 
ایران در بریکس، فضــای ضدآمریکایی در 
این گروه بیشــتر می شــود. این اندیشکده 

بر ایــن باور اســت که عضویت عربســتان 
ســعودی، ایران و امارات متحده عربی برای 
سیاســتمداران آمریکایی تــا همین اواخر 
غیرقابل تصور بود و جنبه دیگری از آشــتی 
دیپلماتیک بین این ســه کشــور را نشان 
می دهد که بــا میانجیگــری چین حاصل 

شده است.

کلیدواژه سخنان پوتین درباره ایران
یکــی از ابعــاد مهــم ســخنرانی مجازی 
ولادیمیر پوتیــن رئیس جمهور روســیه 
در اجــلاس بریکس، اســتفاده او از عبارت 
»خلیج فارس« بــود. اگر چه رســانه ها از 
کنار این اقدام مهم پوتین گذشتند اما بدون 
شک، کشورهای عربی حاشیه خلیج فارس، 
پیام مهم مستور در این سخنرانی را دریافت 
کرده و فهمیدند که مناســبات مســکو - 
تهران، تا چه اندازه حائز اهمیت اســت. به 
همین خاطر است که ایگور لویتین دستیار 
رئیــس جمهــوری روســیه، در پیام های 
جداگانه ای خطاب بــه محمد مخبر معاون 
اول رئیس جمهوری اسلامی ایران و کاظم 
جلالی سفیر کشــورمان در مسکو عضویت 
ایران در گروه بریکس را تبریک گفت و ابراز 
امیدواری کرد که بــا عضویت ایران، تحرک 
اقتصادی بیشتری در این گروه دیده شود و 

تعامل در اجرای کریدور بین المللی حمل و 
نقل شمال جنوب را افزایش دهد.

ســخنان پوتین در بریکس، نشــان داد که 
مسکو از حساســیت های سیاسی و موازین 
ژئوپلیتیــک ایران بــه خوبی آگاه اســت. 
قبلًا در نشست روســیه و شورای همکاری 
خلیج فارس در ۱۰ ژوئیه ۲۰۲۳ در مسکو، 
به اندازه کافی به نگرش سیاســی و حقوقی 
ایران توجه نشــد و تهران، لازم دانست یک 
بار دیگر بــر حاکمیت خود بر ســه جزیره 
خلیج فــارس تاکید کنــد. در همان زمان، 
ناصر کنعانی سخنگوی وزارت امور خارجه 
ایران قاطعانه گفت: »این جزایر تا ابد متعلق 
به ایران اســت و چنین اظهاراتــی با روابط 
دوستانه ایران با همسایگان مغایرت دارد«. 
اما حالا بــا تصویر متفاوتی روبرو هســتیم 
و می بینیم که روســیه، درک روشن تری از 
میزان قدرت جمهوری اســلامی در منطقه 
پیدا کرده و پوتیــن با اســتفاده از عبارت 
»خلیــج فارس«، بــه این واقعیــت اذعان 
می کند که قدرت ها، ناچارند برای مدیریت 
تحولات منطقه، اهمیت و جایگاه ایران را در 
دیدگاه های سیاســی و امنیتی شأن، لحاظ 
کنند. در حالــی رئیس جمهور روســیه از 
»عبارت خلیج فارس« اســتفاده کرده که 
حتی در کشور همســایه غربی یعنی ترکیه 

که روابط سیاســی - اقتصــادی نزدیکی 
بــا ایــران دارد، از عبارت محافظــه کارانه 
»خلیج« استفاده می شود و البته در برخی 
موارد، مقامات آنکارا برای به دســت آوردن 
دل کشــورهای ثروتمند عربی، از عبارات 
معجــول »خلیج بصــره« و »خلیج عربی« 

استفاده کرده اند.
هم ولادیمیر پوتین رئیس جمهور روسیه و 
هم سیریل رامافوزا رئیس جمهور آفریقای 
جنوبی، عــلاوه بر اهمیت توســعه بریکس 
به عنوان یک بلــوک اقتصادی قدرتمند، به 
این موضوع اشاره کرده اند که زمان استفاده 
از ارزهــای محلــی و نظام هــای پرداخت 
جایگزین دلار آمریکا فرا رســیده است. در 
نتیجه وزرای دارایی کشورهای عضو، از حالا 
در حال بررسی جایگزینی دلار در مناسبات 
اقتصادی هستند. این همان چیزی است که 
می تواند به عنوان جدی ترین چالش مالی، 
آمریکا و اتحادیه اروپا را در شــرایط سخت 
قرار دهد. افزایش قــدرت اعضای بریکس، 
مســأله ای جدی اســت و همچنان که در 
گزارش یورونیوز هم مورد اشاره قرار گرفته، 
سران بریکس بیش از هر زمان دیگری عزم 
آن دارند که برای پایان دادن به سلطه دلار 
آمریکا بر تجارت جهانــی و مبادلات پولی 
در جهان تلاش کنند. از شیء جین پینگ، 
رئیــس جمهوری چیــن گرفته تــا لولا دا 
ســیلوا، رئیس جمهوری برزیــل در تلاش 
برای جایگزیــن کردن پول ملــی خود در 
مبادلات بین المللی هســتند. حالا با ورود 
ایران و دیگر اعضای جدید، کشورهای عضو 
گروه بریکس، از منظر برابری قدرت خرید، 
صاحب تولیــد ناخالص داخلی بیشــتری 
نســبت به کشــورهای ثروتمند عضو گروه 
جی هفت هســتند و در مقایسه با گذشته، 
با اعتماد به نفس بیشــتری جایــگاه مایل 

آمریکا را نشانه می گیرند.
در پایان می توان پیــش بینی کرد که اقدام 
هوشــمندانه پوتین در ســخنرانی مجازی 
خود در بریکس، نشــانه ای جدید از موازنه 
روابط روسیه با کشــورهای خاورمیانه و به 
ویژه کشــورهای عربی حاشیه خلیج فارس 
اســت و معنای روشن ســیگنال کرملین 
برای سران عرب، این اســت که تحت هیچ 
شرایطی، قدرت و جایگاه ایران را نمی توان 

نادیده گرفت.
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مدیرعامل راه آهن خبر داد
وسیه به عربستان  آغاز ترانزیت ریلی بار از ر

 از کریدور ایران
 مدیرعامل راه آهــن از ترانزیت یک محموله روســی به عربســتان از 

کریدور ایران برای اولین بار خبر داد.
به گزارش شــرکت راه آهن ، » میعاد صالحی« اعلام کــرد: با پیگیری 
و دیپلماســی حمل و نقل ریلی در دولت ســیزدهم، قطــار ترانزیتی 
کانتینری شــامل ۳۶ کانتینر، برای اولین بار از مبدا روســیه به مقصد 

عربستان از مرز ریلی اینچه برون وارد کشور شده است.
معاون وزیر راه گفت: این قطار ترانزیتی پس از انجام تشریفات گمرکی 

به سمت بندر عباس اعزام  شد تا از آنجا به جده منتقل شود.

افزایش تجارت کالا با ورود ایران به بریکس
بررسی نشــان داد که سهم بریکس از ســال ۲۰۱۵ در ورود نامزدهای 
جدید از ۲۳ درصد به ۳۰ درصد افزایش یافته و جایگزین منطقه یورو، 
ایالات متحده و سایر اقتصادهای توسعه یافته شده و برخی تحلیلگران 

می گویند ایران و چین از ذینفعان اصلی توسعه هستند.
گسترش گروه کشورهای در حال توسعه بریکس می تواند مسیر جدید 
برای تازه واردانی مانند ایران و آرژانتین باشد اما برخی سرمایه گذاران 
و تحلیلگران معتقدند که سود اقتصادی گســترده تر برای اعضای این 
بلوک قطعی نیست و برخی هم نسبت به اینکه توسعه منجر به افزایش 

سرمایه گذاری مستقیم خارجی در داخل بلوک شود، تردید دارند.
با ایــن حال، رهبران بریکس و ســایر ســرمایه گــذاران افزایش وزن 
اقتصادی ناشی از توســعه را عنوان کردند. یکی از مقامات ارشد وزارت 
خارجه چین در یک نشســت مطبوعاتی گفت: اعضای جدید ســهم 
بلوک از تولید ناخالــص داخلی جهانی را از ۲۶ درصــد به ۲۹ درصد و 

تجارت کالا را از ۱۸ درصد به ۲۱ درصد افزایش خواهند داد.
کریس ترنر، رئیس بازارهای جهانی در ING افزود که به نظر می رســد 
که ارتباط تجاری رو به رشد، زمینه ای اساسی برای بیانیه های سیاسی 

فراهم می کند.
نتایج بررســی نشــان داد که ســهم بریکس از ســال ۲۰۱۵ در ورود 
نامزدهای جدیــد از ۲۳ درصد به ۳۰ درصد افزایــش یافته و جایگزین 
منطقه یورو، ایالات متحده و ســایر اقتصادهای توســعه یافته شــده 
است. تحلیلگران و ســرمایه گذاران می گویند ایران و همچنین چین از 

ذینفعان اصلی توسعه هستند.
یاکوب اکولدت کریستنسن، استراتژیست ارشد درآمد ثابت بازارهای 
نوظهور در بانک اینوســت در کپنهاگ گفت: چین،  برزیل و هند از نظر 
دسترسی آســان به نفت و آرژانتین و به ویژه ایران از نظر دسترسی به 

بازارها و سرمایه گذاری مستقیم خارجی سود خواهند برد.

طبق گزارش رویترز، افزایش اســتفاده از ارزهای ملــی برای کاهش 
وابســتگی به دلار آمریکا هدف دیگــری بود که رهبــران بریکس در 
نشست ژوهانسبورگ مورد بحث قرار گرفتند. آنها گفتند که این مورد 
به کاهش آســیب پذیری اقتصاد آنها در برابر دلار قوی و نوســانات ارز 
خارجی کمک می کند. سرمایه گذاران اظهار کردند که با توجه به وزن 
ســنگین تولیدکنندگان نفت در میان تازه واردان، این گمانه زنی ها را 
تقویت می کند که عربستان سعودی ممکن است به طور فزاینده ای به 

ارزهای غیر دلاری برای تجارت نفت روی بیاورد.

صادرات ۷.۲ میلیارد دلاری ایران به غرب آسیا
مدیرکل غرب آسیای سازمان توســعه تجارت ضمن اشاره به صادرات 
۷.۲ میلیارد دلاری ایران به کشــورهای غرب آســیا، گفت: تجارت با 
عربســتان با وجود شــروع روابط دیپلماتیک، هنوز به صورت رسمی 

شکل نگرفته است.
دولت ســیزدهم بــرای خنثی ســازی آثــار تحریم هــا در خصوص 
محدودیت های صادراتی کشور تدابیری را مد نظر قرار داده که از جمله 

آنها تمرکز بر استفاده از ظرفیت حدود ۱۵ کشور همسایه است.
بر همین اســاس نیز طبق برنامه ریزی های انجام شــده برای همه این 
کشــورها به صورت جداگانه، طرح های راهبردی ۵ ســاله با محوریت 
توسعه زیرساخت های تجاری مانند ساماندهی بسترهای حمل و نقل، 

مبادلات بانکی، گمرکات، استاندارد و… تدوین شده است.
در همین راســتا فرزاد پیلتن مدیرکل غرب آسیای ســازمان توسعه 
تجارت ایران در مورد وضعیت صادرات به کشــورهای حوزه غرب آسیا 
)۹ کشــور( طی ۴ ماهه نخست ســال ۱۴۰۲ اظهار داشت: کشورهای 
حوزه غرب آسیا شامل کشــورهای حوزه خلیج فارس؛ سوریه، لبنان، 
اردن و ترکیه می شود که بر اساس آمارهای منتشر شده توسط گمرک 
ایران در ۴ ماه نخست سال ۱۴۰۲ صادرات ایران به این کشورها حدود 
۲۰ میلیون ۸۵۰ هزار تن به ارزش حدود ۷ میلیارد و ۲۳۰ میلیون دلار 

بوده است.
پیلتن افزود: به این ترتیب صادرات به کشــورهای حوزه غرب آســیا 
نسبت به مدت مشابه سال گذشــته از نظر ارزشی حدود ۳ میلیون دلار 

و از نظر وزنی حدود ۳ میلیون و ۸۰۰ هزار تن افزایش را نشان می دهد.
وی ادامه داد: از نظر ســهم در میزان صادرات کشور نیز سهم صادرات 
ایران به این کشــورها حدود ۴۵،۴ درصد از مجموع صادرات کشور به 
جهان بوده که با افزایش حدود ۴.۴ درصدی نســبت به مدت مشــابه 
سال ۱۴۰۱ همراه بوده است.پیلتن اضافه کرد: همچنین از میان گروه 
کشورهای فوق عراق، ترکیه و امارات بعد از چین به ترتیب مقاصد دوم 

الی چهارم صادراتی کشور طی این مدت بوده اند.
مدیرکل غرب آسیای سازمان توســعه تجارت ایران افزود: کشورهای 
عمان، کویت، ســوریه، قطر و لبنان نیز به ترتیــب در رتبه های هفتم و 
پانزدهــم، شــانزدهم، هفدهم و بیســت و یکم صادراتی کشــور قرار 

داشته اند.
وی افزود: صادرات ایران به کشــور عراق با ۲۳ درصد رشد از نظر ارزش 
و ۳۳ درصد از نظر وزنــی، ترکیه با کاهش ۳ درصدی از نظر ارزشــی و 
افزایش ۳۵ درصدی از نظر وزنی، امــارات با کاهش ۱۸ درصدی از نظر 
ارزشــی و افزایش ۷ درصدی از نظر وزنی، عمان بــا کاهش ۸ درصدی 
از جهت ارزشــی و افزایش ۱۹ درصدی از نظر وزنــی، کویت با کاهش 
۳ درصدی از نظر ارزشــی و کاهش یک درصدی از نظر وزنی، ســوریه 
با کاهش ۴۳ درصدی از جهت ارزشــی و افزایــش ۲ درصدی از جهت 
وزنی، قطر با کاهش ۱۱ درصدی از نظر ارزشــی و ۵ درصدی از جهت 
وزنی و لبنان با کاهش ۱۰ درصــدی از نظر ارزش و کاهش ۲۹ درصدی 

از نظر وزنی نسبت به مدت مشابه سال گذشته همراه بوده است .
مدیرکل غرب آسیای ســازمان توســعه تجارت ایران در مورد تجارت 
با عربســتان هم گفت: تجــارت با عربســتان، با وجود شــروع روابط 
دیپلماتیک دو کشور، هنوز به صورت رســمی و مستقیم بین دو کشور 
شــکل نگرفته، بنابراین در مدت مذکور گزارشــی از صادرات ایران به 

عربستان منتشر نشده است.

بازار

خریدار  پرونده عرضه خــودرو در بورس 
کالا، از ماه هــای پایانی ســال گذشــته با 
مخالفــت شــورای رقابــت با ادامــه روند 
عرضه ها، بســته شــد و تاکنون نیز که پنج 
ماهی از ســال جدید می گذرد، هنوز بسته 
مانده اســت؛ شــورای رقابــت در آخرین 
اظهارنظــر خــود تاکید کرد کــه تا همین 
لحظه، ملاک همان دســتورالعمل شــورا 
اســت و بــورس کالا محلی بــرای عرضه 

خودروها نیست.
ســال گذشــته )اردیبهشــت ماه(، اولین 
ســالی بود که خودرو بر روی تابلوی بورس 
بــرای رقابت نقش بســت؛  پــس از عرضه 
موفق کاراها در بورس قرار بر این شد که دو 
محصول شــرکت بهمن موتور )دیگنیتی و 
فیدلیتی( نیز در اواسط خردادماه ۱۴۰۱ در 
تالار بورس کالا عرضه شوند که این عرضه با 
دستور وزارت صمت تعلیق شد؛ این تعلیق 
نخســتین مانع از موانع های بی شــماری 
بود که طی ســال گذشته بر ســر راه عرضه 
خودرو در بورس کالا قرار گرفــت و آن را با 
چالش های عرضه شدن/نشدن روبرو کرد؛ 
به گونه ای که رفته رفتــه در ماه های پایانی 
سال با مخالفت جدید شورای رقابت مواجه 
شــد و دیگر در اســفند عرضــه ای صورت 

نگرفت.  
در بازه زمانی ۱۰ ماهه، یعنی از اردیبهشت 
تا اسفند سال گذشــته، انواعی از خودروها 
در بورس کالا عرضه شــد؛ اما آینده عرضه 
خــودرو در بورس تا پایان ســال همواره در 
هاله ای از ابهام قرار داشــت که دلیل آن در 
ابتدا مخالفت های وزارت صمت و ســپس 
دســتورالعمل های مختلف شورای رقابت 
بود که نه تنها باعث شــد در عرضه ها وقفه 
بیفتد، بلکه بر روی ســهام های خودرویی 
نیز تاثیرگذار بود و ریــزش آن ها را به دنبال 
داشــت؛ اما از ســوی دیگر  علیرغم تاکید 
شــورای عالی بورس بر لــزوم ادامه عرضه 
خودروها در بــورس کالا، مجید عشــقی، 
رئیس ســازمان بورس و اوراق بهادار معتقد 
بود که هدف ســازمان بــورس از موافقت با 
عرضه خودرو در بورس کالا این اســت که 

حق سهام دار حفظ شود.
وی با بیــان اینکه جای خــودرو در بورس 
نیســت، اما ایــن عرضــه را ســدی برای 
جلوگیــری از زیان دهــی خودروســازان 

می دانست.  
هر چند که پس از اظهار نظر شورای رقابت 
مبنی بــر انحصــاری بودن بــازار خودرو و 
مخالفت با عرضه خودروها در بورس، به نظر 
می رســید پرونده عرضه خودرو در بورس 
کالا در سال ۱۴۰۱ بســته شده و اسماعیل 
شجاعی - سخنگوی شــورای رقابت - نیز 
تاکید کرده بود کــه عرضه خودرو در بورس 
کالا، نیاز به مجوز شــورای رقابت داشته و از 
آنجایی که مجوز اخذ نشــده، این تصمیم از 
نظر شورای رقابت غیرقانونی است و عرضه 
دیگر متوقف و این توقف قطعی اســت، اما 
برخی اظهارنظرها هم حکایت از این داشت 
که شاید باز هم راهی برای عرضه خودرو در 

بورس کالا مجدد باز شود.
تــا اردیبهشــت ماه نیــز موضــوع عرضه 
خودروها در بورس کالا نیــز بلاتکلیف بود 
و خبری از اینکــه پرونده عرضه ها بســته 
می ماند یا مجدد از ســر گرفته می شــود، 
نبود؛ اما اواسط اردیبهشت ماه سال جاری، 
انجمــن خودروســازان ایــران در نامه ای 
خطاب به وزیر امور اقتصادی و دارایی ضمن 
اشــاره به زیان دهی دو خودروساز بزرگ و 
تاکید بر اینکه عامل اصلــی این زیان دهی، 
قیمت گذاری دســتوری طی ۱۰ سال اخیر 
است، خواســتار تســهیل ضوابط عرضه و 

رونق فروش در بورس کالا شد.
اما باز هم خبــری مبنی بر عرضه شــنیده 
نشد تا اینکه اواخر خرداد ماه، مدیر نظارت 
بر بورس های ســازمان بورس و اوراق بهادار 
اعلام کرد که با توجه بــه مذاکرات صورت 
گرفته با یکی از خودروسازان، عرضه مجدد 
خودرو ســواری در بورس کالا پس از وقفه 

چند ماهه مجدداً قابل اجراست.
به دنبــال این موضوع، بر اســاس اطلاعات 
عرضه، مقرر شــد که ۲۹ خــرداد ماه ۶۰۰ 
دستگاه دیگنیتی پرســتیژ از سوی بهمن 
موتور در تالار خــودروی بورس کالا عرضه 
شــود؛ بر این اســاس در حالی که قرار بود 
عرضه خودروی ســواری پــس از وقفه بالغ 
بر چهار ماهه، دوباره از ســر گرفته شود؛ اما 
شــورای رقابت اعلام کرد که عرضه خودرو 
از هر طریقی بــه غیر از ســامانه یکپارچه 
فروش خودرو تخلف اســت و عرضه خودرو 

در بورس کالا باید متوقف شود.
شــورای رقابــت در ایــن خصــوص در 
اطلاعیه ای اعــلام کرد: شــورای رقابت بر 
اســاس تکلیف خود که در قانــون اجرای 
سیاســت های کلی اصل ۴۴ قانون اساس 
تصریح شــده اســت، اقــدام بــه تصویب 
دستورالعمل تنظیم بازار خودروی سواری 
در جلسه ۵۴۳ مورخ ۱۱ بهمن ۱۴۰۱ کرد 
که بر اســاس ماده )۲( این دســتورالعمل، 
بازار خودروی ســواری انحصاری تشخیص 

داده شد و بر اســاس بند ۵ ماده )۵(، عرضه 
خودرو را از طریق ســامانه یکپارچه فروش 

خودرو پیش بینی کرده است.
با توجــه به الزامــی بودن مصوبــه مذکور 
شــورای رقابت، هر گونه اقدام بر خلاف این 
دســتورالعمل، تخلف محسوب می شود. با 
در نظر گرفتن اینکه در شرایط کنونی ثبات 
نسبی در این بازار برقرار شده است، هرگونه 
اقدام مغایر با دستورالعمل مصوب این شورا، 
منجر به اخــلال در بازار و تشــویش افکار 
عمومی خواهد شــد. لذا با توجه به اطلاعیه 
عرضه اخیر برخــی از محصولات خودرویی 
در بورس کالا رویه مذکور باید متوقف شود. 

هر چند که شورای رقابت عرضه خودرو در 
بورس کالا را تخلف دانســت، اما در نتیجه 
پیگیری های ایسنا از شــورای عالی بورس، 
یک عضو این شــورا تاکید کــرد که عرضه 
خودروی ســواری در بــورس کالا متوقف 
نخواهد شد و شاهد این مدعی این است که 
اطلاعیه عرضه ۶۰۰ دســتگاه دیگنیتی از 
سایت بورس کالا )در آن مقطع زمانی و پس 

از اطلاعیه شورای رقابت( حذف نشده بود.
اما در آن همان زمــان، وزارت صمت نیز در 
سمت شورای رقابت ایســتاد و معاون وقت 
صنایع حمل ونقــل وزارت صنعت، معدن و 
تجارت در نامه ای خطاب به مدیرعامل گروه 
صنعتی بهمن موتور ضمــن تاکید بر اینکه 
عرضه  خودرو تنها بایســتی از مسیر سامانه 
یکپارچه فروش خودروها باشد، اعلام کرد 
که بایســتی عرضه ۶۰۰ دستگاه دیگنیتی 

پرستیژ در بورس کالا لغو شود.
به دنبــال این کشــمکش ها و سرنوشــت 
نامعلوم عرضه خودروهــا در بورس کالا، در 
نهایت رئیس شــورا و مرکز ملــی رقابت در 
نامه ای خطاب بــه مدیرعامل گروه صنعتی 
بهمن موتور اخطار داد که عرضه خودرو در 
بورس اقدامی ضدرقابتی و متخلفانه است و 

بایستی به  سرعت متوقف شود.
در نهایــت در حالی که ســازمان بورس بر 
ســر موضع خود برای عرضــه دیگنیتی ها 

پافشــاری می کرد و از موضع خــود کوتاه 
نمی آمد اما شــورای رقابت و وزارت صمت 
مخالفت می کردند، همــه منتظر بودند که 
ببینید ۲۹خرداد ماه ایــن خودروها راهی 
بورس کالا می شــوند یا خیر؟ روز دوشنبه 
۲۹ خرداد ماه فرا رسید اما همانطور که دور 
از انتظار نبود، صبــح آن روز، اطلاعیه این 

عرضه از سایت بورس کالا حذف شد.
بر اســاس اطلاعاتی که به دســت ایســنا 
رســید، با توجه به قرائت های مختلف میان 
دســتگاه های اجرایی و نظارتی از قوانین و 
مقررات موجود و نظر به تصمیم گیری واحد 
در خصوص عرضه و همچنیــن ابهام ایجاد 
شده در خصوص انحصار بازار خودرو، مقرر 
شد عرضه خودروهای دیگنیتی پرستیژ به 

تعویق بیفتد.  
این ماجرا در همان مقطع دیگر مســکوت 
ماند تا اینکــه ۱۳ تیر ماه، مجید عشــقی- 
رئیس ســازمان بــورس و اوراق بهادار - در 
یک نشست در جمع خبرنگاران، اعلام کرد: 
با توجه بــه تغییراتی کــه در وزارت صمت 
شکل گرفته است، موضوع عرضه خودروی 
ســواری در بورس کالا، بایســتی مجدد با 

وزارت صمت رایزنی شود. 
بــه دنیال ایــن اظهارنظر رئیس ســازمان 
بورس، اما خبری از نتیجــه رایزنی وزارت 
صمت و شورای رقابت برای عرضه خودروها 
در بورس درز نکرد؛ تا اواخــر تیرماه بود که 
محسن علیزاده- عضو شورای عالی بورس- 
ضمن تاکید بر لزوم عرضه خودروی سواری 
در بورس کالا و اینکه شــورای عالی بورس 
پیشــنهاد دهنده عرضه خــودرو در بورس 
کالا بوده اســت، اظهار کرد: شــورای عالی 
بورس به صــورت جدی عرضــه خودرو در 
بورس کالا را دنبــال می کند. تصمیمِ قاطع 
همه اعضای شورا این اســت که نه تنها ۵۰ 
درصد خودروهــای تولیدی )کــه پیش از 
این از ســوی وزارت صمت اعلام شــده بود 
در بورس کالا عرضــه شــوند(، بلکه همه 
خودروهای تولیدی در کشــور بــه غیر از 

بخشی که تکلیف قانونی )عرضه در سامانه 
یکپارچه( است، از طریق بورس کالا عرضه 
شــوند؛ اما شــورای رقابت از زاویه دیگری 
مخالف این موضوع اســت که لازم اســت 
بررسی جدی تر در این زمینه صورت گیرد؛ 
حتی اگر لازم باشد، عرضه خودرو در بورس 
را از قوانین شورای رقابت در مجلس شورای 

اسلامی مستثنی خواهیم کرد.

بورس محل  عرضه خودرو نیست
در نهایت این موضوع مجدد از شورای رقابت 
پیگیری شد و سپهر دادجوی توکلی- مدیر 
روابــط عمومی شــورای رقابــت- در این 
خصوص به ایســنا، گفت: تا همین لحظه، 
ملاک عمل، دستورالعمل ۵۴۳ شورا است 
که در این دستورالعمل نحوه عرضه خودرو 
تصمیم گیری  و کاملا تعریف شده است که 
بورس کالا همچنان و در حال حاضر، محلی 

برای عرضه خودروها نیست.
وی تصریــح کــرد: در شــرایط فعلی این 
دســتورالعمل ملاک اســت کــه اتفاقات 
خوبی بــرای آن افتــاده و با کمــک دیگر 
نهادها )رســانه ها و دیگر نهادهــا( اتفاقات 
بهتری نیز خواهد افتــاد؛ اما اینکه در آینده 
چه تصمیمی گرفته خواهد شــد، منوط به 
تصمیم شورا است، اما هنوز برنامه ای برای 

عرضه خودرو در بورس کالا وجود ندارد.
یادآوری می شــود که شــورای رقابت ۱۱ 
بهمن مــاه ۱۴۰۱، در  جلســه ۵۴۳ خود 
با موضــوع مصوبات دســتورالعمل تنظیم 
بازار خودروی ســواری، با توجه به وضعیت 
انحصاری بازار خودروی ســواری در کشور 
بر اســاس بالا بودن شــاخص های تمرکز، 
تقاضــای انباشــته در بــازار، ممنوعیت یا 
محدودیــت واردات طی ســال های اخیر، 
پایین بودن قدرت انتخاب مصرف کنندگان 
و همچنین با توجه به اینکــه برخی احکام 
قانونی همچون مــاده ۱۲ قانون حمایت از 
خانواده و جوانی جمعیــت مصوب و تبصره 
۵ قانون اصلاح ماده )۱۰( قانون ساماندهی 
صنعت خودرو که وضعیــت انحصاری این 
بازار را شدیدتر ســاخته اند، به استناد بند ۵ 
ماده ۵۸ قانون اجرای سیاســت های کلی 
اصل ۴۴ قانون اساســی و با توجــه به مفاد 
ماده ۲ و ماده ۷ قانون ســاماندهی صنعت 
خــودرو، دســتورالعمل ۵۴۳ این شــورا 
پیرامون تنظیــم بازار خودروی ســواری 
را تصویب کرد که بر اســاس آن نیز عرضه 
خــودرو را صرفا از طریق ســامانه یکپارچه 

مجاز اعلام کرده است.

شورا تصمیم گیر است؛ فعلا برنامه ای 
برای عرضه نیست

حال با گذشت شــش ماه از موضوع عرضه 
خودرو در بورس کالا و آخریــن اظهارنظر 
شــورای رقابــت در ایــن زمینه بــه نظر 
می رســد که دیگر خودرویی در بورس کالا 
عرضه نخواهد شــد، اما اینکه در آینده چه 
تصمیمی گرفته شــود در نهایت منوط به 

تصمیم شورا خواهد بود.

رئیس سازمان امور مالیاتی خبر داد

وی لوکس برای اعمال مالیات  شناسایی ۱۷۰ هزار خودر

خریدار  رئیس ســازمان امــور مالیاتی 
گفت: در ســال ۱۴۰۱ تعــداد ۲۵۲ هزار 
خودروی لوکــس را شناســایی کردیم که 
مبلغ مالیات ایــن خودروها ۲۳۰۰ میلیارد 
تومان بود و امســال نیــز ۱۷۰ هزار خودرو 
شناســایی و ۳۰۰۰ میلیارد تومان مالیات 

برای این تعداد تعیین شد.
 محمد هادی ســبحانیان در یــک برنامه 
تلویزیونی به مناســبت هفته دولت اظهار 
کرد: برای ۵۰۰ ســلبریتی و اینفلوئنســر 
پرونده تشــکیل داده ایم که مالیات آنها ۳۰ 

میلیارد تومان است.
وی افزود: برداشــت غلطی بــه وجود آمده 
که فقط از کارتخوان ها مالیات دریافت می 
شود؛ در حالیکه اینگونه نیست. ما با استفاده 
از هوش مصنوعی واریزی به حســاب افراد 

را بررســی می کنیم و حســابهای شخصی 
مشــکوک به تجــاری را مورد رصــد قرار 

می دهیم.
رییس ســازمان امور مالیاتــی تاکید کرد: 
مودیــان، فعــالان اقتصــادی و اصنــاف، 
خودشــان و مردم را بــرای کارت به کارت 
کردن به زحمت نیندازند زیرا حســاب ها 

مورد بررسی قرار می گیرد.
وی با بیان اینکه ســازمان امــور مالیاتی بر 
اســاس اطلاعات اقتصادی مودیان مالیات 
ستانی عادلانه انجام می دهد، گفت: ویژگی 
مالیات ســتانی سنتی بر اســاس چانه زنی 
اســت که طبق قانون، این نوع اخذ مالیات 

برچیده می شود.
ســبحانیان ادامه داد: اطلاعــات افراد را بر 
اســاس عملکرد آنها طی یک ســال مورد 

بررســی قرار می دهیم؛ گاهی اطلاعات بر 
اســاس رفتار پرخطر خود مودیان است. به 
عنوان مثال فردی حساب تجاری را معرفی 
کــرده اما هنــگام خرید و فــروش ملک یا 
خودرو از این حساب اســتفاده می کند که 
این امر منجر به کارکرد حســاب و مالیات 

می شود.
وی با اشــاره به اینکــه بانک هایــی که در 
پرداخت تســهیلات کم کاری کــرده اند 
مشــمول مالیات می شــوند، گفت: بانک 
مرکزی ســهمیه پرداخت تسهیلات برای 
بانک ها تعیین کرده بــود که برخی بانک ها 
به آن عمل نکرده اند و ما برای همه بانک ها 

برگه تشخیص مالیات صادر کرده ایم.
رییس ســازمان امور مالیاتی کشــور بیان 
کرد: ۶۰ هزار میلیارد تومان از حساب بانک 
ها در این باره مطالبه شده است که این بانک 
ها عتراض کرده اند که افــراد برای دریافت 
تســهیلات مراجعه نکرده اند و اکنون این 
موضوع در مرحله دادرسی است. ما به دنبال 
اخذ مالیات از بانک ها در قبال اشــخاصی 
هســتیم که به بانک ها مراجعه کردند ولی 

تسهیلات دریافت نکرده اند.

شناسایی ۱70 هزار خودروی لوکس
وی با بیان اینکه در حــوزه خانه های خالی 
و خانه ها و خودروهــای لوکس طبق قانون 
عمل مــی کنیم، گفــت: در ســال ۱۴۰۱ 
خودروهای بالای یک میلیارد تومان لوکس 
محسوب می شــدند. ما ۲۵۲ هزار خودرو را 
شناســایی کردیم که مبلغ مالیات آنها ۲.۳ 
هزار میلیارد تومان بود. امسال خودروهای 

بالای ســه میلیارد تومان لوکس هستند؛ 
از این رو تعــداد خودروهای لوکس به ۱۷۰ 
هزار دســتگاه بــا مالیــات ۳۰۰۰ میلیارد 

تومان رسید.
سبحانیان ادامه داد: در ســال ۱۴۰۱ خانه 
های بــالای ۱۵ میلیــارد تومــان لوکس 
حساب می شــدند که ۴۳ هزار مورد با مبلغ 
مالیاتی ۲.۲ هزار میلیارد تومان شناســایی 
شد و امســال خانه های بالای ۲۰میلیارد 
تومان لوکس به حســاب می آینــد که در 
این رابطه ۱۱۰ هــزار خانه لوکس در تهران 

داریم.
وی بیان کرد: سازمان امور مالیاتی مسئول 
شناســایی خانه های خالی نیســت بلکه 
وزارت راه و شهرسازی متولی این امر است. 
ما در این سازمان در راستای شناسایی فرار 
های مالیاتی از روش هــای مبتنی بر دانش 

استفاده می کنیم.

مالیات نیمی از اصناف صفر است
رییس ســازمان امور مالیاتی با بیان اینکه 
عزم ســازمان امور مالیاتی بــرای مالیات 
ستانی عادلانه جدی اســت، گفت: مالیات 
بیش از ۵۰ درصد اصناف صفر است. برنامه 
ما به سمت مالیات ســتانی شفاف و مبتنی 
بر داده محوری اســت که نیازمند گفت وگو 
و تفاهم اســت و اکنون نیــز روابط خوبی با 

اصناف داریم.
وی گفت: مالیــات پرداختی یک ســال 
پرداختــی  مالیــات  معــادل  اصنــاف 
کارمندان اســت؛ ضمن اینکــه بعضی از 
کارکنان که حقوق آنها زیــر ۱۰ میلیون 

باشد مالیات نمی دهند.
ســبحانیان یکی از مهمترین دستاوردهای 
ســازمان امور مالیاتی را در دولت سیزدهم 
ســامانه مودیــان و قانــون پایانــه های 
فروشگاهی عنوان کرد و گفت: استقرار این 
سامانه باید دو دهه پیش در کشور انجام می 
شــد و هیچ زمانی به این انــدازه اراده برای 
پیشــبرد این ســامانه وجود نداشت که با 
همراهی وزیر اقتصاد و امور دارایی و مجلس 
پیشــرفت های خوبی در این زمینه حاصل 

شده است.
بــه گفتــه وی، در ابتــدای امســال برای 
حدود ۱۹۵۰ شــرکت در ســامانه مودیان 
صورتحســاب الکترونیک صادر می شد که 
ظرف پنج ماه این تعداد به بیش از ۳۳ هزار 

شرکت رسید.
رییس ســازمان امور مالیاتی با بیان اینکه 
قانون تســهیل مودیان در ســامانه قانون 
پایانه فروشــگاهی در مجلــس به تصویب 
رسیده اســت، گفت: برای فروشندگانی که 
در حلقه های پایانی قرار دارند، تسهیل گری 
صورت گرفته است. نباید مردم را به سختی 
بیاندازیم اما فروشندگانی که در حلقه های 
میانی قرار دارند باید به تکالیف قانونی عمل 

کنند.
وی بیان کرد: ســامانه مودیان با ســرعت 
خوبی پیش می رود و اگر مشکلی وجود دارد 
به خاطر موانع فنی است که باید پیچیدگی 
های رفتارهــای اقتصادی مودیــان را در 
ســامانه لحاظ کنیم که با حــل این موارد، 
مانعــی در پیشــرفت این ســامانه وجود 

نخواهد داشت.



رییس سازمان حفاظت محیط زیست:

مدیریت پسماند سراوان ۴۰ درصد پیشرفت داشته است

جامعه
روزنامه اقتصادی صبح ایران

صفحه 4
www . K H A R I D A A R O N L I N E . i rدو شنبه      6 شهریور 1402    شماره 1397

جانشین معاون هماهنگ کننده فراجا:
یک میلیون و ۶۰۰ هزار زائر از مرزهای شش گانه 

تردد کردند
جانشین معاون هماهنگ کننده فراجا گفت:تاکنون یک میلیون و ۶۰۰ 

هزار زائر اربعین از مرزهای شش گانه تردد کرده اند.
سردار محمد شرفی اظهار کرد: در روزهای قبل بار سنگین ترافیکی را 
در محور ایلام به سمت مهران داشتیم که با تلاش همکاران و مسئولان 
این مشکل برطرف شده اســت.وی تصریح کرد: با انتقال اتوبوس های 
بین شهری به ســمت پایانه برکت، گره ترافیکی برطرف شده و از صبح 

امروز نیز ترافیک در مهران و راه های منتهی به مرز مهران روان است.
جانشین معاون هماهنگ کننده فراجا ابراز کرد: از اول صفر تا به امروز 
یک میلیون و ۶۰۰ هــزار نفر جمعیت زائر از مرزهای شــش گانه برای 

راهپیمایی اربعین و زیارت عتبات عالیات وارد کشور عراق شده اند.
سردار شــرفی خاطرنشــان کرد: در بحث صدور گذرنامه های عادی و 
زیارتی نیز یک میلیون و ۹۰۰ هزار نفر درخواســت کننده داشــته که 
تاکنون برای یک و میلیون و ۶۰۰ هزار نفر صادر و چاپ ارســال شــده 

است.

انتخاب رشته بیش از ۳۷۰ هزار داوطلب کنکور
مشاور رئیس و مدیرکل روابط عمومی سازمان سنجش آموزش کشور 
از انتخاب رشــته بیش از ۳۷۰ هزار داوطلب کنکور سراسری خبر داد 
و گفت:  امروز آخرین مهلت انتخاب رشــته آزمون سراســری ســال 
۱۴۰۲ اســت.دکتر علیرضا کریمیان با بیان اینکه مهلت انتخاب رشته 
داوطلبان آزمون سراسری از ۳۱ مرداد ماه آغاز شده و پس از تمدید تا ۶ 
شهریور ماه ادامه دارد، گفت: تاکنون بیش از ۳۷۰ هزار داوطلب مجاز به 
انتخاب رشته نسبت به انتخاب رشته در آزمون سراسری اقدام کرده اند 
و سایر داوطلبان مجاز لازم است در اســرع وقت به پایگاه اطلاع رسانی 
سازمان سنجش آموزش کشور مراجعه نموده و نسبت به انتخاب رشته 
اقدام کنند.وی با اشــاره به ضرورت مطالعه دقیــق دفترچه راهنمای 
انتخاب رشته، اطلاعیه ها و به خصوص دو اطلاعیه صادر شده در مورد 
اصلاحــات دفترچه های انتخاب رشــته، گفت: بــه داوطلبان توصیه 
می شود به منظور انتخاب رشــته بهینه از سامانه انتخاب رشته مجازی 
news//۴۹۳۶/https://sanjesh.org/fa-IR/sanjesh به نشــانی

view/۱۰۷۵۳/۱۴۵۹۱ استفاده کنند.
مدیرکل روابط عمومی ســازمان ســنجش آموزش کشور خاطرنشان 
کرد: داوطلبان پــس از انتخاب رشــته و تأیید نهایی کدرشــته های 
انتخابی، شــماره ۱۵ رقمی به عنوان رســید انتخاب رشــته دریافت 
می کنند و داوطلبانی که قبلًا انتخاب رشــته کرده اند در صورت تمایل 
در فرصت باقیمانده می توانند نسبت به مشاهده و ویرایش فرم انتخاب 

رشته اقدام کنند.

دیوار

خریدار  معاون رییــس جمهور و رییس 
ســازمان حفاظــت محیط زیســت گفت: 
پســماند ســراوان یکی از معضلات اصلی 
کشور اســت و هرچند وزارت کشور در این 
زمینه خوب عمل کرده و بررســی ها نشان 
می دهد که مدیریت آن ۴۰ درصد پیشرفت 

داشته است.
علی ســلاجقه در یک برنامــه تلویزیونی 
اظهار داشــت: در زمینه مدیریت پسماند 
گام های خوبی برداشته شــده است، یکی 
از بخش هــای مهم پســماند کیســه های 
پلاســتیکی اســت که برای مدیریت آنها 
آیین نامه حذف کیســه های پلاســتیکی 
با ضخامت کمتر از ۲۵ میکــرون تهیه و به 

دستگاه ها ابلاغ شده است.
وی ادامــه داد: بر اســاس ایــن آیین نامه 
قرار اســت تا چهار ســال آینده کیسه های 
پلاستیکی با ضخامت کمتر از ۲۵ میکرون 
به صفر برســد که قطعا کمــک بزرگی به 

محیط زیست کشور خواهد شد.
رییس ســازمان حفاظت محیط زیســت 
ادامه داد: بر اساس اصل ۵۰ قانون اساسی، 
حفاظــت از محیط زیســت یــک وظیفه 
عمومی اســت؛ از این رو ســازمان حفاظت 
محیط زیست در دولت ســیزدهم اقدام به 
ایجاد خانه های محیط زیست کرد تا مردم 
در آن مکان بــه بحث و تبــادل نظر درباره 
چالش هــای محیط زیســتی منطقه خود 
بپردازند کــه تاکنون دو هــزار و ۱۰۰ خانه 
محیط زیستی در سراسر کشور ایجاد شده 

است.
وی درباره دریاچه ارومیه گفت: قرار اســت 
اواخر شــهریور بخشــی از حقابه دریاچه 
ارومیه رها ســازی شــود البته امیدواریم 
پاییز بارندگی خوبی داشته باشیم تا شاهد 
آبرسانی بیشــتری به دریاچه باشیم. از نظر 
نرم افزاری هــم وزارتخانه های جهاد و نیرو 

باید به تکالیف خود عمل کنند.
سلاجقه درباره آلودگی هوا و منابع آلاینده 
گفــت: در قانون هوای پاک شــهرداری ها، 
وزارتخانه های صمت و نیرو نقش اساســی 
در ایــن زمینه دارند و باید بــه وظایف خود 

عمل کنند.
وی تاکید کرد: اینکه محیط زیست کشور 
امروز در این شرایط قرار دارد کار مربوط به 
یک یا دو سال نیست بلکه سال ها اقدامات 
بشر موجب شــد تا مولفه های زیستی به 
آستانه ها برســد بنابراین حل کردن آنها 
هم کار یک یا دو ســال نیســت باید چند 
ســال همه دســتگاه ها در کنار هم تلاش 
کنند و گام به گام با هم پیــش برویم تا به 
شــرایط بهتری در زمینه محیط زیســت 

برسیم.
رییس ســازمان حفاظت محیط زیست با 
اشــاره به اینکه در زمینــه مباحث صنعتی 
گام هــای خوبی برداشــته شــده اســت، 
اظهارداشــت: یکــی از معضلات کشــور 
کاهش منابع آبی اســت که در این راســتا 
هم برنامه های خوبی در دســت اجرا داریم، 
برای بازچرخانی آب و پساب ها نیز اقدامات 

خوبی صورت گرفته است.

طرح میانکاله مجوز استقرار ندارد 
رئیس ســازمان حفاظت محیط زیســت 

کشــور تاکید کرد: طرح میانکاله از ســوی 
ســازمان حفاظــت محیط زیســت مجوز 

محیط زیستی ندارد.
ســلاجقه دربــاره تلاش هایــی بــرای از 
سرگیری پتروشیمی میانکاله اظهارداشت: 
معمــولا در هر نقطه از دنیــا ضوابطی برای 
استقرار هر صنعت و تاسیساتی وجود دارد 
و برای آن مکان یابی می شــود، یعنی اینکه 
طبیعت قانــون دارد؛ بنابرایــن هر طرحی 
کــه بخواهد بارگذاری شــود درخواســت 
اســتقرار آن در مجموعه تخصصی با عنوان 
سازمان حفاظت محیط زیســت کشور به 
عنوان متولی مدیریت ســرزمین کشــور 
داده می شــود و این درخواست در  تیم های 
کارشناســی بر اســاس قوانیــن موجود و 
آیین نامه ها مورد بررســی قــرار می گیرد. 
پس از بررسی این طرح ها یا پذیرفته و یا رد 
می شوند یا حتی تمهیداتی برای استقرار آن 
صنعت توصیه می شــود مبنی بر اینکه آن 

صنعت احداث یا نشود.
وی ادامــه داد: ســازمان حفاظت محیط 
زیست درخواســت طرح میانکاله را بررسی 

کرده اســت و این صنعت هیچگونه مجوز 
اســتقرار ندارد و برخی مواقــع درباره این 
رویکــرد جبهه گیــری می شــود این در 
حالیست که سازمان حفاظت محیط زیست 
یک سازمان تخصصی و بی طرف است که به 
نمایندگی از ملت ایران مدیریت سرزمین را 
بر عهده دارد و بر اساس قوانین و آیین نامه ها 
مســائل را بررســی می کند و در خصوص 
پتروشــیمی میانکاله هم بحــث همینطور 
اســت. مجموعه ای با عنوان پارک امیرآباد 
برای تولید پروپیلن درخواست صدور مجوز 
زیســت محیطی داد و موضوع بررسی شد. 
این مجموعه از دید سازمان حفاظت محیط 
زیست هیچ مجوز زیســت محیطی ندارد و 
هیچ مسائل شخصی و یا هیچ مساله دیگری 
در این میان مطرح نیســت. ما خادم مردم و 

مراقب طبیعت و اموال مردم هستیم.

محیط زیست یکی از اولویت های 
دولت سیزدهم 

ســلاجقه درباره اینکه چرا سازمان محیط 
زیســت به جایگاه واقعی خــود در جامعه 

نرسیده اســت، گفت: رهبر معظم انقلاب 
سال قبل فرمودند که مساله محیط زیست 
مساله درجه دو نیســت، یک مساله درجه 
یک است؛ ما احساس می کنیم که هنوز در 
زمینه فرهنگ سازی محیط زیست قصور و 
کوتاهی داریم و نتوانســتیم جایگاه محیط 
زیست را با همه آثاری که در محیط زیست 
کشــور می بینیم جا بیندازیم، شــاید برای 
من مسوول مساله محیط زیست هنوز یک 

مساله اصلی تلقی نشده است.
وی افزود: کشــور اولویت هایــی دارد و در 
برخی قسمت ها عقب افتادگی هایی وجود 
داردو شــاید گاهی این اولویت ها به مسائل 
محیط زیســت ترجیح داده شوند وگرنه در 
دولت ســیزدهم به محیط زیســت اولویت 
داده شده اســت؛ در این دو سال یک طرح 
بدون مجوز محیط زیســت کلنگ نخورده 
است اما استخوان لای زخم های فراوانی در 

همه ابعاد مدیریتی کشور داریم.

اگر تحت فشار قرار بگیرم ترجیح 
می دهم به دانشگاه برگردم 

رئیس ســازمان حفاظت محیط زیست در 
پاســخ به اینکه آیا در فرایند اجرای طرح ها 
تحت فشــار قرار می گیرید، گفت: من یک 
فرد دانشــگاهی هستم و مســائل محیط 
زیستی را تدریس می کنم؛ بنابراین اگر قرار 
باشد در مســائل محیط زیستی تحت فشار 
قرار بگیرم حتما ترجیــح می دهم به محل 

درس و دانشگاه برگردم.
وی اظهار داشــت: مســائل محیط زیست 
مانند یک کارخانه نیست که کالایی تولید 
کند بلکه کاملا فرایند اســت یعنی وقتی 
قرار اســت صنعتی ایجاد شود درخواست 
در یک مجموعه کاملا کارشناسی بررسی 
می شــود و من هیچ دخالتی در این فرایند 

ندارم.
 موضــوع کاملا از دیــد فنــی و منطبق بر 
آیین نامه ها و قوانینی که وجود دارد بررسی 
می شــود و اگر نیازی به امضا باشــد توسط 
معــاون مربوطه صــورت می گیــرد، هیچ 

خبری از فرایند کار ندارم.

چکیده :
هدف این پژوهش تاثیر استفاده از فناوری های نوین آموزشی در کیفیت فعالیت های آموزشی دبیران 
شاغل در مدارس می باشد.این پژوهش از حیث هدف،کاربردی واز حیث موقعیت ، میدانی و برحسب 
روش ، توصیفی از نوع زمینه یابی است.ابزار گردآوری داده ها شامل پرسش نامه ی محقق ساخته در 
طیف لیکرتی 5 درجه ای شامل 26پرسش برای سنجش استفاده از فناوری های نوین آموزشی دبیران 
با ضریب آلفای کرونباخ86/.استفاده شده و روایی صوری و محتوایی آن با استفاده از نظر متخصصان 

تایید شده.
از آمار توصیفی،استنباطی)جدول میانگین،فراوانی،شاخص های مرکزی،انحراف معیارو....(به کمک نرم 
افزار  SPSS برای تجزیه و تحلیل داده ها بهره گرفته شده.نتایج بدست آمده نشان داده که بین استفاده 
از فناوری های نوین آموزشی و کیفیت فعالیت های آموزشی دبیران از نظر طیف آماری رابطه معناداری 

وجود دارد و نیز مشاهده شد که 
کیفیت آموزشی با به کارگیری نرم افزاروپروژکتورهای هوشمند در آموزش با مولفه های کیفیت در سطح 
بسیار زیاد قرار گرفته است و نشان داده که متغیر به کارگیری از رایانه بیشترین اثر را بر کیفیت آموزشی 

دبیران داردوباعث یادگیری موثر؛ و اینترنت در رتبه های بعدی قرار دارد. 
  واژگان كلیدي:

کیفیت فعالیت های آموزشی نوین،فناوری های نوین آموزشی،همه مقاطع تحصیلی،نرم افزار های 
کاربردی و اینترنت و پروژکتور های هوشمند.

مقدمه:
در عصر حاضر فناوری و تکنولوژی نقش سازنده و مکملی را در افزایش کیفیت یادگیری و فرایند تدریس 
داشته است.در واقع شیوه های سنتی در امر تدریس دیگر چندان کارساز نخواهد بود؛معلمان کارگزاران 
اصلی نظام آموزشی کلید اجرای موثر استفاده از فناوری اطلاعات در امر تدریس می باشند.در این میان 
با توجه به چشم انداز سند تحول بنیادین در نظام آموزشی کشور که برای ارتقای سطح کیفی آموزشی 
بر بهره مندی از فناوری های نوین آموزشی توسط دبیران و بر تولید ،به کار گیری محتوای الکترونیکی 
در بست و گسترش فناوری ارتباطی با نقش محوری معلم تاکید دارد.در نتیجه فناوری های نوین 
آموزشی در طی زمان کوتاهی توانسته به یکی از اجزای تشکیل دهنده جوامع مدرن تبدیل شوند به 
گونه ای که در بسیاری از کشور ها به موازات خواندن نوشتن و حساب کردن درک فناوری و تسلط بر 
مفاهیم و مهارت های پایه فناوری به عنوان بخشی از هسته مرکزی اموزش و پرورش و تعلیم وتربیت 
این جوامع مورد توجه قرار گرفته است.دنیایی که با شبکه های اطلاعاتی به هم پیوند خورده متقاضی 
نیروی انسانی است که باید بداند چگونه از فناوری هابه عنوان ابزاری برای افزایش خلاقیت،پیشرفت و 

بهره وری استفاده نماید.
معلمان کارگزاران اصلی ورود و تعامل موفقیت آمیز در نظام آموزشی هستند؛همان طور که هر معلمی 
روش خود را در استفاده از تخته سیاه یا هر ابزار دیگری در تدریس داردچگونگی استفاده از فناوری های 
نوین در آموزش و چگونگی تلفیق آن ها را در تدریس به تجربه و نگرش معلمان بستگی دارد و می تواند 
در سطوح و انواع مختلف صورت گیرد؛وآگاهی و اطلاع از کاربرد فناوری اطلاعات و توانایی کافی معلمان 
برای کاربرد آن در تلفیق فاوا با برنامه درسی اهمیت موضوع را آشکار می کند.تعریف یونسکو از استاندارد 
صلاحیت فناوری های نوین آموزشی معلم،با توجه به سیاست ملی برنامه ریزی درسی،ارزشیابی،تعلیم 
و تربیت ،سازمان،مدیریت،توسعه ی حرفه ای معلم و مهارت های مربوط به فناوری ها عبارت است از 
این که :معلمان باید مهارت پایه های عملکرد نرم افزار و سخت افزار هم چنین نرم افزار های کاربرد 

تولیدی،وب،نرم افزار های ارتباطی نرم افزار های 
نمایشی و کاربردهای مدیریتی را بدانند.فناوری ها به عنوان رویکرد های نوین،مکمل آموزش هستند نه 
جایگزین آن هدف از توسعه ی آن ها بهبود و کارآمدتر ساختن منابع آموزش و پرورش به ویژه منابع 
انسانی است.امروزه سهم مهمی از چگونگی کیفیت فعالیت های آموزشی معلمان مدارس بر اساس میزان 

توانمندی و قابلیت آن ها در استفاده از فناوری های نوین 
سنجیده می شود به طوری که معلمان اثر بخش افرادی شناخته می شوند که صلاحیت و توانایی استفاده 

از ابزار های نوین را در روش های تدریس خود دارا باشند .
در مهرموم های اخیر آموزش و پرورش کشورمان به سوی فناوری های نوین گرایش پیداکرده و سعی 
دارد زمینه های آموزش های الکترونیکی را برای معلمان و دانش آموزان که از مزایای فناوری هاست را 
فراهم نماید.معلمان جوان تر گرایش بیشتری به آموزش مهارت ها و پذیر ش تغییر داشتند.موفقیت در 
استفاده از فناوری های نوین در آموزش به میزان قابلیت های معلمان و نگرش آن ها نسبت به مقوله ی 
فناوری های نوین بستگی دارد.استفاده از فناوری های نوین آموزشی در افزایش انگیزه تحصیلی،ارتقای 
مهارت پرسش گری،تقویت روحیه ی پژوهش،افزایش نمرات درسی و در مجموع بر پیشرفت تحصیلی 
دانش آموزان سال سوم در حد زیاد اثر گذار بوده است و این اثر گذاری در بین دانش آموزان دختر و پسر 

با معدل،سنین و رشته های مختلف یکسان بوده است.
محتوای الکترونیکی می تواند در کنار محتوای غیر الکترونیکی )کتاب های غیر درسی(قرار گیردو به 
یادگیری مثر مواد درسی کمک کند و موقعیت هایی را که دسترسی به آن ها غیر ممکن است به صورت 
مجازی در کلاس های درس حاضر کند و کلاس را از بند تابلو وایت برد رهایی بخشد و با ایجاد نمایش 

های رنگی و استفاده از انواع گرافیک های محیط یادگیری را جذاب تر و قابل فهم تر کنند.
 یکی از مزایای فناوری های نوین آموزشی افزایش انگیزه و اعتماد بنفس تحصیلی وگسترش یادگیری 
است؛فرصت های ناشی از فناوری های نوین در دانش آموزان کمرنگ شدن اقتدار معلم را در پی دارد 
و معلم را به یک راهنمادر کنار دانش آموزان بدل می سازد و باعث دسترسی همگان به اطلاعات امکان 
یادگیری مادام العمر و ایجاد تنوع و انعطاف در برنامه و روش های آموزش و پرورش با گذر از برنامه های 
یکنواخت کسل کننده می گردد.استفاده معلمان از نرم افزار های کمک آموزشی و رایانه در پیشرفت 
تحصیلی و افزایش یادگیری دانش آموزان تاثیر معناداری دارد؛با بهره گیری از فناوری های نوین یادگیری 

افزایش می یابد و این  ازطریق تحقیق درباره ی واقعیتات و دانش اندوخته شده ارتقای فعالیت های 
یادگیری و سنجش و ارزیابی صحیح در گیر کردن دانش زان از طریق ایجاد انگیزه ، به چالش کشیدن 
، تهیه چاچوب هایی برای تقویت و تعمیق و تفکر سطح بالاتر،افزایش استقلال یادگیرنده ، افزایش 

مشارکت و همکاری محقق شده است.
تحقیقات فرضیات تحقیق بدین شرح مطررح می گردد:

1.ایا بین  استفاده دبیران مدارس متوسطه از رایانه به عنوان وسیله کمک آموزشی بر کیفیت آموزشی 
آن ها تفاوت معناداری وجود دارد؟

2.آیا بین استفاده دبیران مدارس از اینترنت به عنوان وسیله کمک آموزشی بر کیفیت آموزش آن ها 
تفاوت معناداری وجود دارد؟

روش پژوهش:
پژوهش از حیث کاربردی و حیث موقعیت میدانی و حسب روش ،توصیفی از نوع زمینه یابی است.جامعه 
آماری شامل کلیه دبیران رشته های نظری وابتدایی مدارس شهرکرد که به تعداد 1600نفر بوده که با 

استفاده از فرمول کوکران تعداد 236نفر دبیر به روش تصادفی طبقه ای به عنوان حجم نمونه انتخاب 
شدند،در این روش ابتدا تعداد دبیران رسمی و شاغل در مدارس به تفکیک هر ناحیه مشخص شدند.
جهت آنالیز داده ها از آمار توصیفی و آمار استنباطی )واریانس،انحراف معیار،میانگین و....(استفاده شده 

است.
یافته های پژوهش:

نتایج به دست آمده از پژوهش نشان داده که بیشترین میانگین مربوط به متغیر به کارگیری از رایانه و 
پروژکتور و کمترین میانگین مربوط به متغییر به کارگیری از اینترنت است.

جدول شماره 1.توصیفی از متغییر ها

تعداد میانگین انحراف معیار واریانس متغییرها

360 14.56 3696 13.66 رایانه 

297 14.34 3.667 13.36 نرم 
افزارکاربردی

266 7.06 1.91 3.78 اینترنت

نتایج فرضیه ی اول:
جدول شماره 2.تحلیل واریانس بین متغیر استفاده و بهره گیری

 از رایانه و کیفیت آموزشی دبیران 
Sig f آزمون میانگین 

مجذورات
تعداد مجموع مجذورات کیفیت آموزش 

دبیران

00 13.36 682.561 3 163.376 بین گروهی

53.543 56 2568.472 گروهی

56963456.656 جمع

تایید نمی شود.  HO کمتر است بنابر این فرضیه a=0.05 برابر 00.00 است و این از مقدارsigبا توجه 
به جدول 2 که مقدار می توانیم بگوییم که بین به کارگیری و آشنایی به رایانه با کیفیت آموزشی تفاوتی 
معنادار وجود دارد و با توجه به آزمون دانکن مشاهده شد که کیفیت آموزشی با به کارگیری رایانه در 

آموزش با مولفه های کیفیت در سطح بسیار زیاد قرار گرفته اند.
نتایج آزمون فرضیه ی دوم:

می توانیم بگوییم که بین به کارگیری و آشنایی به اینترنت با کیفیت آموزشی تفاوتی معنادار وجود دارد 
و با توجه به آزمون دانکن مشاهده شد که کیفیت آموزشی با به کارگیری اینترنت با مولفه های کیفیت 

در سطح بسیار قرار گرفته است.
جدول شماره3 .تحلیل واریانس بین متغیر استفاده و بهره گیری

 اینترنت و کیفیت آموزشی دبیران
Sig f آزمون میانگین 

مجذورات
درجه مجموع 

مجذورات 
کیفیت 
آموزش 
دبیران

00 366.6 463.460 3 896.850 بین گروهی

160.558 56 3386.176 گروهی

4377.036 جمع

 تایید نمی  HO  کمتر است و بنابر این فرضیه a=0.05 برابر00.00 است و این مقدار Sig   با توجه 
به جدول 3 که مقدار

شود می توانیم بگوییم که بین به کارگیری و آشنایی به اینترنت با کیفیت آموزشی تفاوتی معنادار 
وجود دارد.

برای رتبه بندی متغیر های مستقل از آزمون فریدمن استفاده شد که نتایج حاصل نشان داد که متغیر 
به کارگیری از رایانه بیشترین اثر را بر کیفیت آموزشی دبیران دارد و به کارگیری نرم افزار های کاربردی 

و اینترنت در رتبه های بعدی قرار دارد.
جدول شماره 4.نتایج حاصل از آزمون فریدمن جهت رتبه بندی متغییر های مستقل

به کارگیری اینترنت به کارگیری نرم افزار 
های کاربردی

به کار 
گیری رایانه

متغییر

7.63 6.46 3.62 میانگین رتبه

بحث و نتیجه گیری:
 )Burke.et al 2007( با توجه به نتایج حاصل از فرصیه های این پژوهش و مطالعات انجام شده که 
Tvnydr.(.لوین و رادمانی ) 2006.Levin and  vadmany(.توسط برک و همکاران مطابقت دارد

et al.2007( وتونیدوهمکاران در فرضیه اول با توجه به این که میانگین مربوط به مولفه میزان به 
کارگیری و استفاده از رایانه 14.56 است در حد بسیار زیاد قرار گرفته است با بررسی های انجام گرفته 
پیشنهاد می گردد که برنامه ریزان و کارشناسان آموزش و پرورش نسبت به روزرسانی و آموزش های 
مدون نسبت به نیاز های محصلین و دبیران اقدامات لازم را انجام دهند؛و امکانات استفاده از تجهیزات 
رایانه برای دسترسی محصلین و دبیران را در مدارس مهیا نمایند.همچنین پیشنهاد می گرددسیاست 
گذاران آموزشی برای دسترسی و استفاده بهینه دبیران از امکانات بیشتری اعم از سخت افزاری)رایانه 
های آموزشی و تجهیزات کم آموزشی(در اختیار آن ها قرار گیرد.طبق تحقیقات انجام شده ،از عمده 
ترین دلایل استفاده افراد به ویژه دبیران،از رایانه و مجلات الکترونیکی روزآمد نگه داشتن اطلاعاتشان 
است؛امامسائلی مانند ناکافی بودن آموزش جهت استفاده ،ضیق وقت،کم آگاهی از منابع تهیه شده ،ضعف 
در کانال های اطلاعات رسانی و ضعف در زبان انگلیسی،عدم دسترسی به متن کامل منابع اطلاعاتی 
در کتابخانه ها فرانسیس)2005(کمبود کامپیوتر در مراکز اطلاعات رسانی مدارس و کمبود مهارت در 
چگونگی بازیابی اطلاعات از منابع از عمده ترین علل کمی استفاده از رایانه و منابع چند رسانه ای در میان 
دبیران است چارلات)Charlie.2004( در فرضیه دوم مقدار میانگین مربوط به استفاده و به کارگیری 
از نرم افزار های کاربردی 14.43است نشان می دهد که مولفه نرم افزارهای کاربردی سهم قابل توجهی 
در کیفیت آموزشی دبیران در فرآیند یاددهی و یادگیری دارد؛که این نتیجه با نتایج حاصله از یافته فوق 
با نتایج پژوهش های انجام شده توسط ایمانی و همکاران)Imani et al.2011(که نشان داده اند بین 
بهره گیری از فناوری اطلاعات و نیروی انسانی  رابطه معنادار وجود دارد.نتایج حاصله از یافته فوق با نتایج 
تحقیقات انجام شده توسط(تزسی،)Tzsy.2010که اذعان داشته است بیشترین کاربرد معلمان مدارس 
کشور ترکیه از نرم افزارکاربردی واژه پرداز Wordبوده است و همچنین دانش آموزانی که معلمان آن ها 
 Word . Power point ….(دارای سواد رایانه ای بخصوص آشنا با نرم افزار های کاربردی کامپیوتر
ICDL(هستند،میزان یادگیری آن ها در درس علوم تجربی بیش تر از آن هایی است که معلمشان فاقد 
 Sweeney(. سواد رایانه ای هستند.همچنین با نتایج تحقیقات انجام شده توسط سووین و همکاران
et al.2002( دبیران مدارس به ویژه مقطع متوسطه ،نسبت به اینترنت به عنوان ابزار آموزشی اعلام 
نیاز کرده اندتحقیقی که توسط تزسی)Tzsy 2010(که اعلام نمود دبیران مدارس کشور ترکیه نگرش 

مبتنی به استفاده از رایانه و اینترنت داشته اند با نتایج این فرضیه مطابقت و همسو است.
نتیجه فرضیه فوق با تحقیقات جاسجیک)Jaschyk 2010(که بیانگر مهارت کم و متوسط به پایین 
معلمان نسبت به کارگیری اندک و متوسط معلمان نسبت فناوری اطلاعات و ارتباطات و عدم مهارت 
لازم در کاربست مناسب در اینترنت در فعالیت آموزشی است همسویی و همخوانی ندارد در تبیین 
یافته های این سوال باید گفت در مهر و موم های اخیر به دلیل برگزاری دوره های آموزشی در زمینه 
ی فناوری اطلاعات و آموزش های ضمن خدمت و هوشمند سازی مدارس،ضمن افزایش توجه معلمان 
و ضرورت تاثیر فناوری های نوین دررشد حرفی شان شاهد تحول و رشد چشمگیری در مهارت و 
کیفیت آموزشی دوره متوسط بوده ایم.لذا پیشنهاد می شود که برنامه ریزان آموزشی شرایطی را 
برای عوامل آموزش مدارس جهت برنامه ریزی های درسی از راه به کارگیری فناوری اطلاعات فراهم 
آوردند.همچنین پیشنهاد می شود می گردد متولیان امر آموزش به موازات توسعه ابزار های آموزشی 
و کمک آموزشی ، آموزش های لازم را به دبیران جهت استفاده از ابزار های آموزشی  جدید ارائه نمایند 
همچنین پیشنهاد می شود که امکانات بیشتری اعم از سخت افزاری)رایانه های آموزشی،تجهیزات کمک 
آموزشی،پروژکتور های هوشمندو اینترنت(و نرم افزار های کمک آموزشی مرتبط با هر درس در اختیار 

دانش آموزان قرار گیرد.
در مجموع نتایج این تحقیق که با بسیاری از پژوهش های اشاره شده همسو است در حد واقع بینانه ای 
موثر بودن استفاده از فناوری های نوین آموزشی بر کیفیت فعالیت های آموزشی دبیران را نشان می دهد. 
ترکیب فناوری های نوین با مهارت های پیش و ضمن و پس از تدریس معلمی منجر به یادگیری پویا 
و انگیزش دانش آموزان،تناسب بیشتر آموزش با یادگیرنده و بسط و گسترش تفکر دانش آموزان فراتر 
از تجربیات و قابلیت های معلمان می گردد،گرچه فناوری های نوین آموزشی نمیتوانند تمام مشکلات 
حوزه تعلیم و تربیت را حل نمایند اما تاثیر آن ها به اندازه ای است که بی توجهی به آن ها آثار جبران 
ناپذیری را به دنبال خواهد داشت.لذا به نظر می رسد در محیط های آموزشی برای پیشرفت تحصیلی 
دانش آموزان،استفاده دبیران از فناوری های نوین آموزشی در کیفیت فعالیت های آموزشی شان را باید 

مد نظر قرار داده شود.
منابع:

 Teachers views on factors effectiveintegration .)2008( .Levin T. Wadmany R .1
 of information technology in the classroom: Developmental scenery. Journal

.263-233 )2(16 of Technology and Teacher Education
 Malaysian ESL teachers use of  ICT in their  .)2007(  Md Yunus. M  .2

.}Persian{.95-79.)1(19.classrooms: Expectations and realities. RECALL

 Teacher Readiness and Information and  .)2015(  .Mesila. V  .3
 Communications Technology )ICT( Use in Classrooms: A South African

.1981-6.1973.Case Study. Creative Education
 The main programs of Information and Communication .)2004( .Nafisi. A .4

.}Technology. Tehran: Institute of Education in.}Persian
 Factors  .)2014(Najafi. H . Farajolahi . M. Norzzade .R. & Sarmadi.MR.5
 influencing remote eductionan technology integration in classroom &
 pattern design fr it. Research in curriculum planning   journal. Khorsgan

}Persian{.118-110.)Isfahan( Islamic Azad university .PP
 Specialist education services parth. western  .)2010(  .Newrous. Paul  .5

.Australia
 Curricula and the use of Ict in education. Printed .)2007( .Braak van & et al .6

}Persian{.6 no 38 in British journal if education technology. vol
 The use of electronic journals by faculty members.  .)2004(.Charlat. R  .7
 physicians and  medical students of the faculty of medicine. Prince
 of Songkla University. Songklanakarin. Journal of Social Sciences

.42-35.)3( 10.Humanities
 The information seeking behavior of social science .)2005( .Francis. H .8   

.142-132.)1(31.faculty. the university of the west Indies. Augustine
 Information Technology in Education and Training. .)2009( .Ghaffari. Z .9

.}Persian{ .67-Resalat Newspeper42
 Education constituent group online and face to  .)2010(  .Jaschik. S  .10
  .facediscussions on to topics of interest. Retrieved from htt://www.Educause.edu
 Age and ICT relqated behaviours of higher  .)2008(  .Jegede.p. O  .11
 education teachers in Nigeria. Issues in Informing Science and Information

.777-771.)6(7.Technology
 21th century.  Key Competencies of Teachers in  .)2011(Sharifi. A  .12

Available at www.sharifinamin.blogfa.com
 Using Educational Softwares and its Effect on Better .)2009( .Shiri. SF .12

.}Persian{ .84-69 .)1(23 .education in class. Education and Training
 Attitudes and knowledge level of teachers in ICT use: .)2010(.Tezci. E .13
 .)2(7 .The case of Terkish teachers. International Journal of Human Sciences

.32-21
 ICT in Education. available at http://www.eprimers.org .)2002( .TINO . L .14
 The purpose of the Commission is to inspire. educate and protect the .15
students of California available at http://www.ctc.ca.gov/educatorperp/tpa.

html
 Net generation: the experiences. attitudes and  .)1999(  .Williams. P  .16
 behavior of children using the internet for their own purpses. Aslib

.328-315.)9(50.Proceedings
 Effects of an educational competing course on  .)2000(  .Yildirim. S  .17
 preservice and in service teachers: A discussion and analysis of attitudes and

.52-46.)1(3 .use. Journal of Research on Computing in Education
 Effect on active students )2014(  Zamani. F Norozi. D & Sharfzade. S .18
 learning in math with structuralism approach ICT journal in educational

 .}Persian{.23-5.sciences.Y.No.PP

تاثیر واستفاده تکنولوژی نوین در کیفیت مدارس
نویسنده :  مهسا گودرزی



گفت وگو با معاون نظارت و ارزشیابی سازمان سینمایی

وایت حبیب ایل بیگی ۲ سال سخت سینمایی به ر

فرهنگ
روزنامه اقتصادی صبح ایران

صفحه 5
www . K H A R I D A A R O N L I N E . i rدو شنبه      6 شهریور 1402    شماره 1397

اکران فیلم های مستقل و تجربی در خانه 
هنرمندان ایران

 فیلم های مستقل و تجربی با عنوان »ســینما بدیل« در سینمای خانه  
هنرمندان ایران اکران عمومی می شوند.

به گزارش روابط عمومی خانه هنرمندان ایران، اکران عمومی فیلم های 
مستقل و تجربی با عنوان »سینمابدیل« در دستور کار بخش سینمایی 

خانه هنرمندان ایران قرار گرفت.
در توضیح »سینمابدیل« آمده است: »سینمابدیل« پیشنهادی است 
برای استقرار نیافتن، ساکن نشدن، رسوب نکردن و بی جایی اجباری را 
به ایده بدل کردن. »ســینمابدیل« تلاشی است برای ساخت فضایی نو 

برای همه  آنها که بی جا شده اند.
این پیشنهاد اما خود برساخته  دوران طاقت فرسایی است که سینمای 

ایران، اکنون و امروز، سپری می کند.
دشواری های نفسگیرِ فیلم ســازی و البته مصائب کشنده  اکران فیلم، 
گریبان ســینما را گرفته اســت. این مصائب، بی تردید برای فیلم ها و 
فیلم سازان مستقل، اندیشه ورز و تجربه گرا، مضاعف بوده و خواهد بود؛ 
آنها که بدون وابستگی های رسمی -چه مادی و چه فکری- قصد ندارند 
به مناســبات و معادلات پیچیده و اغلب ناعادلانه  تولیــد و اکران، تن 
دهند، می خواهند مقاومت کنند و به هر ســختی و مشــقتی که شده، 

فیلمِ خودشان را بسازند.
»سینمابدیل« شیوه ای نو برای اکران عمومیِ فیلم هایی است که روش 
معمول و مرســوم و حالا دیگر به تمامی بازاری و تجاری شده ی فعلی، 
آنها را از چرخه  عرضه و اکران، بیرون رانده است. »سینمابدیل« تلاشی 
اســت برای ایجاد گسســت در نظم تحمیلی ای که اصالت ســرمایه، 
پیشاپیش امکان های بالقوه  ســوژه گی را از فیلم ساز و فیلم سلب کرده 

است.
در میانه  چنین وضعیتــی خانه  هنرمندان ایران قصــد دارد تا امکانات 
خود را به نمایش عمومــی این فیلم ها اختصاص دهــد و به حمایت از 
این بخش مهم از ســینما برخیزد با این امید که علاقه مندان سینمای 

مستقل و متفاوت، فیلم های مورد پسندشان را اینجا بیابند.
خانه  هنرمندان ایران می کوشــد به فضایی نو بدل شــود برای عرضه  
فیلم هایی که در مناســباتِ فعلی اکران جایی ندارند و کوچک شمرده 
می شوند اما با جان و دل ساخته شده اند و حرف های زیادی برای گفتن 

دارند.
خانه هنرمندان ایران امیدوار اســت کــه »ســینمابدیل« در تداوم، 
برسازنده  آینده و فردایی باشــد که برای هر اثری جایی مناسب و زمانی 

کافی برای نمایش و عرضه، وجود داشته باشد.«

حمیدی مقدم در هفته فیلم هنر و تجربه:
 فضای اکران سینمای هنری و تجربی متفاوت

 از سینمای بدنه است
آیین افتتاحیه »هفته فیلــم هنر و تجربه« در شــیراز با حضور محمد 
حمیدی مقدم مدیرعامل مرکز گسترش ســینمای مستند، تجربی و 

پویانمایی برگزار شد.
 به نقل از روابط عمومی گروه سینمایی »هنر و تجربه«، آیین افتتاحیه 
»هفته فیلم هنر و تجربه« در شــیراز با حضور محمــد حمیدی مقدم 
مدیرعامل مرکز گســترش ســینمای مســتند، تجربی و پویانمایی، 
هنرمندان پیشکســوت همچون احمدرضا درویش و علی رویین تن، 
سیدرسول موسوی نژادیان معاون هنری و سینمایی اداره کل فرهنگ 
و ارشاد اســلامی اســتان فارس، روح اله نجابت نماینده مردم شیراز و 
زرقان در مجلس شورای اســلامی، محمد طیب مدیر گروه سینمایی 
»هنر و تجربه«، محمود کاظمی مدیر پخش گروه ســینمایی »هنر و 
تجربه«، روح اله رنجبران مدیر گروه امور ســینمایی اداره کل فرهنگ 
و ارشاد اســتان فارس، سیدمهدی موحد مشــاور امور هنری استاندار 
فارس، ابراهیم شــفیعی، محمد قاســم پور و میثم حســن زاده شنبه 

چهارم شهریور در سالن سینما فرهنگ شیراز برگزار شد.

محمد حمیدی مقدم مدیرعامل مرکز گســترش ســینمای مستند، 
تجربی و پویانمایی ســخنان خود را با ابراز خوشــحالی از برگزاری این 
هفته فیلم در شــیراز شــروع کرد و گفت: از مهمان نــوازی و میزبانی 
اداره کل فرهنگ و ارشــاد اســلامی اســتان فارس تشــکر می کنم و 
امیدوارم همــکاری ۲ طرفه بین گروه ســینمایی »هنــر و تجربه« و 

ادارات کل ارشاد استان ها ادامه داشته باشد.
وی ادامه داد: گروه ســینمایی »هنر و تجربــه« دوران جدید خود را از 
شهریور سال گذشته، زیر نظر مرکز گسترش سینمای مستند، تجربی 
و پویانمایــی آغاز کرد. در ابتدا، شــروع دوبــاره فعالیت های این گروه 
سینمایی دشوار به نظر می رسید و بسیاری گمان می کردند که »هنر و 

تجربه« دیگر نتواند موفقیتی به دست آورد و شکست بخورد.
وی تاکید کــرد: دوران جدید گروه ســینمایی »هنــر و تجربه« با این 
رویکرد آغاز شــد که نمایش فیلم های هنری و تجربی دوباره به جریان 
بیفتد و این اتفاق بدون سر و صدا با مدیریت آقای طیب مدیر بازرگانی 
مرکز گسترش سینمای مســتند، تجربی و پویانمایی و گروه خوبش به 
جریان افتاد. افــراد باتجربه ای همچون آقای محمــود کاظمی که در 
حوزه اکران ســال ها تجربه دارند هم همراه این گروه شــدند و »هنر و 

تجربه« توانست به اهداف و حوزه های جدیدی دست پیدا کند.
حمیدی مقــدم اظهار کــرد: یکــی از مهم ترین رویکردهــای گروه 
ســینمایی »هنر و تجربــه« تقســیم عادلانه حمایت از فیلمســازان 
هنری و تجربی در اکران بود که خوشبختانه با بازخوردهایی که از اکثر 
فیلمسازان داشتیم، از این برخورد راضی بوده اند. از احمدرضا درویش 
تشــکر می کنم که دعوت ما را پذیرفت و در این هفته فیلم حضور پیدا 
کرد و قرار اســت در این رویداد »کارگاه انتقال تجربــه« برگزار کند و 

تجربیاتش را در اختیار علاقمندان قرار دهند.
مدیرعامل مرکز گســترش ســینمای مســتند، تجربی و پویانمایی با 
اشاره به اینکه گروه ســینمایی »هنر و تجربه« محافل هنری خودش 
را شکل داده  است، گفت: با احترام به کســانی که قبلا گروه سینمایی 
»هنــر و تجربه« را مدیریت می کردند، گروه جدید توانســته اســت با 
فعالیت هایــش، محافل هنری، تجربی و ســینمایی مخصوص به خود 
را شــکل دهد. فضای اکران و اکوسیستم ســینمایی هنری و تجربی 

متفاوت از فضای اکران فیلم های بدنه و عمومی سینماست.
وی درباره »هفته فیلم هنر و تجربه« تصریح کــرد: اولین تجربه هفته 
فیلم های »هنر و تجربه« در اســتان اردبیل اتفاق افتاد و بســیار مورد 
توجه فیلمسازان جوان و فعالان ســینمای این استان قرار گرفت حتی 
فیلمســازانی که برای برگزاری کارگاه به این شــهر رفته بودند هم از 
استقبال هنرمندان اردبیل شگفت زده شدند. امروز دومین هفته فیلم 
هنر و تجربه با همان پتانسیل در شیراز آغاز به کار خواهد کرد و با توجه 
به حضور هنرمندان جوان از همین افتتاحیه، پیش بینی می کنم هفته 

پرباری خواهیم داشت.

قاب

 نمایشــگاه عکس »روضه  شــهیدان« روایتی از آیین 
عزاداری محــرم هیئت رایت العبــاس در محله چیذر 

تهران در گالری خانه عکاسان ایران افتتاح شد.
نمایشــگاه عکس »روضه  شــهیدان« روایتی از آیین 
عزاداری محــرم هیئت رایت العبــاس در محله چیذر 
تهران طی مراســمی با حضــور محمدمهدی دادمان 
رئیس حــوزه هنری انقلاب اســلامی، حــاج محمود 
کریمی مداح اهل بیــت )ع( و هیئت رایــت العباس، 
علی اصغر داودآبادی فراهانی صاحب آثار نمایشــگاه، 
سید احسان باقری مدیر خانه عکاسان ایران و جمعی 
از علاقه مندان در گالری خانه عکاســان ایران افتتاح 

شد.
حاج محمــود کریمی با حضــور در آییــن افتتاح این 
نمایشــگاه گفت: هر قدمی که برای امام حسین و اهل 

بیت )ع( برداشته شود حسنه ای دارد که در 
تمام زندگی و عمر جــاری خواهد بود. ثبت 
این تصاویــر و قاب های حضــور مردمی در 
هیئت کار پر اهمیت و بزرگی است چرا که از 
هر زاویه، گوشه ای از عظمت امام و اهل بیت 

)ع( دیده می شود.
وی افــزود: از طرفی هــر یک از عــزاداران 

حســینی از قاب نگاه خود به واقعه عاشــورا می نگرند 
و فضاســازی های گوناگــون را در ایــن آیین ها ایجاد 
می کنند. به بیانی دیگر این امام حســین )ع( است که 

نگاه های ما را هدایت به سویی که باید می کند.
کریمی بیان کرد: حــس و حال ما و مردم نســبت به 
امام حســین )ع( و اهل بیت و یارانش وصف نشــدنی 
اســت. چنین حالی موجب دنباله روی از امام می شود 

و در پــی آن در زندگی جریــان می یابد و به 
خودســاختگی ما می انجامد. ایــن علاقه ما 
به اهل بیت )ع( باید منجر به گره گشــایی از 
مردم شود تا ارزش پیدا کند. بی شک چنین 
اتفاقی برای بچه هیئتی ها شــکل می گیرد؛ 
چرا که تاثیر محبت امام حسین )ع( بر دل ها 
چنین است و هر که با اهل بیت دوستی کرد 
از محبت آن بهره مند می شــود و آن را بــه دیگران نیز 

منتقل می کند.
مداح هیئت رایت العباس در محله چیذر تهران گفت: 
از همه عکس های این نمایشگاه لذت بردم؛ چرا که هر 
کدام از آنها به بیان بخشی از ارادت مردمی به اهل بیت 
می پردازد اما یکی از عکس ها کــه ترکیبی از دو پرچم 
سرخ و سبز است و به خوبی توســل به حسنین )ع( را 

نشــان می دهد، بیش از دیگر عکس ها به دلم نشسته 
اســت. همچنین عکس مجاور آن کــه نمایی از خیل 
عظیم جمعیت عزادار مردمی اســت و من را یاد گودال 
قتلگاه کربلا می اندازد، یکی دیگــر از آثار مورد توجه 

من است.
کریمی افــزود: آثار ایــن نمایشــگاه همانند واقعه 
عاشــورا در کربلا مملــو از زیبایی اســت. قدردان 
زحمات هنرمند و عکاس این نمایشگاه هستم و دعا 
می کنم بتواند از ظهور حضرت صاحب الزمان )عج( 

عکاسی کند.
نمایشگاه عکس »روضه  شــهیدان« شامل ۳۰ عکس 
از آثــار علی اصغر داودآبادی فراهانی اســت و به مدت 
۶ ســال عکاســی شــده، عصــر روز شــنبه )چهارم 

شهریورماه( در گالری خانه عکاسان ایران افتتاح شد.

نمایشگاه

خریــدار   معاون نظــارت و ارزشــیابی 
ســازمان سینمایی گفت: دشــمنان که در 
ایام اغتشاشات روی تعطیلی سینما خیلی 
حساب کرده بودند، تیرشان به سنگ خورد. 

چون مردم دوباره به سینماها برگشتند.
 در ۱۹ آبان ۱۴۰۰ محمــد خزاعی، معاون 
ســینمایی طی حکمی حبیب ایل بیگی را 
به سمت معاون نظارت و ارزشیابی سازمان 
ســینمایی منصوب کــرد. او در ســازمان 
سینمایی وظیفه مدیریت موثر در تشکیل 
و نظارت بر حسن جریان امور در شوراهای 

پروانه ساخت و نمایش را بر عهده دارد.
حبیب ایل بیگی، حیات دوباره سینما پس 
از دو تهدیــد کرونا و اغتشاشــات را یکی از 
موفقیت های دولت ســیزدهم عنوان کرد 
و از آمــار امیدوارکننده تعــداد فیلم های 
اکران شده و مخاطبان ســالن های سینما 
گفت.متن این مصاحبه در ادامه آمده است.

آقای ایل بیگــی در زمانی که دولت 
سیزدهم کارش را آغاز کرد، سینمای 
ایران با توجه به شــیوع پاندمی کرونا 
به لحاظ تولید و اکــران چه وضعیتی 

داشت؟
دولت ســیزدهم در حالی کارش را شــروع 
کرد که ما دو سال تعطیلی سینما را گذرانده 
بودیم. در همه جــای دنیا مــردم به دلیل 
کرونا و ترسی که از حضور در جاهای شلوغ 
داشتند به ســینما نیامدند. خوشبختانه با 
واکسیناســیون و اتفاقاتی که در نیمه دوم 
سال ۱۴۰۰ افتاد و فیلم هایی که اکران شد، 

کم کم سینماها راه افتاد.
در طول دوران کرونــا، پلتفرم ها که رقیب 
ســینما بودند بســیار رشــد کردند. یک 
جایگزینی برای سینما پیدا شد. این نگرانی 
وجود داشت که بعد از تمام شدن کرونا چند 
ســال طول بکشد تا سینما باز شــود. اما در 
نیمه دوم ســال ۱۴۰۰ و نیمــه اول ۱۴۰۱ 

رونق خوبی را در سینماها داشتیم.

 اتفاق بعدی که سینما را دستخوش 
تحول کرد، ناآرامی های ســال ۱40۱ 
بود. اگر موافقید مروری بر حاشیه های 

سال گذشته داشته باشیم.
در نیمه دوم ســال ۱۴۰۱ همــان طور که 
می دانید به اغتشاشــات خوردیــم. اکران 
لوکوموتیوی اســت که بقیه حــوزه ها را با 
خودش می کشــد و پیشــران تولید و بقیه 
حوزه هاســت. اگر ســینما به عنوان سالن 
تعطیل شود، کسی علاقه مند نیست تولید 
و سرمایه گذاری کند. ســال گذشته حتی 
در محرم و صفر )پیش از اغتشاشــات( فیلم 
های اجتماعی به شکل مناسبی فروختند. 
خیلی ها می گفتند ایــن دو ماه برای اکران 

مناسب نیست.
برای اکران فیلم هــا در ۶ مهر ۱۴۰۱ برنامه 
متنوعی داشتیم. اما اغتشاشات برنامه های 
ما را به هم زد. چالشــی که پارسال داشتیم 
این بود کــه برخــی ســینماگران درگیر 
ماجرای اغتشاشــات و آتش بیــار معرکه 
بودند. این ها باعث شــدند فیلــم ها اکران 

نشود. خیلی ها را تشــویق می کردند که به 
سینما و جشــنواره ها نروند. حتی دشمنان 
مــا در خارج کشــور در رسانه هایشــان به 
فیلمســازان ایرانی که در حال تولید فیلم 
بودند حمله می کردنــد. در حالی که همه 
مشاغل فعال بودند. یک جریانی دنبال این 
بود که ســینما تعطیل بشود. در شبکه های 
ماهواره ای فارسی زبان تاکیدشان این بود 
که فلان فیلمســاز چرا حرفــی نمی زنی و 
تلاشی نمی کنی؟ روی سینما به عنوان یک 

ابزار مهم فرهنگی برنامه داشتند.

 شــما در آن زمان چگونــه با این 
تهدیدها مقابله کردید؟

ما با فیلمســازان صحبت مــی کردیم که 
فیلم شان را اکران کنند. برخی چون امکان 
تبلیغ در فضای مجازی را نداشــتند، قبول 
نمی کردند. خوشبختانه چند تهیه کننده با 
ما همکاری کردند و حاضر شدند فیلم شان 

را اکران کنند.
امسال استقبال از فیلم ها بسیار خوب بوده 
و بسیار پررونق شروع شده است. گونه های 
مختلفی از فیلم ها را به نمایش گذاشــتیم. 
برای اکران نوروز خیلی هــا حاضر به اکران 
فیلم هایشــان نبودند. فکر نمی کردند که 

این همه رونق وجود داشته باشد
برخی ســینماگران تحلیل هایشان درست 
نبــود. می گفتند نمــی توانید دوبــاره این 
سینما را راه بیاندازید. می گفتند دولت باید 
با یک مبلغ زیاد تهیه کننــده را راضی کند 
که فیلمــش را بیاورد. ما در همین شــرایط 
اکران نوروزی را چیدیم. خوشبختانه مردم 
اســتقبال بســیار خوبی کردند. دشمنان 
کــه روی تعطیلی ســینما خیلی حســاب 
کرده بودند، تیرشــان به سنگ خورد. چون 
مردم دوباره به ســینماها برگشتند. امسال 
اســتقبال از فیلم ها بســیار خــوب بوده و 
بسیار پررونق شروع شــده است. گونه های 
مختلفی از فیلم ها را به نمایش گذاشــتیم. 
برای اکران نوروز خیلی هــا حاضر به اکران 
فیلم هایشــان نبودند. فکر نمــی کردند که 

این همه رونق وجود داشــته باشد. الان در 
شــرایط خوبی هســتیم. مــردم مثل همه 
جای دنیا، استقبال شان از فیلم های کمدی 
بیشتر اســت. مردم یک زمانی گرایش شان 
به سمت فیلم های اجتماعی می رود. شاید 
مردم الان از فیلم های تلــخ و ناامید کننده 
خسته شــده اند. ســینماگران ما باید روی 
تحلیل درســت مخاطب وقت بگذارند و از 
علایق و سلائق شان بیشتر مطلع شوند. باید 
پژوهش شود که چرا این اتفاق افتاده است. 
ما توقع داشــتیم از برخی فیلم ها استقبال 

بیشتری بشود.

 سازمان سینمایی برای حل مشکل 
فیلم های مســاله دار چه تلاش هایی 

انجام داده است؟
فیلم گشــت ۳ نتوانســته بود مجوز بگیرد. 
در همین دولت با اصلاحاتی کــه انجام داد 
و همکاری آقای سعید ســهیلی اکران شد. 
فیلم چپ راســت پس از یک ســال رفت و 
آمد توانســت اکران بشــود. تلاش ما در این 
دوره این بود که تا می توانیم در حوزه پروانه 
نمایش فیلمی متوقف نشــود و با گفت وگو و 
تعامل و انجــام اصلاحات فیلــم به نمایش 
دربیایــد. در دوره دو ســاله کرونــا به دلیل 
این که نیاز بــوده ســینماگران کار کنند و 
معیشت شــان به خطــر نیفتد بــه تعدادی 
زیادی فیلم مجوز داده انــد. بعضا در صدور 
این مجوزها آســان گیری زیادی شده است. 
قبل از صدور مجوز می توانستند مجوز بشوند 
چنین متنی با خط قرمزهایی که می شکند 
به مشکل می خورد. یکی از مشکلات ما این 
بود که با حجم زیادی فیلم مواجه شدیم. به 
اندازه ســه سال تولید ســینمای ایران فیلم 
وجود داشت که پشت در اکران مانده بودند. 
سختی های زیادی برای ســرمایه گذاران و 
مالکان فیلم ها مثل خواب سرمایه و کاهش 
ارزش پول ملی وجود داشــت. این ها در بدو 
شــروع دولت جزو چالش های مــا بود. باید 
تلاش می کردیم. تــا جایی که می شــود، 

تعداد بیشتری فیلم اکران بشود.

 در چند سال گذشــته آمار تعداد 
فیلم های اکران شده و تعداد مخاطبان 

چه میزان بوده است؟
در ســال ۱۴۰۲ تا الان ۲۸ فیلم اکران شده 
است. سال ۱۴۰۱ جدای از فیلم های گروه 
هنر و تجربــه۵۰ فیلم اکران شــد. اگر آن 
اتفاقات اغتشاشــات نبود، در سال ۱۴۰۱ 
تعداد فیلم ها به رقم معقول ۷۰ تا ۸۰ فیلم 
می رسید. امسال امیدوارم به رقم ۷۰ فیلم 
برســیم. تعــداد ســالن ها دارد اضافه می 
شــود. تعداد ســالن های فعلی فعال کشور 
۶۰۰ سالن اســت که امیدواریم تا پایان کار 
دولت به ۱۰۰۰ سالن برســد. آن موقع می 
شــود زمان اکران را کمتر و تعداد فیلم ها را 

بیشتر کرد.
البته بســیاری از فیلم هایی که ساخته می 
شود، مناسب پرده نیســت و برای نمایش 
خانگی مناسب است. خیلی ها فیلم را برای 
شرکت در جشــنواره ها و تجربه کردن می 
سازند. بعضی ها هم به دلیل هزینه ها دنبال 
اکران نیستند. ارزیابی سرمایه گذاران فیلم  
خائن کشی این بوده که اگر به صورت مینی 
ســریال در پلتفرم برود بهتر است. این یک 
فرصت برای سینماگران اســت. اتفاقا می 
تواند یک راهی را باز کند که پلتفرم ها پولی 

بابت فیلم ها بدهند.
امسال تعداد مخاطبان سینما به ۹ میلیون 
و ۴۵۵ هزار نفر رسیده که عدد بدی نیست. 
پیش بینی ما این اســت که تا پایان سال به 
۲۰ میلیون نفر برســد. در ژانرهای مختلف 
فیلم های خوبی تولید شــده اســت. سال 
گذشته با توجه به آن شــرایط ۱۴ میلیون 
و ۲۵۷ هزار نفر مخاطب داشــتیم. سال ۹۸ 
یعنی سال ماقبل کرونا ســینما حدود ۲۸ 
میلیون تماشاگر داشــت. نیمه دوم امسال 

اکران خوبی را خواهیم داشت.

 پخــش فیلم هــای ســینمایی از 
تلویزیون می تواند به وضعیت اکران 

کمک کند؟
صداوســیما به دلایلی در همه این سال ها 

تعــدادی از فیلم هــای ســینمای ایران را 
پخش نکرده اســت. شــاید اگر صداوسیما 
بودجه مناســبی را برای تامیــن نیازهای 
نمایشــی خودش کنار می گذاشــت و در 
بدو شــروع فیلم پیش خرید مــی کرد، می 
توانســت نظرات و دیدگاه هــای خودش 
را راجــع حجــاب بازیگــران و مضمون به 
تهیه کننده ها بگوید. در دهــه هفتاد ما در 
سیمافیلم این کار را برای صداوسیما انجام 
می دادیم. ســیمافیلم بر روی تعداد زیادی 
فیلم سینمایی سرمایه گذاری کرد. قبل از 
تولید نکات را می گفتیم و انجام می شــد. 

بعد از تولید و اکران دست مان خالی نبود.

 علاوه بر این شــاهد هســتیم که 
صداوســیما تیزر برخی فیلم ها را هم 

پخش نمی کند.
ما نمی توانیــم این چندگانگی را داشــته 
باشــیم. درســت اســت که صداوســیما 
نــگاه رســمی را دارد و در ســینما نــگاه 
عرفی وجــود دارد. ولی مــی توانیم به یک 
هماهنگــی بهتری برســیم. توقــع ما این 
اســت که صداوســیما از ســینمای ملی 
حمایت کنــد. حتما ســینما بخش زیادی 
از نیازهای صداوســیما را مــی تواند تامین 
کند. صداوســیما همان اندازه که روی فیلم 
های خارجــی انرژی می گــذارد، اگر برای 
ســینمای ایران هم همین کار را بکند، می 
تواند از تولیدات داخلی حمایت کند. چون 
فیلم های خارجــی را می خرد و برایشــان 

تبلیغات می کند.

 درباره سیاست شناورسازی قیمت 
بلیط توضیح دهیــد. این تصمیم چه 
کمکی به افزایش تعداد ســینماروها 

خواهد کرد؟
قیمت بلیط یکــی از موارد چالــش بین ما 
و ســینماداران بــوده اســت. هزینه های 
ســینماداری به شــدت افزایش پیدا کرده 
است. در همه جلســاتی که با صنوف داریم، 
از پایین بودن قیمت بلیط گلایه می کنند. 
الان هزینه هــای یک فیلم ســینمایی که 
حداقل ها را داشــته باشــد به ۱۵ میلیارد 
تومان رسیده است. ۶ سال پیش این هزینه 
ها حــدود ۲ میلیــارد تومان بــود. هزینه 
نگهداری ســینماها و نیروی انســانی هم 
بالا رفته اســت. برای آنها خیلــی به صرفه 
نیســت که با بلیط حداکثر ۶۰ هزار تومان 
ســینماداری کنند. مردم هم مشــکلات 
معیشــتی دارند و شــاید ســینما را کنار 
بگذارند. باید تلاش کنیم تا تعداد مخاطبان 
بیشتر با قیمت کمتری به سینماها بیایند. 
در یک سال گذشته در شورای صنفی بحث 
شناور شدن بلیط های سینما را داشتیم. در 
ساعت های کم مخاطب قیمت ها را کاهش 
دادیم. در ایام آخر هفته و ساعت های پیک 
هم قیمت ســقف را تعییــن کردیم. برخی 
فکر می کنند قیمــت بلیط همه جا ۶۰ هزار 
تومان شده است. ولی در همه سالن ها حتی 
ســالن های مدرن، ســانس هایی با قیمت 

پایین تر داریم.

وضه  شهیدان« در گالری خانه عکاسان ایران افتتاح شد »ر

خریــدار   پیش ثبت نــام ناشــران برای 
دریافــت کاغذ ایرانــی پارس آغاز شــد و 
ناشــران متقاضی می توانند بــا مراجعه به 
سامانه توزیع کاغذ درخواست خود را ثبت 
کنند.به گــزارش روابط عمومی خانه کتاب 
و ادبیــات ایــران، کارخانه کاغــذ پارس از 
قدیمی ترین تولیدکنندگان کاغذ در ایران 
اســت. این نهاد اقتصادی برای تولید کاغذ 
هیچ گونــه درختی را قطع نکــرده و تولید 
خود را بر مبنــای باگاس انجــام می دهد. 
متاســفانه به دلایلی تولید این کارخانه در 
دهه های اخیر کاهــش یافته بود و به همین 

دلیل کشور نیاز به واردات کاغذ داشت.
با آغــاز به کار دولت ســیزدهم و تشــکیل 

کارگروه کاغــذ، حمایــت از افزایش تولید 
کاغــذ پــارس کــه یکــی از مرغوب ترین 
کاغذهای تحریر ایرانی را تولید می کرد، در 
دستور کار قرار گرفت و اکنون تولیدات این 

کارخانه آماده ورود به بازار مصرف است.
خانه کتاب و ادبیات ایران که پیشــتر برای 
ارزیابی میزان اســتقبال ناشــران از کاغذ 
تولید داخــل، مراحل پیش ثبت نــام و در 
نهایت توزیع کاغذ مازنــدران را انجام داده 
بود، اکنون نیز آماده بررسی میزان استقبال 

ناشران از کاغذ پارس است.
ناشــران متقاضی خرید کاغذ ایرانی پارس، 
می توانند پس از مراجعه به ســامانه توزیع 
کاغذ به نشــانی paperds.ir درخواســت 

خود را ثبــت کنند. پــس از تحویل کاغذ از 
سوی کارخانه کاغذ پارس، نسبت به صدور 
حواله اقدام خواهد شــد. قیمت های مورد 
نظر در این ســامانه به صورت تقریبی است 
و پس از تعیین تعداد درخواست ها مذاکره 
با کارخانه برای تعیین قیمــت قطعی آغاز 
شــده و پس از انعقاد قرارداد قیمت قطعی 

اعلام می شود. 
در نهایت اینکه پس از دریافــت کاغذها از 
کارخانــه ثبت نــام نهایــی و دریافت وجه 
از ناشــران صــورت می گیرد تــا کاغذ در 

کوتاه ترین زمان ممکن به دست آنها برسد.
خانه کتــاب و ادبیات ایــران در روند توزیع 
کاغذ مازندران نیز ابتدا بــا منابع مالی خود 

کاغذ را از کارخانه خریــداری کرد و حمل و 
نقل، شــیت بنــدی و... نیز با همیــن منابع 
صورت گرفت تا منابع مالی ناشــران هرچه 

ســریعتر تبدیل به کاغــذ شــود و بتوانند 
تولیدات خود را به بهترین شــکل ممکن با 
کاغذ ایرانی منتشر و روانه بازار اندیشه کنند.

پیش ثبت نام ناشران برای دریافت کاغذ ایرانی آغاز شد
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میدان

 رئیس فدراسیون کشتی در مراســم روز ملی کشتی 
از محمدباقر قالیباف رئیس مجلس درخواســت کرد 
صدای کشتی باشــد. علیرضا دبیر با اشــاره به کمبود 
بودجه کشــتی گفت: کشــتی فقط ۵ درصــد بودجه 

می گیرد.
هم زمان با روز ملی کشتی و سالروز تولد جهان پهلوان 
تختی، ســالن های پنج گانه فدراســیون کشتی طی 
مراســمی با حضور محمدباقر قالیباف رئیس مجلس 
و کیومرث هاشمی سرپرســت وزارت ورزش و جوانان 

افتتاح شد.
علیرضا دبیر نخســتین ســخنران این مراسم بود. وی 
ضمن خوش آمدگویی به تمام میهمانان به ویژه رییس 
مجلس شورای اســلامی گفت: حرف زدن بلد نیستم 
و یــاد گرفتم کار کنم. حــرف من از دل اســت تا خدا 
خوشش بیاید. چون حرف زدن بلد نیستم همه دنبال 

پیدا کردن سوژه از من هستند.
دبیر که به دلیل جراحــی پا با عصا به پشــت تریبون 

ســخنرانی رفت، افزود: محمدباقر قالیباف 
روحیه ورزشــی دارد و من نتوانستم در شنا 
و کوهنوردی با او رقابت کنم. رییس مجلس 
اشــراف کامل بــه ورزش دارد و کمک های 
زیادی در ساخت وســاز ورزشی انجام داده و 

حسن توسعه ورزش را به خوبی می داند.
رئیس فدراسیون کشــتی با تاکید بر این که 

کمپ کشــتی ایران در دنیا نمونه ندارد، گفت: کمپ 
کشتی ایران در مقایســه با کمپ بارسا و رئال کم نظیر 
است و نشــان دادیم در جمهوری اســلامی می شود 
خوب کار کرد. امروز کشــتی نیاز به کار بیرونی ندارد 
و حتی کار بانکــی و کتابخانه ای هم داریــم. ما برای ۲ 
ساعت استراحت، ۲۲ ساعت برنامه داریم. هرچند که 
کارهایی که تا امروز برای کشــتی صــورت گرفته هم 
ایده ال من نیســت و نیاز به کار بیشتری داریم. ما حق 
نداریم متوقف شــویم و باید ۵۰ درصد مدال های طلا 

جهانی را بگیریم.

دبیر ادامه داد: تفکر قهرمانی باید در جوانان 
و نوجوانان جا بیفتد. کشــتی موتور محرکه 
ورزش ایران اســت و باید همه کمک کنند. 
هر جا جنگیدم برای پرچم ایران و کشــتی 
بوده و برای این کار با کســی معامله ندارم. 
ما نســل جدیدی را در کشــتی می سازیم 
و هم بــرای الگــو قهرمانی و هــم زندگی 
کشــتی گیران برنامه داریم. کشتی میراث ملی است 
و نباید به حــال خود رها شــود. ۶۷ درصد مدال های 
المپیک را کشتی گرفته است و ما ۳۱۵ مدال جهانی 

و المپیک داریم.
وی درخواســتی هم از رئیس مجلس داشــت و گفت: 
آقای قالیباف خواهش می کنم صدای کشــتی باشید. 
ما ۵ درصد بودجه می گیریم. اتفاقاتی که در فدراسیون 
رخ داده کار خدا و نتیجه همفکــری و کار تیمی بود و 
به قول حاج محمود )رئیــس کمیته ملی المپیک( من 

گارگر بودم.

گفتنی اســت در ادامه ایــن مراســم، کلیپ هایی از 
ساخت وســاز مجموعه های فرهنگی، ورزشی و اداری 
فدراسیون پخش شــد و در پایان با جمله »این جهاد 

ادامه دارد« خاتمه یافت.
کاظم دلخوش، موسوی لارگانی، رشیدی عضو هیئت 
رییسه مجلس شورای اســلامی و پدر شهید مصطفی 

صدرزاده نیز در این مراسم حضور داشتند.
سیدمناف هاشــمی دبیرکل کمیته ملی المپیک نیز 
به نمایندگی از کمیته در مراســم روز کشــتی حضور 
داشت. ســیدمهدی میرجلیلی رییس سازمان بسیج 

ورزشکاران از دیگر مدعوین این مراسم بود.
در ادامه اعضای تیم ملی کشــتی فرنگی نیز وارد سالن 
شهید ضرعام شدند. حسن رنگرز ســرمربی تیم ملی 
کشــتی فرنگی، طالب نعمت پور مربی تیم نیز همراه 
اعضای تیم بوند. با اعلام مجری برنامه، تاخیر کشــتی 
آزاد بــرای حضور در مراســم به دلیــل تاکید رییس 

فدراسیون بر نظم در تمرینات اعلام شد.

کشتی

ایمان گودرزی نمایندگان ایران در لیگ 
قهرمانان آسیا رقبای خود را شناختند.

 همه چیز از روز ۵شــنبه و قرعه کشی لیگ 
قهرمانان آسیا آغاز شــد، سه نماینده ایران 
در لیگ قهرمانان آســیا در انتظار مشخص 
شدن رقبای خود در ورژن جدید بزرگترین 
تورنمنت باشگاهی آســیا بودند. از شانس 
خوب یا بد تیم هــای ایرانی در گروه هر یک 
از آنها یکی از غول های عربستانی که امسال 
ریخــت و پاش زیــادی بــرای تقویت تیم 
های خود کرده اند قرار داشــت. طبق قرعه 
کریستیانو رونالدو به پرســپولیس رسید، 
بنزما باید بــه اصفهان بــرود و نیمار رقیب 

قائمشهری ها شد. 
در حالی که هواداران تیم ها از رویارویی تیم 
محبوبشــان با بزرگان اروپا حس دوگانه ای 
داشــتند، یک ســوال دهن همه را مشغول 
کرد، خب؟ ما رونالدو، نیمــار و بنزما را کجا 
خواهیم دید! هنوز جــواب دقیقی برای این 
ســوال وجود ندارد اما با نگاهی به وضعیت 
ورزشگاه آزادی و نقش جهان و بی خانمان 
بودن نساجی شــاید رویای دیدن از نزدیک 
این بازیکنان کمی دور از انتظار باشــد! در 
صورتی کــه تیم هــای ایرانــی نتوانند به 
هر طریقی ورزشــگاه های خــود را به این 
سیســتم مجهز کنند باید بــه فکر انتخاب 
ورزشگاه در کشور ثالث باشــند و به دور از 
هواداران خود به رقابت با غول های آســیا 

بپردازند.

آسیا به کمک خواهد آمد؟
پــس از برگــزاری مراســم قرعه کشــی 
مســابقات لیگ قهرمانان آسیا ۲۴/۲۰۲۳ 
در مقــر کنفدراســیون فوتبال آســیا در 
کوالالامپور و اعلام دبیرکل کنفدراســیون 
فوتبال آســیا مبنی بر برگزاری مســابقات 
این فصل لیگ قهرمانان آســیا با سیســتم 
کمک داور ویدیویــی )VAR( و با عنایت 
به پیگیری های قبلی فدراســیون فوتبال، 
هماهنگی هــای اولیــه با بخــش مربوطه 
در کنفدراســیون فوتبــال آســیا صورت 
پذیرفت. طی این مذاکرات AFC اعلام کرد 
تجهیزات مربوط به کمــک داور ویدیویی 
توســط کنفدراســیون برای مســابقات 
باشــگاهی فصل جاری در اســتادیوم های 

ایران نصب و مورد بهره برداری قرار خواهد 
گرفت. در همین راســتا فدراسیون فوتبال 
بلافاصله اقدامات لازم برای هماهنگی های 
لجســتیکی مــورد نیــاز از قبیــل بازدید 
کارشناسان کنفدراســیون از زیرساخت ها 
و همچنین هماهنگی هــای گمرکی لازم 
جهــت ترخیــص تجهیــزات مربوطــه با 
همــکاری وزارت ورزش و جوانــان را آغاز 

کرده است. 
در حال حاضر موضوع کمک داور ویدویویی 
بــه عنــوان یکــی از اولویت هــای اصلی 
فدراسیون بطور مســتمر در حال پیگیری 
است و در همین راســتا توافقات لازم بین 
فدراســیون، بانک مرکزی، وزارت ورزش و 
جوانان و دولت محترم در جهت تجهیز ۶ تا 
۷ ورزشگاه به سیســتم کمک داور ویدویی 

صورت پذیرفته است.

وعده رویایی!
تا شروع بازی های لیگ قهرمانان آسیا کمتر 
از یک ماه باقیمانده است و ورزشگاه آزادی 
در حال حاضر شــرایط میزبانی از هواداران 
را در هیچ بخش از ســکوهای خــود ندارد. 
در همین حین فدراســیون فوتبال با وعده 
اســتفاده ۵۰درصدی از هــواداران وعده 

شــیرینی را به فوتبال دوستان داده است. با 
وعده ای که فدراســیون فوتبال داده وی ای 
آر که حل شده اســت، خیال همه راحت و 
بعد از آن آزادی با ظرفیت بیش از ۵۰ درصد 
آمادگی میزبانی از فوتبال دوســتان عزیز را 

خواهد داشت!

پرسپولیس به دنبال ورزشگاه ثالث!
درحالــی کــه فدراســیون فوتبــال خبر 
هــواداران  بــه  کننــده ای  خوشــحال 
پرســپولیس داد و در بیانیه ای اعلام کرد، 
اســتادیوم آزادی در زمان انجام مسابقات 
لیگ قهرمانان آســیا با ظرفیت بیش از ۵۰ 
درصد آمادگی میزبانی از فوتبال دوســتان 
عزیز را خواهد داشــت و با این خبر به نوعی 
تاکید کرد شــرایط را به نوعی برای میزبانی 
پرســپولیس در لیگ قهرمانان آسیا فراهم 
کرده است اما این خبر از همان ابتدا هم قابل 
اعتماد نبود و هنوز باشگاه پرسپولیس نمی 
داند در کدام ورزشــگاه باید از حریفان قدر 
و قدرتمند خــود میزبانی کند. این در حالی 
است که شنیده می شد قرار است ورزشگاه 
آزادی برای این رقابت ها مجهز به سیستم 
کمــک داور ویدیویــی شــده و AFC این 
فناوری را به ایران قــرض خواهد داد. تمام 

این اخبار درحالــی پرسپولیســی ها را به 
میزبانی این رقابت های حساس در ورزشگاه 
آزادی دلگرم کرد که طی ۲۴ ســاعت اخیر 
خبرهــای ضدونقیضی در ایــن خصوص 

منتشر شده است.

رد ادعای فدراسیون فوتبال ایران
خبرنگاران نزدیک به مقام های AFC خبر 
می دهند که بــه طور قطــع میزبانی بازی 
های پرسپولیس )و همین طور نساجی( به 
ورزشــگاه آزادی داده نخواهد شد و از سوی 
دیگر خبرنگاران فوتبال حوزه خلیج فارس 
از ضرب العجــل AFC برای حــل نواقص 
خبر می دهند. به گونه ای که ســالم المری 
خبرنگار نزدیــک به باشــگاه الدحیل قطر 
در مصاحبه با شــبکه »الکاس« اعلام کرد: 
کنفدراســیون فوتبال آســیا به فدراسیون 
ایران مهلتی داده تا ورزشــگاه های خود به 
 )VAR(تکنولوژی کمــک داور ویدئویی
مجهز کند و در صــورت اتمام ضرب الاجل 
AFC و مجهــز نشــدن ورزشــگاه ها به 
VAR بازی های نمایندگان ایران در لیگ 
قهرمانان آســیا به خارج از ایران منتقل می 

شود.
خبری که آشــکارا از گرفته شــدن امتیاز 

میزبانی از پرســپولیس خبــر می دهد چرا 
که قطعا ورزشــگاه آزادی تا زمان مشخص 
 VAR قادر به تجهیز AFC شده از ســوی
نیست. تمام این مسائل دست به دست هم 
داده تا باشگاه پرســپولیس بلاتکلیف تر از 
همیشــه در انتظار تعیین تکلیف از ســوی 
AFC باشــد. هرچند که خــود یحیی گل 
محمدی در نشســت خبری بعد از بازی با 
ذوب آهن به صراحــت اعلام کرد از خدا می 
خواهد بازی ها در ورزشگاهی جز استادیوم 
آزادی برگزار شــود. با این وضعیت شرایط 
پرســپولیس ســخت تر از تمــام تیم های 
همگروهش خواهد شــد. تیمــی که نه در 
بازی های داخلی می تواند از شرایط میرانی 
بهره ببرد و نــه در بازی های بیــن المللی 

ورزشگاهی برای میزبانی دارد.
به هر روی در روزگاری کــه دیگر تیم های 
آسیایی از نظر ســخت افزاری و تجهیزات 
و همین طــور نرم افزاری و جــذب بازیکن 
به ســرعت بــرق و بــاد پیش مــی روند، 
فوتبال کشــورمان با ایــن نواقص عجیب و 
غریب کامــلا از نظر تشــکیلات حرفه ای 
عقب افتاده اســت و این موضــوع می تواند 
چهره کشــورمان را بین ســایر کشورها به 
شــدت مخدوش کند. برگزاری بازی های 
نماینــدگان ایــران و عربســتان در لیگ 
قهرمانان آســیا با وجود بهبــود روابط دو 
کشور در ماه های اخیر، همچنان در زمینی 

بی طرف برگزار خواهد شد.
روزنامه »الریاضیه« عربستان در این مورد 
گــزارش داد، مدیران باشــگاه النصر برای 
بازی برگشــت خود مقابل پرسپولیس در 
مرحله گروهی لیگ قهرمانان آسیا که قرار 
اســت در تاریخ ۶ آذر برگزار شود، ورزشگاه 
آل مکتوم شــهر دبــی امــارات را به عنوان 
ورزشــگاه بی طرف برای این بازی انتخاب 

کرده اند.
مدیران باشــگاه النصر منتظر هســتند تا 
باشگاه پرســپولیس برای بازی رفت دو تیم 
که قرار است در تاریخ ۲۸ شــهریور برگزار 
شود، ورزشگاهی بی طرف را به عنوان محل 

برگزاری بازی خود معرفی کند.
پرســپولیس و النصر در گروه E با تیم های 
الدحیــل قطر و اســتقلال تاجیکســتان 

همگروه هستند.

دبیر: کشتی فقط ۵ درصد بودجه می گیرد

کیومرث هاشمی:

مخاطبان کشتـی در جهان کم شده است
خریدار  سرپرست وزارت ورزش و جوانان 
گفت: رشته کشــتی توانســته ۶۲ درصد 
مدال هــای المپیک را به خــود اختصاص 
دهد و این نشــان می دهد برای رسیدن به 
موفقیت های بیشــتر باید زیر ساخت های 

کشتی فراهم باشد.
کیومــرث هاشــمی در مراســم افتتــاح 
مجموعه هــای فرهنگی، ورزشــی و اداری 
فدراســیون کشــتی ضمن خیــر مقدم به 
محمدباقر قالیباف ریاست مجلس شورای 
اسلامی، اظهار داشــت: خوشحال هستیم 
که در جمع خانــواده ورزش حضــور پیدا 
کردیــم، ان شــاءالله این حضورهــا بتواند 
دغدغه هایی که در حوزه ورزش وجود دارد 

را رفع کند.
وی در ادامه ضمــن تبریــک هفته دولت 
بــه دولتمــردان و گرامیداشــت یــاد و 
خاطره شــهیدان گرانقدر رجایی و باهنر، 
خاطرنشان کرد: در هفته دولت افتتاح ۲۵۲ 
پروژه ورزشی از اولین روز هفته دولت آغاز 
شــد و تا پایان هفته دولت بــه تمام خواهد 

رسید.
سرپرســت وزارت ورزش و جوانــان افزود: 
پروژه ای قابل افتتاح در هفته دولت شــامل 
مجموعه های ورزشــی و زمین های چمن 

در مناطق محروم اســت و به ســهم خودم 
از دولت محتــرم که بــرای به ســرانجام 
رســاندن این پروژه ها اهتمام ویژه داشتند 

سپاسگزارم.
هاشــمی با بیان اینکــه ورزش قهرمانی از 
نگاه ویژه مقام معظم رهبری، امید، نشــاط 
و انسجام مردمی است، خاطرنشان ساخت: 
اگر ورزشکار و قهرمان ما در میادین ورزشی 
پرچم کشــورمان را به اهتزاز در می آورد و 
ســرود ملی نواخته می شــود اینها موجب 
انســجام مردمی خواهد شــد، ورزش یک 
موضوع بی بدیل است و باید از این ظرفیت 

استفاده کنیم.
جوانــان  و  ورزش  وزارت  سرپرســت 
اظهار داشــت: برگزاری رویدادهــا و اعزام 
ورزشــکاران فعالیت های فدراســیون ها را 
نشــان می دهد ولی آن چیزی که فعالیت 
دولت و وزارت را نشــان می دهد بازی هایی 
چهارساله اســت مثل المپیک و بازی های 

آسیایی است.
وی با اشــاره به اینکه در بازی های المپیک 
هفــده دوره شــرکت کردیم، بیــان کرد: 
رشته کشتی توانسته ۶۲ درصد مدال های 
المپیک را به خود اختصاص دهد و این نشان 
می دهد برای رســیدن بــه موفقیت های 

بیشتر باید زیر ســاخت های کشتی فراهم 
باشد.

وی با بیان اینکه در ســطح کشور ۵۴ سالن 
اختصاصی کشتی را در دست احداث داریم، 
افزود: این نشان از این دارد که دولت اهتمام 
ویژه در این خصوص دارد اما نیاز است برای 
تکمیل پروژه ها اعتبار لازم به فدراســیون 

تعلق بگیرد.
کیومرث هاشمی با تاکید بر اینکه بیشترین 
سالن اختصاصی در رشته کشتی در کشور 
وجود دارد، اظهار داشــت: در کشور ۴۸۳ 
سالن کشــتی مشــغول فعالیت هستند و 
آموزش و پرورش ۲۱۰ ســالن کشتی دارد 
که این ظرفیت خوبی اســت و بایــد از این 

ظرفیت استفاده کرد.
وی ادامــه داد: من اعتقــاد دارم مخاطبان 
کشتی در جهان کم شــده است و اگر به این 
شکل پیش برود ioc این رشته را از المپیک 
حــذف خواهد کــرد، پس ما بایــد اهتمام 
بیشتری برای جذب اســتعدادهای کشتی 

در کشور داشته باشیم.
هاشمی طرح آمایش سرزمین را مورد توجه 
قرار داد و افزود: ما تلاش می کنیم شهرهای 
طلایی در ورزش ایجاد کنیم. این شهرهای 
طلایی، شهرهایی هستند که المپین دارند 

و یا اینکه ظرفیــت المپین شــدن دارند و 
مدال اور هســتند و ما تمام تمرکز را در آن 
شهری که اســتعداد و ظرفیت آن رشته را 

دارد باید فراهم کنیم.
سرپرســت وزارت ورزش و جوانان، با اشاره 
به یکی از سیاســت های ایــن وزارتخانه در 
بحــث میزبانی های رویدادهــای مختلف، 
گفت: تلاش داریم رشــته هایی که ظرفیت 
و اســتعداد داریم همانند والیبال که چند 
روزی مســابقات قهرمانی آســیا در شهر 

ارومیه برگزار شــد، در کشــور میزبان آن 
رویداد باشــیم و تمرکز را از تهران برداریم 
و در شهرســتانها برگزار شود تا شور و شوق 

ورزش در سراسر کشور دیده شود.
وی ادامه داد: ما به دنبال این هســتیم هر 
ماه یک بار میزبان رشته هایی که ظرفیت 
برگزاری آن در اســتان ها و شهرستان ها 
وجود داشــته باشد باشــیم، که این مهم 
نوید روح جدیدی در حوزه ورزش کشــور 

دارد.

تاج:
  اطلاعی از تعهد سردار آزمون به باشگاه 

آ اس رم ایتالیا ندارم
 رییس فدراســیون فوتبال گفت: هنوز اطلاع دقیقی از تعهد ســردار 
آزمون به باشگاه آ اس رم ایتالیا مبنی بر همراهی نکردن تیم ملی ایران 

در جام ملت های آسیا ندارم.
مهدی تاج پس از مجمع عمومی هیات فوتبال استان سمنان در گفت و 
گو با خبرنگار ایرنا افزود: باید موضوع را بررسی و سپس درباره آن اظهار 

نظر کنیم.
 برخی خبرها حاکی از تعهد ضمنی ســردار آزمون به باشــگاه آ اس رم 
ایتالیا برای همراهی نکردن تیم ملی فوتبال ایران در مسابقه های جام 

ملت های آسیا در زمستان امسال حکایت دارد.
آزمون ســتاره ایرانی بایر لورکوزن با امضای قراردادی به صورت قرضی 
راهی آ اس رم شــد تا در فصل جدید شــاگرد ژوزه مورینیو در این تیم 

شود.
جام ملت های آســیا ۲۰۲۳ از۱۲ ژانویه )۲۲ دی تا ۲۱ بهمن( در قطر 

برگزار خواهد شد.
برنامه دیدارهای ایران در جام ملت های آسیا ۲۰۲۳ به قرار زیر است:

ایران - فلسطین ۲۱:۰۰
۲۴ دی ورزشگاه اجوکیشن سیتی

ایران - هنگ کنگ ۲۱:۰۰
۲۹ دی ورزشگاه خلیفه

ایران - امارات ۱۸:۳۰
۳ بهمن ورزشگاه اجوکیشن سیتی

داورزنی: 
کادر فنی تیم ملی والیبال تغییر نمی کند

رئیس فدراســیون والیبال گفت: تصمیمی برای تغییر ســرمربی تیم 
ملی نداریم تا بازی ها آســیایی و انتخابی المپیک را پشت سر بگذاریم. 
مردم مطمئن باشند برای لیگ ملت های سال آینده و المپیک پیش رو 

فدراسیون تصمیم درست تری می گیرد.
محمدرضا داورزنی در حاشــیه مراســم زادروز جهــان پهلوان تختی 
در محل فدراسیون کشــتی، اظهار داشــت: باید عذرخواهی کنم که 
نتوانســتیم آن وعده ای که داده بودیم در مســابقات قهرمانی آســیا 
عملی کنیم؛ اما مطمئن باشــند که تلاش می کنیم تا نقاط ضعف خود 

را برطرف کنیم.
 این چند وقت فشار زیادی روی بازیکنان و سرمربی تیم ملی بود. تلاش 
ما این است تا تصمیم درســتی بگیریم و تصمیم از روی هیجان و فشار 

منجر به نتایج غلط تر می شود.
وی افزود: قطعا فدراسیون به فکر آینده والیبال بزرگسالان است. از یک 
طرف پشتوانه ســازی کرده و از طرف دیگر اهداف پیش رو را دارد و باید 
تصمیم درســت تر را بگیرد تا انتظارات مردم برآورده شود. فدراسیون 
بی خیال نیست و بیش از همه ناراحتی شــدید را روی چهره بازیکنان 
روی سکو دیدم و بیشتر از همه ناراحت هســتند و باید تصمیم درست 

را بگیریم.

وی ادامه داد: هیچ تصمیم دیگــری نمی گیریم تا بازی ها آســیایی و 
انتخابی المپیک را پشت ســر بگذاریم. مردم عزیز مطمئن باشند برای 
لیگ ملت های ســال آینده و المپیــک پیش رو فدراســیون تصمیم 

درست تری می گیرد.
رئیس فدراسیون والیبال گفت: تلاش خود را می کنیم برای بازی های 
آســیایی با آمادگی کامل برویم و از طرف دیکر امکان دیگری نداریم و 
براساس لیســتی که از قبل اعلام کردیم امکان حذف یا اضافه شدن و 

حتی تقویت کادر فنی را نداریم.
 برای انتخابی المپیک که در برزیل برگزار می شــود با هماهنگی کادر 
فنی شــاید کمک بیشــتری به عطایی کنیم؛ اما در بازی های آسیایی 
چنین امری مقدور نیســت و ریکاوری می کنیم تا بــا آمادگی بهتری 
برویم. مردم نگران المپیک پاریس نباشــند و قطعا فدراســیون تلاش 

می کند.

فولاد ربیعی را هوایی کرده بود
 سرمربی ذوب آهن در حالی به ماندن در این تیم راضی شد که به توافق 

اولیه با فولاد خوزستان دست یافته بود.
 پس از آخرین بازی فولاد خوزستان برابر ملوان و شکست سنگین این 
تیم با علیرضا منصوریان در واقع هت تریک این تیم با ســه شکست رقم 

خورد تا این مربی با فشار زیاد هواداران از کار خود برکنار شود.
بنابراین مســئولان این باشگاه خوزســتانی در اقدامی فوری و عجیب 
تصمیــم گرفتند تا بــه محمد ربیعی ســرمربی ذوب آهن پیشــنهاد 

همکاری دهند.
تصور بر این بود تا سرمربی جدید ذوب آهن این پیشنهاد را نپذیرد چرا 
که او به تازگی به این تیم آمده و توانســته در همین مدت کم گاندوها 
را به یک وضعیت پایدار و مناســب برســاند اما برخلاف این تصور او به 
موافقت ضمنی با فولاد رســید. وی به مدیران باشگاه فولاد خوزستان 
اعلام کرد که این ســمت را می پذیرد و تنها باید رضایت مسئولان ذوب 

آهن را جلب کنند.
مدیــران ذوب نیــز پس از توافــق ضمنــی ربیعی با فولاد جلســه 
اضطراری برگــزار کردند و موفق شــدند تا ربیعی را بــرای ماندن 
مجاب کننــد. چنانچه نیما نکیســا مدیرعامل این باشــگاه شــب 
گذشته بعد از این جلســه در صفحه مجازی اش با انتشار عکس خود 
در کنار ربیعی نوشت: پر قدرت تر از گذشــته برای رویش باورها ادامه 

خواهیم داد.
حالا باید منتظــر بمانیم و ببینیم قرمزهای خوزســتان با چه مربی ای 

برای ادامه فصل توافق می کنند.
تیم فوتبال فولاد خوزستان نیز در هفته چهارم لیگ برتر باید به مصاف 

پرسپولیس برود و بدون هیچ امتیازی قعرنشین جدول است.

وسیه؛ رستم پور به  فستیوال ورزش دانشگاهی ر
مدال نقره بدمینتون رسید

 نیما رســتم پور در بدمینتون انفرادی فستیوال بین المللی ورزش های 
دانشگاهی روسیه به مدال نقره رسید.

 در رقابت فینال بدمینتون انفرادی فســتیوال بین المللی ورزش های 
دانشگاهی روسیه نیما رستم پور نماینده کشورمان با شکست ۲ بر صفر 

برابر حریف روسی صاحب گردن آویز نقره شد.
پیش از این هــم در بخش افرادی بانوان رومینــا تاجیک صاحب مدال 

برنز شده بود.



کرمانشاه- حســنا فخار زاده  رئیس 
ســازمان فنــاوری اطلاعــات و ارتباطات 
شهرداری کرمانشاه از پیاده سازی سیستم 
یکپارچه سازی خزانه داری الکترونیکی در 
راستای اجرای دســتورالعمل خزانه داری و 
آئین نامه اجرایی آن در شهرداری و شفافیت 

مالی و ارتقاء مدیریت شهری خبر داد.
دکتر عابدین محمودی بــا اعلام این خبر 
گفت: پیرو دســتور جناب دکتر نوروزی 
شــهردار کرمانشــاه در خصوص اجرای 
شــهرداری هوشــمند و الزام بــر پیاده 
سازی سیســتم خزانه داری در شهرداری 

کرمانشــاه با تجمیع و تمرکز حساب های 
درآمــدی در راســتای شــفافیت مالی و 
یکپارچه بصــورت کار تیمی مشــترکی، 
ســازمان فاوا با مشــارکت حوزه معاونت 
نرم افزار و با در اختیار داشــتن زیرساخت 
های سیستمی و ارتباطی توسط معاونت 
زیرســاخت و معاونت فنی و پشــتیبانی 
موفق به اجرای مرحلــه ی اصلی یکپارچه 
سازی خزانه داری الکترونیکی شهرداری 
شدیم. وی ابراز داشت: از مهمترین مزایای 
پیاده سازی سیستم متمرکز خزانه داری 
می توان به ایجاد ساز و کار لازم برای اعمال 
مدیریت صحیــح منابع مالــی، مدیریت 
کنترل در دریافــت و پرداخــت ها، رفع 
چالش های ناشــی از کمبــود نقدینگی، 
تخصیــص منابع،  کنتــرل فرایند وصول 
و نقدینگی، کنترل و تفکیــک بودجه و ...  
اشــاره نمود. دکتر محمودی افزود: خزانه 
داری شامل سه گام مهم اســت که بعد از 
اجرای سامانه ی تجمیع درآمدها و پیاده 
ســازی کامل آن در گام های بعدی نسبت 
به پیاده ســازی ســامانه های تخصیص 
منابع موافقــت نامه در شــهرداری اجرا  
خواهد شــد. وی ابراز داشــت: از حســن 

اعتماد شــهردار محترم، معاونت محترم 
مالی اقتصــادی، معاونــت برنامه ریزی و 
رئوســای محترم حوزه هــای درآمدی و 
مالی شهرداری و مدیران مناطق هشتگانه 
که تجارب ارزنده آنها چراغ راه سازمان بود 
و همچنین همکاری کارشناســان محترم 
مناطق هشتگانه که با وجود برخی چالش 
ها در مراحل تســت و راه اندازی با صبر و 
شکیبایی در کنار همکاران سازمان بودند 
تشــکر می نمایم. در ادامه خانم مهندس 
ســمیه عزیزی معاون نرم افزار ســازمان 
فاوا خاطرنشان ســاخت: برای تحقق این 
امر در وحله اول، برقراری ارتباط سیستم 
درآمدی و سیســتم مالی شهرداری انجام 
گرفت و سپس نسبت به استاندارد سازی 
کُدهای درآمدی با کُدهای استاندارد شده 
بودجه ای اقدام و با طراحی سیســتم ابزار 
واســط درآمدی و مکانیزه نمودن ثبت در 
سیســتم های مالی و صدور سند عملیات 

کُدینگ طراحی و اجرا شد.
سپس خانم مهندس منیره حقی مسئول 
سامانه شهرســازی اظهار داشت: پس از 
عملیات استاندارد سازی کُدها و ضرورت 
تغییر در ســاختارهای فیش های عوارض 

نســبت به تجمیع فیش های حوزه های 
درآمد، نوســازی و صنفی که طی سالیان 
متمادی به صورت  چندین فیش جداگانه 
صادر می شد و موجب سردرگمی کاربران، 
ارباب رجــوع و همچنیــن افزایش هزینه 
مصرفــی کاغــذ، چاپگر و... مــی گردید، 
اصــلاح و در هرکــدام از ســر فصل های 
درآمــدی تنها یــک فیش بــا آیتم های 

مختلف چاپ و وصول خواهد شد.
مسئول سامانه شهرسازی فاوا خاطرنشان 
ســاخت: پس از یکپارچه ســازی فیش و 
نصب  پی سی پوز که باعث افزایش سرعت 

و دقت و حذف دستگاه های واسط گردید.
همچنیــن، مهنــدس میثم شــهیدی از 
برنامه نویســان ســازمان  فــاوا و همکار 
در پــروزه  در ادامه گفــت: در فیش های 
جدید نســبت به جانمایی لوکیشن ملک، 
مشــخصات مالکیت و... که می تواند سهم 
بســزایی در مدیریت زمان در رصد فیش 
ها را داشته باشــد و در هر فیش، تخصیص 
شناســه قبض و شناســه پرداخت درگاه 
بانکی واحدی، امــکان پرداخت بصورت 
الکترونیکــی آن از طریــق اپلکیش آپ 

مسیر می شود.

البرز-مظفری  شــهردار کرج گفــت: با توجه 
به برگــزاری مناقصه اجرای خــط BRT در کرج و 
انتخاب نهایی پیمانکار خط اتوبوس BRT عملیات 

اجرایی آن به زودی آغاز می شود.
مهرداد کیانی  ایجاد خــط BRT در کرج را تحول 
بزرگی در حمل و نقل عمومی ذکــر و عنوان کرد: 
با توجه به نیاز شــهر کرج به تحول جدی در زمینه 
حمل و نقل عمومــی عزم ما بر این اســت که خط 

BRT  در این کلانشهر به سرعت عملیاتی شود.
شــهردار کرج افزود: در جلســه ای کــه با حضور 
پیمانکار منتخب و مسئولان سازمان و حمل و نقل 
شهرداری کرج داشتیم در مورد نحوه اجرایی شدن 
این خط توافقاتی صورت گرفت. همچنین برای تأمین 
ناوگان و نحــوه بهره برداری و باز مهندســی خطوط 

اتوبوسرانی شهری نیز تصمیماتی گرفته شد.
وی در تشــریح تصمیمات اتخاذ شده در این زمینه 
گفت: خط BRT از پایانه شهید سلطانی مترو کرج 

تا میدان خوارزمی حصارک در ۳۹  ایستگاه رفت و 
برگشتی تعریف شده است.

کیانــی افزود: بــرای این خــط حــدود ۶۰ تا ۷۰ 
دستگاه اتوبوس BRT در نظر گرفته شده که زمان 
بهره برداری از آن را می توان نیمه اول ســال آینده 

پیش بینی کرد.
شــهردار کرج در پایان  گفت: با توجه به برگزاری 
مناقصه اجرای خــط BRT در کرج و انتخاب نهایی 
پیمانکار خط اتوبوس BRT عملیات اجرایی آن به 

زودی آغاز می شود.

بوشهر -هادی مینایی پور  مدیرعامل شرکت 
آب و فاضلاب استان بوشهر در این آیین اظهار کرد: 
نخستین پروژه شامل آغاز عملیات اجرایی ارتقاء، 
توســعه و بهره برداری از تصفیه خانه فاضلاب شهر 

بوشهر در ازای واگذاری بخشی از پساب است.
ابوالحســن عالی افزود: مدت زمان اجرا این پروژه 
۳۶ ماه و بــا ۴۵ هزار میلیارد ریال اعتبار اســت که 
جمعیت تحت پوشش آن کل شــهر بوشهر تا سال 

افق طرح در ۱۴۳۰ است.
وی بیان کرد: مشــخصات فنی پروژه نیز شــامل 
ارتقاء کمی و کیفی تصفیه خانه فاضلاب موجود به 
ظرفیت ۴۰ هزار مترمکعب در شبانه روز و احداث 
مدول های توسعه ای تصفیه خانه فاضلاب بوشهر 
به ظرفیت ۴۲ هزار مترمکعب در شــبانه روز و بهره 

برداری از کل طرح فاضلاب شهر بوشهر است.
عالی ادامه داد: دومیــن پروژه نیز آغــاز عملیات 
اجرایی شبکه جمع آوری فاضلاب مناطق جنوبی 

بوشــهر با ۱۵ هزار میلیارد اعتبار اســت که ظرف 
مدت ۲۴ ماه احداث می شود.

وی گفت: طول شــبکه فــاز اول پــروژه فاضلاب 
مناطق جنوبی شهر بوشهر ۹۰ کیلومتر و دارای سه 
باب ایستگاه پمپاژ اســت که اعتبار آن نیز از محل 
منابع عمومی، تهاتر نفت و ماده ۵۶ تامین می شود.

عالی افزود: هــدف اصلی از احداث ایــن پروژه که 
همــواره یکــی از مطالبه های جدی شــهروندان 
بوشــهری بوده، دفع صحیح و بهداشــتی فاضلاب 

مناطق جنوبی بوشهر است.

البرز بوشهر

ودیعملیاتیمیشود شهردار:BRTکرجبهز عملیاتاجرایی۲پروژهفاضلابشرکتآبفااستانبوشهرآغازشد

پیادهسازیسیستمیکپارچهخزانهداریالکترونیکیدرشهرداریکرمانشاه
زمانپرداختطلبگندمکارانوغرامت
بیمهمحصولاتکشاورزیاعلامشد

گرگان-مهنازمحمدزمانــی  مدیر شــعب بانک  کشــاورزی 
گلستان ضمن عذرخواهی بابت تاخیر در پرداخت طلب کشاورزان 
گلســتانی زمان پرداخت مابه التفــاوت گندمکاران گلســتانی و 

غرامت بیمه محصولات کشاورزی را اعلام کرد.
وحید صیادی در جمع اصحاب رسانه گلســتان اظهار کرد: میزان 
گندم خریداری شده از کشــاورزان گلستانی ۷۱ هزار میلیارد است 
که تا کنون ۶۲ هزار میلیــارد ریال آن پرداخت و ۹ هــزار میلیارد 

ریال اعم از اصل و مابه التفاوت پول گندمکاران باقی مانده است.
وی ضمن عذرخواهی از تأخیر در پرداخت طلب کشاورزان بذرکار 
گفت: روز گذشته سامانه »ســماک« بانک مرکزی باز شده و طلب 
کشــاورزان بذرکار تا اواســط هفته آینده از محــل اعتبارات بانک 

کشاورزی پرداخت و به حساب آن ها واریز خواهد شد.
مدیر شعب بانک  کشــاورزی گلســتان با بیان اینکه طبق اعلام 
وزیر کشــور و نمایندگان مجلس شــورای اســلامی حداکثر تا 
پایان شــهریورماه تمامی وجوهات و طلب کشــاورزان کشــور 
پرداخــت خواهد شــد، افزود: در ســال گذشــته کشــاورزان 
گلســتانی بیش از ۲۱۵ هزار هکتار از محصولات خــود را بیمه 
کردند که از ایــن تعداد ۱۱۴ هــزار هکتــار از محصولات آن ها 
از ۲۰ تا ۱۰۰ درصد دچار خســارت شــد. وی با اشــاره به اینکه 
بیشترین خســارت وارده به اراضی کشــاورزی در مناطق شمالی و 
به دلیل خشکسالی اتفاق افتاده اســت، اضافه کرد: برآورد خسارت 
وارده به محصولات کشاورزان گلســتانی بالغ بر ۳۵۰ هزار میلیارد 
تومان است که در شهریورماه و قبل از زمان خرید بذر گندم و جو به 

حساب کشاورزان واریز می شود.

مدیر عامل شرکت آب منطقه ای استان خبرداد؛
صدورسندمالکیتتکبرگی

برای3هزارهکتارهکتارازاراضی
رودخانههادرکردستان

ســنندج-فاطمه ملایی مدیر عامل شــرکت آب منطقه ای 
کردستان از صدور ســند مالکیت تک برگی برای ســه هزار هکتار 

از اراضی بستر رودخانه ها و مسیل های استان کردستان خبر داد.
 آریانژاد گفت: بــه منظور تثبیت مالکیت، اعمــال حاکمیت بهتر و 
جلوگیری از هرگونه سوءاســتفاده افراد ســودجو و در راســتای 
اجرایی نمــودن مفاد قانون جامــع حدنگار، بــا پیگیری های ویژه 
حوزه حقوقی این شــرکت برای میــزان ۳ هزار هکتــار از اراضی 
بســتر رودخانه ها و مسیل های اســتان، ســند مالکیت تک برگی 
صادر و تحویل این شرکت شده اســت. وی تأکید کرد: با اخذ سند 
مالکیت برای اراضی بســتر مجاری آب های سطحی اساساً با تثبیت 
مالکیت دولت به تولیت وزارت نیرو )شــرکت آب منطقه ای استان 
کردســتان( هر گونه سوء اســتفاده احتمالی برای تصرفات بستر و 
حریم منتفی خواهد شــد. آریانژاد به صدور اســناد مالکیت اراضی 
شــرکت آب منطقه ای کردســتان اشــاره کرد و اظهار داشت: این 
شرکت برای اراضی حوضه سد قشلاق ســنندج ۴۴ فقره سند، سد 
زیویه کامیاران ۶ سد امیرآباد کامیاران ۴ ســد رمشت کامیاران ۴ 
سد سنگ سیاه قروه 8 سد ســورال دهگلان 8 سد گاران مریوان ۶ و 
صدور دو فقره اسناد مالکیت ساختمان های اداری شهرستان های 
قروه و دهگلان اقدام نمود که خوشبختانه منتج به نتیجه گردیده و 

موفق به اخذ سند مالکیت تک برگی گردیده است.
وی ضمن قدردانی از مجموعه قضائی و ثبت اســناد و املاک استان 
گفت: تعامل و همکاری دســتگاه های ذیربــط در اخذ و صدور این 

اسناد بسیار ارزشمند و اثرگذار  است.

همزمان با هفته دولت انجام می شود؛
بهرهبرداريازپروژههایمهم

برقرسانيدراردبیل

اردبیل-افســون جبارزاده مدیر عامل شــرکت توزیع نیروی 
برق اســتان اردبیل گفت: پروژه هاي برق رساني اســتان اردبیل در 
هفته دولت سالجاری با اعتباری بالغ بر ۴۰۰۰ میلیارد ریال در سطح 

استان به بهره برداری می رسد.
حسین قدیمي با بیان این که هفته دولت یادآور فداکاری و جانفشانی 
شــهیدان »رجایی و باهنر« دو انســان شجاع و وارســته در تاریخ 
جمهوری اســلامی ایران اســت که خدمتگزاری را به معنای واقعی 
کلمه ترجمه کرده و انســانیت را به منصه ظهور رســانده اند، اظهار 
داشت: بی شک مرور سیره این دو شهید بزرگوار، الگوی نابی از جهاد 
در راه اهداف متعالی انقلاب اســلامی اســت. وي گفت: امید است با 
وحدت و همدلی زمینه های رشــد و پیشــرفت روز افزون در ســال 
مهار تورم و رشد تولید فراهم شــود، خادمان صنعت برق استان نیز 
با اراده و اعتقاد راسخ در راســتای خدمت به نظام مقدس جمهوری 
اســلامی ایران، افزایش رضایتمندی مردم شــریف استان اردبیل و 
تامین برق مطمئن و پایدار، بدون وقفه و به صورت شــبانه روزی در 
حال فعالیت می باشند. مدیرعامل شــرکت توزیع نیروي برق استان 
اردبیل در ادامه به پروژه هاي برق رســانی اســتان اردبیل در هفته 
دولت سالجاری اشــاره کرد و افزود: برخي از این پروژه ها، پروژه های 
ســرمایه گذاری توزیع با مبلغی بالغ بر ۹۴۷ میلیارد ریال هستند که 
شامل اصلاح و بهینه سازی شــبکه های روستایی و شهری، تجهیز و 
راه اندازی پســت های توزیع هوایی، فیدرهای جدید و توسعه شبکه 
های ۲۰ کیلو ولت، افزایش قدرت مانور و اســتفاده از تجهیزات با فن 
آوری های جدید از جمله ریکلوزر -  سکسیونر گازی مي باشند. مدیر 
عامل شرکت توزیع نیروي برق اســتان اردبیل نصب چراغ روشنایی 
معابر در نقاط مختلف شهری و روستایی با اعتبار ۲8۵ میلیارد ریال، 
نیرو رسانی شامل )چاههای کشاورزی، دامداری، مرغداری، پرورش 
ماهی، صنایع تولیدی و غیره( با اعتبار ۵8۱ میلیارد ریال، طرحهای 
کاهش تلفات و جایگزینی ســیم مســی با کابل خود نگهدار ۱۵۲۳ 
میلیارد ریال، نصب کنتورهای هوشــمند برق ) فهام( با اعتبار ۳۰۹ 
میلیارد ریال، اصلاح و بهینه سازی شبکه برق روستایی و برق رسانی 
به ۳ روستای بی برق مشگین شهر )ویزه دره، کره ناب و مرکوت ۱( با 
اعتباری بالغ بر ۳۵۵ میلیارد ریال را از دیگر پروژه هاي قابل افتتاح و 

بهره برداري این شرکت در هفته دولت سال جاري برشمرد .

شهر سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران

صفحه7
www . K H A R I D A A R O N L I N E . i rدوشنبه    6  شهریور   1402    شماره 1397

استانتهران

مشاور ارشد فرمانده سپاه پاسداران :
اربعیندستاوردفرهنگیوجریانپیروزیامتهااست

 مراسم بزرگداشت حاج کمیل شهید کریم میشی با حضور سردار سرتیب پاسدار 
دقیقی ، دکتر افیشن سهراب خان بازرس کل اســتان تهران ، دکتر علی اصغر 
جعفری معاون هماهنگ کننده حفظ آثار و نشر ارزشهای دفاع مقدس کشور و 

جمعی از مسئولین  کشوری در مسجد جامع غدیر خم بر گزار شد.
نماینده ایثارگران ســتاد کل نیروهای مسلح در این مراســم  با بیان اینکه 
شهدای مدافع امنیت و ســلامت بعنوان شــاهد برای جهانیان و پیشرفت 
تمدن ایران اسلامی الگو هســتند اظهار کرد:  زنده نگه داشتن یاد و خاطره 
شهدا و ادامه دادن راه و اهداف ارزشمند والای آنان یکی از مصادیق قدردانی 

از ایمان و اخلاق است .
ســردار داود غیاثی راد افزود : شهدا از وابستگی و دلبســتگی جدا شدند و در راه 
امنیت و سربلندی ایران اسلامی به اســتکبار جهانی درس دادند که این درس 

عبرت فراموش نشدنی است
عشق مردم در باب اربعین یک معجزه است

 مشاور ارشد فرمانده سپاه پاســداران هم  با بیان اینکه عکس این شهید یاد آور 
چهره ی واقعی صحنه در عمل اســت که صلابت یک رزمنده در صحنه عمل را 
نشان می دهد، بیان کرد : دشمن در روزهای گذشته تلاش های وافری انجام داده 

که موضوع عزاداری سید الشهدا و قصه ی اربعین روبه انحراف ببرد .
سردار سرتیپ پاسدار دقیقی گفت :  معلوم است که دشمن از این همه حضور در 

صحنه ها به خشم آمده اســت به قول حضرت امام)ره( عاشورا و تاسوعا است که 
اسلام رو نگه داشته است.

 وی با اشاره بر اینکه دشمن قصد دارد که این حرکت جهادی را کم کند تصریح 
کرد: عشق مردم در باب اربعین واقعا یک معجزه است.

 مشاور ارشد فرمانده سپاه پاسداران با اشاره بر اینکه جریان کربلا بیست میلیون 
است و فقط هم شیعه نیســت بلکه  از هر ملیت در این صحنه ظهور دارند عنوان 
کرد: آمریکا یی ها برای سرکوب ایران اقدامات زیادی انجام دادند   با شهادت حاج 
قاسم به دنبال این بودند که بگویند اگر شما کوچکترین اقدامی انجام دهید ۵۲ 
نقطه فرهنگی ایران رو مــی زنیم و  اگر می زدیم جنگ می شــد و اگر نم یزدیم 
امنیت نداشتیم  وبه اصطلاح ایران مهار می شد بنابر این  به زعم خودشان  ترامپ   
نماد یک پهلوان است  که هم فلســطین و هم ایران را به سلطه خودش در آورده 

است.
سردار سرتیپ پاسدار دقیقی در ادامه بیان کرد: اما، رهبر فرزانه انقلاب با شجاعت 
دســتور داد این لامصب رو بزنید تا قصه ی معامله بزرگ غرب ابطال  شــود تا 
ترامپ باخاک یکسان شود  و فلسطینی ها تقویت شوند و انتقام خون حاج  قاسم 
شهید سلیمانی گرفته شود  و ســر انجام حاج سردار قاسم سلیمانی با شهادت و 

محبوبیت اش برای استکبار جهانی خیلی خطرناک تر شد.
 وی  در پاسخ به آنها که می پرسند  داعش از روی  زمین برداشته نشده است گفت:  

بدانید حاج قاسم کاری کرد که شهر و مقری نداشته باشند..
  سردار دقیقی با  تاکید بر اینکه یک پیروزی نظامی باید تبدیل به پیروزی سیاسی 
،پیروزی ایدیولوژیک و پیروزی اقتصادی شــوداظهار کرد: مابه این دستاورد ها 

رسیدیم و اربعین یکی از دستاوردهای فرهنگی جریان پیروزی امت ها است.
مشاور ارشــد فرمانده سپاه پاســداران افزود : همه برای از بین برداشتن اربعین 
متعهد شدنداما، اگر پیروزی امثال حاج قاسم و پیروزی مقاومت نبود اربعینی در 

کار نبود.
 وی گفت : خانواده های شهدا بدانند که خون شهدا هیچ وقت پایمال نخواهد شد 
چرا که امنیت امروز ایران  حاصل خون شهدا است و اگر حرکت شهدا نبود امروز 

ایرانی نبود.
رونمایی از چاپ دوم کتاب حــاج کمیل، تجلیل  از خانواده های شــهید کاوه ، 
شهید ناصر کاظمی،  شهید سید نور خدا موســوی ، شهید حاج کریم میشی و 
سرادر شهید فیض با همکاری پایگاه بسیج شهید حاج قاسم سلیمانی و اداره کل  

بازرسی استان تهران  از برنامه های جانبی این مراسم بود .

اصفهان-مریم مومنی  ر ســال گذشــته شــرکت فولاد مبارکه با 
۱۷۰.۱ میلیون دلار، بیشــترین ســهم در صرفه جویی ارزی را به خود 

اختصاص داد.
به مناســبت هفته دولت در راســتای برنامه های دولت و وزارت صنعت 
معدن و تجارت، این ســازمان با اجرای سیاســت بومی سازی و راهبری 
آن در شــرکت های بزرگ معدن و صنایع معدنی، طی سه سال گذشته، 

صرفه جویی ارزی افزون بر یک میلیارد و ۷۲۴ میلیون دلاری را رقم زد.
در ســال گذشــته، شــرکت فولاد مبارکه بــا ۱۷۰.۱ میلیــون دلار، 
بیشترین ســهم در صرفه جویی ارزی را به خود اختصاص داد. پس از آن 
شرکت های فولاد خوزستان با ۱۳8.۴ میلیون و ملی مس با 8۱ میلیون 

دلار در جایگاه های دوم و سوم قرار گرفتند.
از ســال ۱۳۹۹ تا ۱۴۰۱ ارزش برنامه های بومی ســازی در شرکت های 
زیرمجموعــه و تابعه به ترتیب بــه ۶۱8 میلیــون، ۵۷۰ میلیون و ۵۳۶ 

میلیون دلار رسید.
در مدت مورد بررسی، شرکت های فولاد خراسان، گل گهر، منطقه ویژه 
خلیج فارس، ذوب آهن اصفهان، ملی فولاد، چادرملو، گهرزمین، تهیه و 
تولید مواد معدنی، فولاد هرمزگان، میدکــو، آلومینای ایران، آلومینیوم 
جنوب، ســرمایه گذاری پارسیان، توسعه فراگیر ســناباد )سیمیدکو( و 

فولاد سنگان در رتبه های چهارم تا هجدهم قرار گرفتند.
مصطفی عطایی پــور، معاون خرید شــرکت فولاد مبارکه در تشــریح 

برخی اقدامات و دستاوردهای این شــرکت در حوزه بومی سازی گفت: 
گزارش های استخراج شــده از عملکــرد فولاد مبارکــه در زمینه های 
مختلف نشــان می دهد بخش اعظمی از دســتاوردهای این شرکت در 
زمینــه صرفه جویــی ارزی مربوط به بومی ســازی تجهیــزات و اقلام 
موردنیاز بوده است. موفقیت های ارزشمند فولاد مبارکه باعث شده این 

شرکت امروز پیشتاز بومی سازی در صنعت فولاد کشور باشد.
وی خاطرنشــان کرد: نهضت بومی ســازی در فولاد مبارکــه از دوران 
ســاخت و ابتدای بهره بــرداری با هدف تأمیــن پایدار مــواد، قطعات 
و تجهیزات موردنیاز خطوط تولید آغاز شــد و از ســال ۱۳8۱ تا کنون 
به صورت ســاختاریافته و فرایندی با رویکرد توســعه و بهبود مستمر، با 
مشــارکت کلیه متخصصان نواحی تولیدی و پشــتیبانی و شرکت های 

سازنده دانش بنیان آغاز شد.
به گفته معاون خرید فولاد مبارکه، این شــرکت در این مســیر روشن با 
سرمایه گذاری های هوشمندانه و حمایت از شرکت های سازنده داخلی 
و دانش بنیان، ایجاد شــرایط تأمین پایدار، اقتصــادی، کیفی و به موقعِ 
اقلام خرید خارج و تحریمــی موردنیاز خطوط تولیــد از طریق فرایند 

بومی سازی را وظیفه سازمانی خود تعریف کرد.
وی گفــت: شــاخص های عملکــردی فــولاد مبارکــه در راســتای 
وظیفه ســازمانی واحد بومی ســازی این شــرکت عبارت اند از: تعداد 
درخواست های بومی ســازی ارســالی از نواحی؛ تعداد درخواست های 

بومی ســازی اتمام یافته؛ کیفیت اقلام بومی سازی شده؛ متوسط زمان 
بومی ســازی مواد، قطعات و تجهیزات و نســبت قیمت تمام شده مواد، 

قطعات و تجهیزات بومی سازی به قیمت خارجی.
بنابر اظهــارات عطایی پور، نتایج بومی ســازی در فولاد مبارکه نشــان 
می دهد از ابتدای ســال ۱۳8۱ تاکنون بیش از ۱۰۰ هزار مواد، قطعه و 
تجهیز در داخل کشــور بومی سازی شــده که علاوه بر تأمین به موقع و 
پایدار و کیفی، صرفه جویی حدود ۲.۹۶8 میلیون دلار را در پی داشــته 

است.

با راهبری ایمیدرو و به مناسبت هفته دولت اعلام شد؛

داد بهخوداختصاص را ارزی درصرفهجویی بیشترینسهم مبارکه فولاد

اصفهان
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معاون وزیر کار عنوان کرد
رشد ۸۶ درصدی دستمزد کارگران در دو سال 

دولت سیزدهم
معاون وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعــی، افزایش ۵۷ درصدی حداقل 
دستمزد کارگران در سال گذشته را اقدامی مثبت از سوی دولت عنوان 
کرد و گفت: دســتمزد کارگران در دو ســال دولت سیزدهم ۸۶ درصد 

افزایش یافت.
علی حسین رعیتی فرد در نشســت خبری هفته دولت درباره احتمال 
بازنگری مجدد دستمزد کارگران گفت: حداقل دستمزد طبق ماده ۴۱ 
قانون کار سالانه یک بار توسط شــورای عالی کار مشخص می شود. اگر 
اعضای شورا پیشنهادی داشته باشــند، می توانند مطرح کنند که باید 

در شورا بررسی شود و در صورت تایید، جلسات می تواند برگزار شود.
وی در بــاره شــائبه مداخله دولــت در افزایش ۲۷ درصــدی حداقل 
دستمزد ســال ۱۴۰۲ و وجود برخی ســناریوها در این زمینه توضیح 
داد: سال قبل دولت چه ســناریویی را طراحی کرد که حداقل دستمزد 
۵۷.۴ درصد افزایش یافت؟ در حالی که نرخ تورم بر اســاس اعلام مرکز 
آمار کمتر از ۵۷ درصد بود و امسال که به طور سه جانبه و با امضای همه 
شــرکای اجتماعی افزایش ۲۷ درصدی دســتمزد تصویب شد چنین 

سناریوهایی صحبت به میان می آید؟
او افزود: باید توازن در حوزه کار را در نظر بگیریم و واحدها و کارگاه های 
کوچک را هم ببینیم زیرا اگر دستمزد بیش از توازن تعیین شود، ممکن 
اســت به تعدیل نیروی کار در معادن و کارگاه ها منجر شــود، بنابراین 
فقط کارخانه های بــزرگ فولاد و پتروشــیمی را نبینیــم که هزینه 
دستمزد در آنها زیاد نیســت و اگر درصد افزایش دستمزد بیشتر شود، 

در تراز تجاری آن شرکت خیلی تاثیرگذار نباشد.
معــاون وزیر تعــاون، کار و رفــاه اجتماعــی در عین حال عدم  ســه 
جانبه گرایی در دســتمزد را رد و تاکید کرد: ســال گذشته که حداقل 
حقوق ۵۷ درصد افزایش پیدا کرد، اعلام کردند که قانون رعایت نشــد 
و به ســه جانبه گرایی عمل نشــد؛ در حالی که همان گروهی که سال 
گذشــته دســتمزد را ۵۷ درصد تعیین کردند، امســال نیز ۲۷ درصد 
مصوب و ذیل صورتجلسه مزد را امضا کردند و تعیین دستمزد بر اساس 

جمیع نظرات شرکای اجتماعی صورت گرفت.
رعیتی فرد با بیان اینکه در دولت ســیزدهم بیش از ۸۶ درصد دستمزد 
افزایش یافته است، اظهار کرد: امسال هم با توافق افزایش ۲۷ درصدی 
تصویب شد. مضاف بر اینکه در قانون نوشته شده با توجه به نرخ تورم و 
سبد معیشت دستمزد تعیین شود و گفته نشده حقوق طبق نرخ تورم 
تعیین شــود. باید با توجه به شــرایط کارگاه ها و بنگاه های کوچک که 
دچار مشکل نشوند، توازن را رعایت می کردیم و امسال گروه کارگری 
با وجود فشاری که  رویشان بود همراهی کردند و جمع بندی نهایی این 

شد که امسال حداقل دستمزد ۲۷ درصد افزایش  یابد.

به گفته معاون روابــط کار وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی در شــورای 
عالی کار حداقل دســتمزد مشخص می شــود و محدودیتی ندارد که 
کارفرما بر اساس سابقه، تخصص و تجربه حقوق کارگر خود را افزایش 

دهد.

مدیر صندوق توسعه بازار سرمایه اعلام کرد
 جزئیات انتشار اوراق تبعی برای حمایت

 از بازار سرمایه
مدیر صندوق توسعه بازار سرمایه با اشاره به جزئیات انتشار اوراق تبعی 
برای حمایت از این بازار، گفت: افزایش منابــع صندوق ضمن افزایش 
انجام اقدامات حمایتی بیشــتر توســط صندوق، زمینه افزایش سطح 

اطمینان سرمایه گذاران را فراهم خواهد کرد.
روند پرنوســان معاملات بورس در چند وقت گذشته، مسوولان حاضر 
در بازار سرمایه را بر آن داشــت تا هر چه سریع تر تصمیمات جدیدی را 
به منظور حمایت از بازار اتخاذ و زمینه کاهش نوســانات حاکم در بازار 
را فراهم کنند.در ادامه اقدامات انجام شده توسط سازمان بورس، هفته 
گذشته »امیرمهدی صبایی« سخنگوی این ســازمان از انتشار اوراق 
»اختیار فروش تبعی« تا ســقف مبلغ ۶ هزار میلیارد تومان )همت( با 
سر رسید یک ســاله و نرخ بازده حداقل ۲۰ درصد خبر داد و اعلام کرد: 
سرمایه گذاران می توانند با خرید بلوکی سهام به همراه این اوراق، بازده 

سرمایه گذاری خود را تضمین کنند.
با توجه به اعلام این خبر و نیز امیدواری تزریق شده به بازار برای تغییر 
مســیر معاملات بورس، اما جزئیات آن در هاله ای از ابهام قرار داشــت 
که در این زمینه »قادر معصومی خانقاه«، مدیر صندوق توســعه بازار 
سرمایه امروز )یکشــنبه( در گفت وگو با خبرنگار اقتصادی ایرنا به ارائه 
توضیحاتی درباره این طرح پرداخت و اظهار داشــت: در ادامه نوسانات 
حاکم بر بازار، صندوق ســرمایه گذاری مشترک توسعه بازار سرمایه در 
راستای وظایف و مسوولیت های تعریف شــده و به منظور تجهیز منابع 
مالی و حمایت از بازار اقدام به انتشــار حدود ۶ همت اوراق تبعی از نوع 

حمایتی یا بیمه ای خواهد کرد.

وی خاطرنشــان کرد: در واقع از این میزان، رقم ۲ هزار و ۲۰۰ میلیارد 
تومان آن از تبدیل اوراق تبعی تامین مالی قبل به حمایتی که اطلاعیه 

آن توسط شرکت بورس تهران منتشر شده است، انجام خواهد شد.
معصومی خانقاه اعلام کرد: همچنین بقیه آن نیز از طریق انتشار اوراق 
جدید )با دارایی پایه متنوع؛ حــدود ۷۰ نماد از تقریبا کل صنایع حاضر 

در بازار( با سر رسید یک ساله تامین خواهد شد.
مدیر صندوق توســعه بازار ســرمایه به اثر ایــن حمایت صندوق 
توسعه ملی بر روند معاملات بازار اشاره کرد و گفت: افزایش منابع 
صندوق به طور حتم منجر به انجام اقدامات حمایتی بیشتر توسط 
صندوق می شــود، همچنین انتشــار اوراق مذکور زمینه افزایش 
سطح اطمینان سرمایه گذاران را فراهم خواهد کرد.وی در پاسخ به 
سوالی مبنی بر اینکه امکان افزایش رقم این حمایت در بازار وجود 
دارد یا خیر، خاطرنشــان کرد: این موضوع باتوجه به شرایط بازار 

قابل بررسی است.

سخنگوی آب و فاضلاب:
آخرین وضعیت آبرسانی در مرزها اعلام شد

سخنگوی صنعت آب و فاضلاب کشــور گفت: از نظر تامین آب پایدار 
در مرزهای کشــور مشــکلی وجود ندارد و اگر شــبکه آبرسانی نتواند 
پاسخگوی نیاز زوار باشد آب شــرب از طریق تانکرهای آبرسانی سیار 
تأمین می شود.هاشم امینی ســخنگوی آب و فاضلاب کشور با اشاره به 
پایداری شبکه آب در مناطق مرزی گفت: طی پیگیری های انجام شده 
از استان های مرزی مختلف مشکلی در آبرسانی برای ایام اربعین وجود 
ندارد.وی ادامه داد: روز جمعه مشکل چند ساعته در مرز ریمدان وجود 
داشــت که برای حل این موضوع دو تانکر آبرسانی سیار به کمک شبکه 

آب آمد تا شبکه تعمیر شود.
به گفته این مقام مسئول در سایر مرزهای کشور مشکل خاصی ندارند.

وی در پاســخ به این ســوال که چه تدابیری برای بروز مشکل در سایر 
مرزها اندیشیده شــده اســت، گفت: حتی برای داخل کشور عراق هم 
که نگرانی هایی را به وجود آورده بود تانکرهایی از چند اســتان اضافه 
کردیم.سخنگوی صنعت آب و فاضلاب کشور خاطرنشان کرد: در مرز 
مهران هم به جهت حفظ پایداری شــبکه آب و نگرانی که برای تراکم 
زائرین وجود داشــت علاوه بر شــبکه آب پایدار چند تانکر در این مرز 

تعبیه شد تا نیاز زوار را به طور کامل برطرف کند.
امینی ادامه داد: خوشبختانه شــلمچه و چذابه شرایط مناسبی از نظر 
تأمین آب دارند، مرز باشــماق شرایط بسیار مناســبی برای تأمین آب 
پایدار دارد البته باید در نظر داشــت که حجم مسافر در باشماق بسیار 
کمتر است.ســخنگوی صنعت آب و فاضلاب کشور با بیان اینکه تراکم 
مســافر در مرز مهران زیاد اســت و پس از آن مرزهای شلمچه و چذابه 
بیشترین مســافر را دارند، افزود: خوشــبختانه در مرز مهران که نقطه 

ثقل عبور و مرور زائرین است، آب پایدار تأمین شده است.
امینی توضیح داد: اگر مرز مهران را به عنوان نقطه ثقل مســافر در نظر 
بگیریم علاوه بر مرز به شــهر مهران هم توجه ویــژه ای داریم که دچار 

کمبود آب نشود.
به گفته این مقام مسئول در کشور ۲۰ تانکر آب مستقر شده است.

وی در خاتمه اضافه کرد: ظرفیتی که از طریق شــبکه برای این مناطق 
در نظر گرفته ایم، برای ۵۱ درصد از زائرین برنامه ریزی شــده اســت 
که در کنار آن تانکر آبرســانی ســیار هم در نظر گرفته شده است. در 
صورتیکه شبکه آبرسانی نتواند پاســخگوی نیاز زوار باشد آب شرب از 

طریق تانکرهای آبرسانی سیار تأمین می شود.

در کلانشهر تهران و حومه صورت می گیرد
وه های بازرسی وزی گر  حضور شبانه ر

 در جایگاه های عرضه سوخت
مدیر شــرکت ملی پخش فرآورده هــای نفتی منطقه تهــران گفت: 
به  منظور بررســی روند سوخت رســانی و تســریع در ارائــه خدمات 
جایگاه های عرضه سوخت مایع در کلانشــهر تهران و حومه، بازرسی 

شبانه روزی در جایگاه ها ادامه دارد.
فریدون یاســمی بیان کرد: عملیات سوخت رســانی با هدف تســریع 
در ارائه خدمات به شــهروندان و تقلیل زمان ســوخت گیری به صورت 
مستمر و شبانه روزی در حال انجام است و تیم های نظارتی با حضوری 

همه جانبه بر این کار مهم نظارت دارند.
وی تأکیــد کرد: شــهروندان از در اختیــار قرار دادن کارت ســوخت 
شخصی خود به دیگران اجتناب کنند زیرا عواقب و مسئولیت هرگونه 

سوء استفاده احتمالی به عهده دارندگان کارت سوخت شخصی است.

مدیر شــرکت ملی پخش فرآورده هــای نفتی منطقه تهــران درباره 
فروش مکمل سوخت اظهار کرد: فروش مکمل سوخت در جایگاه های 
عرضه فرآورده هــای نفتی ممنــوع و دریافت هرگونــه وجهی از این 
طریق غیرقانونی است.یاســمی تأکید کرد: همــه جایگاه های عرضه 
فرآورده های نفتــی منطقه تهران فعــال و عملیات سوخت رســانی 

به صورت روان و بدون وقفه در حال انجام است.
براســاس اعلام وزارت نفت، سامانه پاســخگویی و ارتباط با مشتریان 
۰۹۶۲۷ شــرکت ملی پخــش فرآورده هــای نفتی ایــران به صورت 
شبانه روزی آماده پاســخگویی به شــکایت ها و انتقادهای شهروندان 

است.

مدیرعامل شرکت مدیریت منابع آب ایران:
ح کنترل برداشت از چاه های کشاورزی  اجرای طر

با مدیریت همزمان آب و برق
 مدیرعامل شــرکت مدیریت منابــع آب با بیان اینکــه طرح مدیریت 
توأمان آب و برق در کنترل برداشــت و مصرف آب چاه های کشاورزی 
وارد مرحله اجرایی شــد، گفت: این اقدام، تکلیــف قانونی وزارت نیرو 
است و نیاز است مدیران اســتانی بر این مســئله اهتمام جدی داشته 

باشند.
به گزارش شــبکه خبری آب ایران، »محمد جوانبخت« در نشســت 
سراســری مدیران ســتادی و مدیران عامل آب منطقه ای کشور که با 
حضور وزیر نیرو برگزار شد، اظهار داشــت: پروژه هایی که ده ها سال از 
عمر شروع شــان می گذرد و در بخش آب بلاتکلیف بــوده و به معضل و 
مشــکل تبدیل شــده بودند، طی یکی دو ســال اخیر با تدوین بسته 
برنامه ریزی و زمانبندی، به عنوان طرح های اولویت دار در دســتور کار 
بخش های مختلف در استان ها و شــرکت های آب منطقه ای و شرکت 
آب نیرو قرار گرفته اســت.وی افزود: در سال گذشــته تعداد زیادی از 
این طرح ها به نتیجه رسیده و افتتاح شده و اثرگذاری بسیار مفیدی در 

بخش آب و خدمات رسانی آب کشور داشته است.
جوانبخت تصریح کرد: در یک نگاه کلی می شود اینگونه قضاوت کرد که 
مجموعه آب منطقه ای در استان ها و شرکت آب نیرو به شکل فراگیری 
در سطح کشــور در یک حرکت متفاوت از گذشــته در انجام پروژه ها و 

طرح ها حضور داشته و شاهد یک تحول بزرگ در این بخش هستیم.
معاون آب و آبفــای وزیر نیرو و مدیرعامل شــرکت مدیریت منابع آب 
ایران بیان داشــت: با این حرکت بزرگی که در کشور آغاز شده امیدوار 

هستیم این پروژه ها طبق زمانبندی مقرر به نتیجه برسد.
جوانبخت در ادامه با بیــان اینکه بحث مدیریت توأمــان آب و برق در 
کنترل برداشــت و مصرف آب چاه های کشــاورزی وارد مرحله جدی 
اجرایی شــده اســت، افزود: مدیران آب منطقه ای به ویــژه در بحث 
مغایرت های اطلاعــات فی مابین بخش آب و برق بــا جدیت مدیریت 
کرده و نظارت داشته باشــند.معاون آب و آبفای وزیر نیرو و مدیرعامل 
شــرکت مدیریت منابع آب ایران گفت: جلســات هماهنگی آب و برق 
در این خصوص اطلاع رسانی خواهد شــد و نیاز است مدیران استانی بر 
این مســئله اهتمام کنند، چرا که این تکلیف قانونی وزارت نیرو است و 

اکنون در مراحل اجرایی قرار دارد.
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 در سایه اقدامات بانک مرکزی

بازگشت آرامش به بازار ارز

خریدار   افزایش تامیــن ارز واردات، برقراری 
آرامش نسبی در فضای ملتهب نرخ ارز و بازگشت 
ثبات نسبی به اقتصاد کشــور از جمله مهمترین 
دســتاوردهای بانک مرکزی دولت سیزدهم در 

دوره کنونی به شمار می رود.
بانک مرکزی در دوره جدید فعالیت خود در دولت 
ســیزدهم با رویکرد تثیبت و حرکت در راستای 
پیش بینی پذیــر کردن اقتصاد ایــران در جهت 
ریل گذاری سیاســت های پولی و بانکی حرکت 
می کنــد. رویکردی کــه در فرایند اتخــاذ آن به 
ویژگی اقتصاد ایران توجه ویژه ای شده است، زیرا 
اقتصاد ایران همواره و به ویژه در سال های اخیر در 
معرض بی ثباتی های متعددی قرار گرفته اســت.

در این بین شــکل گیری بحران های ارزی پی در 
پی در اقتصاد ایران سبب شــده است تا بی ثباتی 
نرخ ارز به عنوان یکی از مهم ترین عوامل بی ثباتی 

اقتصاد شناخته شود.
در این شــرایط لزوم اتخاذ سیاست های تثبیت 
اقتصــادی بیــش از پیش بــر همــگان نمایان 
خواهد شــد؛ زیرا تثبیت اقتصادی لازمه اجرای 
سیاست های اصلاحی اســت و زمانی می توان از 
سیاست اصلاحی سخن گفت که در وهله نخست 
شــرایط اقتصادی کشــور در وضعیت پایدار و با 
ثبات قرار گیرد.از این رو، رسالت بانک مرکزی به 
عنوان بزرگترین نهاد پولی و ارزی کشــور ایجاب 
می کند که در نقش یک سیاســتگذار، به منظور 
کنترل نوســانات و بازگشــت ثبات بــه اقتصاد، 

مداخله و اقدامات لازم را انجام دهد.
در شــرایط کنونی، بی ثباتی در متغیرهای کلان 
اقتصادی ایران موجب می شــود تا ریســک و نا 
اطمینانی فعالیت های اقتصادی افزایش یابد. این 
امر به صورت یک چرخه معیوب، موجب تضعیف 
سمت عرضه اقتصاد و تشــدید بی ثباتی خواهد 
شــد؛ بنابراین، در این شــرایط، ایجاد محیطی 
با ثبــات و پیش بینی پذیــر یکــی از مهمترین 
محورهای تقویت ســمت عرضه اقتصاد کشــور 

خواهد بود.
بر همین اســاس، بانک مرکزی با هدف بازگشت 
ثبات به اقتصاد کشــور، فعالیت های خــود را با 
عنوان سیاســت تثبیت اقتصادی در ســه محور 
اصلی »ثبات بخشــی و پیش بینــی پذیر نمودن 
بــازار ارز«، »کنترل نقدینگــی« و »تقویت نظام 
تنظیم گــری )Regulation( در بازارهای مالی 

)پولی، ارزی و اعتباری( « دنبال می کند.

مهمترین اقدامات بانک مرکزی برای 
تعدیل انتظارات منفی در بازار ارز

    تامین ارز مورد نیاز واردات کالای اساســی در 
بستر ســامانه نیما با نرخ ۲۸ هزار و ۵۰۰ تومان به 

ازای هر دلار آمریکا
    کاهش تعــدد نرخ ارز به ســه نــرخ در نظام 
ارزی کشور شــامل نرخ حواله کالاهای اساسی، 

ETS و حواله ETS اسکناس
    راه اندازی مرکز مبادله ارز و طلای ایران

    اصلاح دســتورالعمل اجرایی فروش اسکناس 
ارز از طریق واریز به حساب ارزی بانکی

    تخصیص ارز مسافرتی به مسافران بعد از گیت 
فرودگاه

    کاهش مدت زمان بازگشت ارز صادراتی
    همــکاری و هماهنگی با وزارتخانه ها و ســایر 

نهادها
    مداخله حاشیه ای در بازار غیر رسمی ارز و طلا 
از طریق فروش ارز به اشــخاص و عرضه سکه در 

بورس کالا.
از این رو، همانطور که از آمــار و ارقام برمی آید در 
عمل نیز آنچه تاکنون از نتیجه اقدامات یاد شــده 
در اقتصاد کشور مشــاهده شده، برقراری آرامش 
نســبی در فضای ملتهب نرخ ارز و بازگشت ثبات 

نسبی به اقتصاد کشور بوده است.

سیاست گذاری و تنظیم گری بازار ارز
    کاهش مــدت زمان بازگشــت ارز صادرات از 

۱۲۵ روز به ۸۰ روز
    تمرکز خرید ارز اسکناس و رفع تعهد صادراتی 

در بانک ملی
    فــروش ارز تامین نیازهای ضــروری از طریق 

واریز به حساب ارزی نزد بانک ها
    تخصیص به روز و به هنگام کالاهای اساســی، 

دارو و تجهیزات پزشکی
    تســهیل واردات طلا به کشــور و حذف شرط 

الزام به گشایش اعتبار اسنادی برای واردات طلا
    جلوگیری از ایجاد درخواست های غیرواقعی 
ارز بــرای واردات در قالب مسدودســازی معادل 

ریالی مبالغ ارز در حساب متقاضی نزد بانک ها
    تقویــت عرضــه ارز از طریــق بهره گیری از 
ظرفیت های کشــورهای دوســت و همسایگان 
مثل چین و امارات از طریق دریافت خط اعتباری 

ارزی
    اتصال ســامانه های پیام رسان ملی بانک های 

ایران و روسیه
    اتخاذ رویکرد فعال در دیپلماسی منطقه ای در 

حوزه پولی و ارزی
    گســترش تعاملات تجاری در بستر استفاده 
از ظرفیت هــای اتحادیه های پایاپای آســیایی 

.)ACU(

برنامه های آتی بانک مرکزی برای 
ساماندهی بازار ارز

    اصلاح سیاست های خرید و فروش ارز
    توسعه مرکز مبادله ارز و طلای ایران

    ایجاد صندوق تثبیت بــرای کمک به تثبیت 
نرخ ارز در مواقع لزوم

    ارتقای نظارت عملیاتی بر فعالیت تراستی ها و 
مدیریت فعال بانک مرکزی

    همچنیــن تقویــت و توســعه تعامــلات با 
کشــورهای همســایه و شــرکای تجاری برای 
اســتفاده از ظرفیت های آنها در تســهیل مالی 

مبادلات فی مابین.

نظارت و پایش بازار ارز و طلا
بانک مرکزی در حوزه نظــارت و پایش بازار ارز به 
صورت مستمر در این حوزه حضوری موثر داشت 
تا مانع از نرخ ســازی های کاذب و موج ســواری 
دلالان در حوز ارز شود و در این راستا مرکز مبادله 
طلا و ارز که در روزهای پایانی ســال گذشته کار 
خود را آغاز کرد، نقشــی محوری در ارام بخشی 
بازار ارز داشــت و بــه اعتراف اکثر کارشناســان 
بازار ارز در ســال جاری از آرامش و ثبات نســبی 

برخوردار بود.
بزرگترین اقدام بانک در حــوزه ارزی راه اندازی 
بازار مبادله ارز و طلا و انتقال عملیات ارزی به این 
مرکز اســت، همچنین ایجاد صندوق تثبیت ارز 
انتشار اوراق مشتقه برای تثبیت نرخ ارز که بتواند 
ابزارهای لازم را برای تثبیت نرخ ارز و برنامه ریزی 
مدیریت ارز برای صادر کنندگان و وارد کنندگان 
فراهم کند از دیگر اقدامــات بانک مرکزی در این 

حوزه است.
اتصال نیمای صادراتی بــه وارداتی که تخصیص 
بهینــه ارز در بحــث تجارت صــورت گیرد جزو 

برنامه های اصلی است.
از جمله اقدامات بانک مرکــزی در زمینه تعادل 
بخشــی به بازار طلا و ســکه و کاســتن از حباب 
ســکه، عرضه فیزیکی اوراق سلف ســکه بود که 
با سررسیدن شــدن این اوراق ســکه به صورت 

فیزیکی به خریداران تحویل خواهد شد.

افزایش تامین ارز و بهبود شرایط حساب 
جاری کشور

پارســال ۶۵ میلیــارد دلار تامین ارز مــورد نیاز 
دستگاه ها انجام شــد و امســال تامین ارز مورد 
نیاز دستگاه ها رشــد ۶.۸ درصدی داشته است. از 
ابتدای ســال جاری تاکنون بیش از ۲۳ میلیارد و 
۸۲۲ میلیون دلار تامین ارز انجام شــد، در حالی 
که در دوره مشابه سال گذشته ۲۲ میلیارد و ۳۰۵ 
میلیون دلار بود.گفتنی اســت در حوزه ارزی تا 
پایان ســال گذشــته کل تامین ارز انجام شــده 
توســط بانک مرکزی نزدیک به ۶۵ میلیارد دلار 
بود که ۱۶ میلیارد ســهم بخش کشاروزی، ۳.۵ 
میلیارد دلار ســهم بخش بهداشت و ۴۵ میلیارد 

دلار هم بخش صنعت بوده است.
سال گذشــته حدود ۹۰ میلیارد دلار آمار بخش 
صــادرات بــود کــه ۵۳ میلیــارد دلار صادرات 

غیرنفتــی و ۳۸ میلیــارد دلار صــادرات نفت و 
معیانات گازی بوده است. مدت زمان بازگشت ارز 
حاصل از صادرات در سال گذشــته چهار ماه در 
نظر گرفته شدکه به تازگی این مدت زمان از ۱۲۵ 

روز به ۸۰ روز کاهش یافته است.
طبــق برنامه ریزی انجام شــده، امســال درصد 
برگشــت ارز خیلی بالاتر پیش بینی شده است و 
میزان بازگشت از میانگین ۷۵ درصد فعلی به ۹۰ 
درصد خواهد رسید که نویدبخش بهبود وضعیت 

تثبیت ارز در سال ۱۴۰۲ خواهد بود.
علاوه بر این در ســال ۱۳۹۰ حساب جاری کشور 
۲۶ میلیــارد دلار مثبت و در ســال ۱۳۹۸ یک 
میلیارد و ۶۵۲ میلیون دلار منفی بوده اســت.  در 
سال ۱۳۹۹ حســاب جاری منفی ۷۰۸ میلیون 
دلار بوده اســت. اما این میزان در سال ۱۴۰۰ به 
مثبت ۱۱ میلیارد و در سال ۱۴۰۱ به ۱۴ میلیارد 
و ۴۳۳ میلیون دلار رسیده اســت.  همچنین در 
سال ۱۴۰۱ مازاد حســاب کالایی کشور به بیش 
از ۲۲ میلیارد دلار رسیده اســت؛ یعنی صادرات 

کشور ۲۲ میلیارد دلار بیش از واردات بوده است.
همچنین گفتنی است صادرات کالای کشور قبل 
از تحریم های ترامپ ۹۲ میلیارد دلار بود که این 
میزان در ســال ۱۴۰۱ به ۹۷ میلیارد دلار رسیده 
اســت. همچنین صادرات غیرنفتی کشور از ۳۵ 
میلیارد دلار در ســال ۹۷ به ۴۲ میلیارد دلار در 

سال ۱۴۰۱ رسیده است.

تدوین بودجه ارزی
بانک مرکزی در ســه ماهه انتهای ســال گذشته 
اقدام به تهیه بودجه ارزی کشــور کرد و این اقدام 
برای سال ۱۴۰۲ هم به تفکیک بازار اول کالاهای 

اساسی و کشاروزی و دارو طراحی شده است.
در همین راســتا بانک مرکزی از شــبکه بانکی 
خواسته اســت تا علاوه بر تدوین ترازنامه ریالی با 
تعیین یک ســال پایه، ترزانامه ارزی را نیز تهیه 
کنند و برپایه آن حسابرسی ارزی هم انجام شود 
و صورت دارایــی بدهی و عملیــات ارزی خود را 
تهیه کنند به شــکلی که کل خرید و فروش های 
ارزی اعم از خــود بانک شــعب ارزی و صرافی ها 
تهیه شــود و یک گزاش حسابرسی ارزی توسط 

موسسات معتمد بانک مرکزی تهیه شود.

تشکیل کمیته رسیدگی به تخلفات
 پولی و ارزی

براساس تدبیری که در بانک مرکزی انجام شده، 
کمیته رسیدگی به تخلفات پولی و ارزی تشکیل 
شــده که نهادهای ذیربط از جملــه نمایندگان 
مراجع محترم قضایی، پلیــس امنیت اقتصادی، 
وزارت اطلاعات و سایر دســتگاه های ذیربط در 
این کمیته حضور دارند و با تمام ظرفیت نسبت به 
شناسایی متخلفین بازار ارز در دو حوزه صرافی ها 

و مشتریان صرافی ها اقدام می شود.
بانک مرکــزی و حوزه نظــارت بــر صرافی ها با 
دقت و وسواس بیشــتری نظارت خود را در حوزه 
صرافی ها اعمال می کند و طی یکســال گذشته 
بانک مرکزی با اســتفاده از ظرفیت حسابرسان 
مســتقل برای اجرایی شــدن حسابرسی رعایت 
شرکت های صرافی مبتنی بر اســتاندارد ۴ لایه 
دفاعی، پیاده ســازی نظام رتبه بندی شرکتهای 
صرافی، ایجاد واعلام کدینگ حسابداری یکسان، 
حرکــت به ســمت نظارت هــای غیرحضوری و 
مبتنی بر سیســتم های مالی به صــورت برخط 
از طریــق وب ســرویس )در راســتای پایش و 
نظارت هوشــمند صرافی ها( و بررســی عملکرد 
شــرکت های صرافی در حوزه ثبت تراکنش های 
ریالی متناظر با معامــلات ارزی را در کنار صدها 
بازرسی حضوری، فعالیت صرافی ها را رصد کرده 
اســت.از مهم ترین تخلفاتی که منجر به ابطال یا 
تعلیق مجوز فعالیــت برخی از صرافی ها شــده 
است می توان به خروج ســرمایه صرافی، استفاده 
از حساب های شــخصی در عملیات صرافی، عدم 
فعالیــت طولانی مــدت، عدم فــروش ارز ظرف 
مهلت ســه روز کاری، عدم ثبت عملیات صرافی 
در سامانه های بانک مرکزی، خودداری از خرید و 
فروش ارز، فعالیت بسیار کم و عدم ارائه اطلاعات 

مورد نیاز بازرسان بانک مرکزی اشاره نمود.
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